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روزنامه

رئیس جمهور تاکید کرد: ما با حمایت تمام مردم هم در داخل کشور غنی سازی می کنیم و هم چرخ 
اقتصاد را به حرکت در می آوریم. 

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی ظهر دیروز در جمع مردم بجنورد با اشاره به اینکه 24 خرداد روز 
سرافرازی و خوشحالی ملت ایران است گفت: امروز دو سال از رای مردم به اعتدال و میانه روی می گذرد چشم انداز 

دولت هم امید است و برنامه اش تدبیر و روشش همواره اعتدال خواهد بود. 
رئیس جمهور در ادامه افزود: شما ملت ایران نشان دادید عاشق نظام جمهوری اسلامی  و مردم سالاری  دینی  
بوده و انتخاب خود را با صندوق رای به جهانیان نشان داده اید. ملت ما در 24 خرداد اعلام کرد ما مسیری را انتخاب 

می کنیم که در آن همه اقوام و مذاهب در کنار یکدیگر باشند. تا ایران به هدف خود یعنی توسعه و پیشرفت دست 
یابد. ما در خرداد دو سال پیش به همه اعلام کردیم در این سرزمین به فرهنگ و سلایق یکدیگر احترام گذاشته و 
آستانه تحمل خود را بالا می بریم و هر حزب ،جناح ، قومیت ، لهجه و گویش در پی یک هدف یعنی پیشرفت ایران عزیز  
است. روحانی با بیان اینکه ما می خواهیم از رقبا ، همسایگان و دیگر کشورهای در حال توسعه پیشی بگیریم گفت: ما 
برای دستیابی به این هدف متحد بوده، اختلافات را کنار بگذاریم و به یکدیگر کمک کنیم تا رونق اقتصادی آغاز شود. 
شما می دانید روزی که دولت کار خود را آغاز کرد از رشد و رونق اقتصادی خبری نبود  و آمارهای اقتصادی نشان 

می داد که در سال 91 نزدیک به منفی 7 درصد رشد داشتیم و...

رییس جمهور:

کسانی که می گویند تحریم مهم نیست از جیب مردم بی خبرند 

 آیت ا... استادی: 

روحانیون به  اختلافات سیاسی دامن نزنند

گزارشی از یک صد و سی و یکمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم:

رمزگشایی از انحرافات 
بودجه ای شهرداری

 قائم مقام حوزه معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم:

در شهرسازی و معماری با بلاتکلیفی 
روبه رو هستیم

امیرآبادی در مجلس درباره استانداری قم چه گفت؟!

تذکر سیاسی 
برای مصادره 

به مطلوب

 محمد رضا عارف در دیدار نخبگان دانشگاه های کشور: 

اصلاحات چاره ای جز 
پیروزی در انتخابات 

مجلس ندارد

به  نزدیک   - قم  نماینده  فراهانی  امیرآبادی  احمد 
جبهه پایداری- دیروز در تذکر شفاهی در صحن علنی 
مجلس به مواردی اشاره کرد که یکی از آن ها مربوط به 
استانداری قم بود، مبنی بر اینکه »نماینده مردم قم در 
مجلس خواستار تعیین تکلیف استانداری قم از سوی 
وزیر کشور شد و افزود:  چه کسی در قم استاندار است 
و مدیران باید با چه کسی هماهنگ کنند؟ زیرا هر موقع 
ما استاندار را می بینیم گلایه دارد که نمی گذارند کار کند. 
چرا مشکل را حل نمی کنند؟ ما امیدواریم وزیر به این 
امیرآبادی چند  این گفته  موضوع رسیدگی کند«. در 

نکته نهفته است که قابل تأمل می باشد ...

 رئیس بنیاد امید ایرانیان می گوید راهبرد اصلی اصلاح 
طلبان در انتخابات 92 تغییر بود، و سایر اهداف و نیز 
انتخاب شخص و فرد خاص ، هدف ثانویه جریان اصلاحات 

بود که به این هدف هم دست پیدا کردیم...

از آن روز که فقط واژه ای در میان متخصصین شهرسازی مطرح شد حدود نیم قرن گذشته و امروز سیمای شهری به عنوان 
یک اصل در اصول شهرسازی مطرح می شود. معماری شهری یکی از شاخص ترین معیارها در تشکیل سیمای شهری محسوب 

شده و در واقع نشان دهنده ارزش ها و گاها عقاید، تفکرات و باورهای یک ملت است.
معماری شهر قم به دلایل پایتخت مذهبی ایران و مرکز تشیع جهان بودن از اهمیت خاصی در منظر و سیمای شهری 
برخوردار است. برای بررسی وضعیت این فاکتور مهم در سیمای شهری با علیرضا خاکی قائم مقام حوزه معاونت شهرسازی و 

معماری شهرداری قم گفت وگو کردیم...

یکصد و سی و یکمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم صبح دیروز در سالن جلسات شورا برگزار شد.
در ابتدای جلسه، ولی ا... بیاتی رئیس شورا توضیحاتی پیرامون حادثه برق گرفتگی کودکی خردسال در یکی از بوستان های شهر قم ارائه داد 
و از شهرداری خواست با توجه به حادثه مشابه سال گذشته، پیگیری های لازم را انجام داده و از تکرار چنین مواردی جلوگیری کند همچنین 
برخورد جدی با پیمانکاران متخلف صورت بگیرد. در ادامه حجت الاسلام سید محمد آتش زر رئیس کمیسیون برنامه و بودجه گزارشی از جلسه 

بررسی عملکرد بودجه ای شهرداری و سازمان های تابعه ارائه داد و دیگر اعضا هم نظرات خود را در این زمینه ابراز کردند.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم گفت: در حوزه خدمات شهری اصرار زیادی داشتیم که شهرداری تعداد پیمانکاران 

را اعلام کند ولی هیچ اطلاعات کتبی به شورا ارائه نشده است...
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رویت هلال رمضان، غروب چهارشنبه

معاون عمرانی استاندار اعلام کرد:

صنایع ساختمانی منشاء ایجاد ریزگردها در شهر قم
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سرمقاله:  مسعود ادیب

قم مرکز حوزه علمیه  است و 
حوزه علمیه مثل یک قلب تپنده 
که گلبول های قرمز خود را برای 
پخش غذا و اکسیژن به سراسر 
پمپاژ  پیکر  یک  مویرگ های 
تبلیغی و در  می کند، در مواقع 
ماه های محرم و صفر و ماه مبارک 

رمضان و ایام فاطمیه ...

بهترین ابزار
 برای توسعه معارف دین
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پرهیز از شائبه های سیاسی
در انتخابات نظام مهندسی

مدیر کل راه و شهرسازی استان تاکید کرد

در نظر دارد اکران و جمع آوری بنرهای سازه مینی پرتابل 

گردان 3*1/5 را از طریق برگزاری مزایده به بخش خصوصی 

واگذار نماید.

لذا از کلیه افراد دارای پروانه داربست فلزی از اتحادیه 

مصالح ساختمانی دعوت به عمل می آید از تاریخ نشر 

آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز جهت دریافت اسناد و ارائه 

پیشنهادات به سازمان زیباسازی شهرداری قم واقع در 

خیابان شهید طالقانی )آذر(، کوچه شماره 25 مراجعه و یا 

جهت دریافت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 37722900 

تماس حاصل فرمائید. 

ضمنا سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار 

بوده و هزینه آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزایده 

خواهد بود. 

سازمان زیباسازی شهرداری قم

روابط عمومی سازمان زیباسازی شهرداری قم

آگهی مزایده )نوبت دوم(

در نظر دارد در اجرای ماده 88 قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت مکان به شرح جدول ذیل را 
از طریق مزایده به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط واگذار نماید. 

متقاضیان می توانند از روز شنبه مورخ 94/3/23 به مدت 5 روز کاری تا پایان وقت اداری روز 
چهارشنبه مورخه 94/3/27 جهت دریافت پاکات به این اداره کل واقع در بلوار امین، جنب ورزشگاه 
شهید رضائیان مراجعه و مدارک تکمیل شده را تا پایان وقت اداری )ساعت 14( روز یکشنبه مورخ 
1394/4/7 تحویل این اداره کل نمایند. ضمنا تاریخ بازگشایی پاکات روز چهارشنبه مورخه 1394/4/10 

ساعت 10 صبح در محل این اداره کل می باشد. 

شرایط عمومی شرکت در مزایده:
1 - داشتن حداقل 25 سال تمام برای اشخاص حقیقی

2 - داشتن مدرک تحصیلی حداقل دیپلم برای اشخاص حقیقی
3 - دارا بودن کارت پایان خدمت یا معافیت برای متولدین 1338 به بعد

4 - عدم سوء پیشینه کیفری موثر و تائید صلاحیت های فردی متقاضی از سوی واحد حراست
5 - الزام و اعتقاد به نظام جمهوری اسلامی ایران و قانون اساسی و تابعیت ایران

شرایط اختصاصی شرکت در مزایده:
1 - داشتن صلاحیت فنی و تخصصی: )داشتن سوابق ورزشی، باشگاههای ورزشی رسمی دارای مجوز، بازنشستگان سازمان 

تربیت بدنی، فارغ التحصیلان رشته تربیت بدنی، تعاونی های فعال ورزشی، هیاتها و فدراسیونهای ورزشی(
2 - داشتن دسته چک معتبر و ارائه گردش کار بانکی 3 ماهه اخیر حساب شرکت کننده در مزایده.

3 - پیشنهاد دهنده نباید مشمول قانون منع مداخله کارکنان دولت )اعم از رسمی، پیمانی، قراردادی  و ...( در معاملات 
دولتی باشد.

4 - اداره کل ورزش و جوانان در قبول یا رد هر یک از پیشنهادها مختار است.
5 - برنده مزایده باید حداکثر تا 10 روز کاری پس از ابلاغ با سپردن تضمین بانکی حسن اجرای تعهدات معادل 50 درصد 

قرارداد سالیانه مبادرت به انعقاد قرارداد نماید.
6 - ارائه بیمه نامه ورزشکاران و بیمه مکان مورد مزایده جهت انعقاد قرارداد الزامی است.

7 - متقاضیان میتواند حداکثر دو مکان را اجاره نماید. .)افزایش نرخ تعرفه ها در اماکن ورزشی سالیانه حداکثر 10 درصد 
بوده که از سوی اداره کل به مستاجر اعلام می گردد.

8 - اخذ مجوز فعالیت ورزشی از اداره کل ورزش و جوانان استان قم جهت انعقاد قرارداد الزامی است.
9 - در جلسه بازگشایی پاکتها چنانچه مدارک مندرج در پاکت ب کامل نباشد پیشنهاد نامبرده مردود اعلام می گردد.

10 - متقاضی شرکت در مزایده ملزم به امضاء کلیه اوراق دریافتی می باشد. در صورت عدم رعایت پیشنهاد ایشان مردود 
اعلام می گردد ضمنا تعداد شرکت  کنندگان در مزایده جهت بازگشایی پاکتها محدودیت ندارد.

11-برنده مزایده مکلف است در راستای نگهداری و بهره برداری صحیح از تاسیسات و تجهیزات فنی از قبیل موتور خانه ، سیستم 
گرمایی و سرمایی، تصفیه خانه و غیره ظرف مدت دو هفته پس از تحویل مکان نسبت به عقد قرارداد با اشخاص حقیقی و 
حقوقی صلاحیتدار مورد تایید این اداره کل اقدام نماید.) برنده مزایده حق تغییر کاربری رشته ورزشی مکان مورد مزایده را ندارد(.

12 - لازم به ذکر است مزایده در دو مرحله انجام می شود که ابتدا پاکت الف و ب باز می شود و در صورت داشتن شرایط 
لازم پاکت ج باز و برنده مزایده اعلام می گردد. 

اداره کل ورزش و جوانان استان قم

واحد حقوقی و امور قراردادهای اداره کل ورزش و جوانان استان قم 

آگهی مزایده دو مرحله ای )نوبت دوم(

نام سالن
استخر

سالن ورزشی 
ملاصدرای کهک

شهرک کهک 
جنب امامزاده 2/800/00033/600/00030/000/000

قیمت  پایه 
)به ریال(

قیمت  پایه سالیانه 
)به ریال(

مبلغ تضمین شرکت در 
مزایده )به ریال(

توضیحاتآدرس
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سرمقاله

نکته

اخبار
قائم مقام وزیر نیرو:

مبلغان مردم را نسبت به صرفه جویی 
در مصرف آب هوشیار کنند

قائم مقام وزیر نیرو گفت: کشورمان از نظر منابع آبی مشکلات و چالش های 
بسیاری دارد و روحانیون و مبلغان باید مردم را نسبت به مصرف صحیح و صرفه 

جویی در این نعمت حیاتی هوشیار کنند.
 ستار محمودی روز یکشنبه در گردهمایی بزرگ مبلغان اعزامی در ماه مبارک رمضان 
در مسجد اعظم قم تصریح کرد: تغییرات آب و هوایی بسیاری در کشورمان ایجاد شده و 
خشکسالی چند سال گذشته، وضعیت منابع آبی را به شدت تحت تاثیر قرار داده است. وی با 
بیان اینکه برای مقابله با بحران خشکسالی و کمبود منابع آبی، نیازمند برنامه ریزی و اقدامات 
فنی و فرهنگی هستیم، اظهار داشت: خدمات رسانی مناسب به مردم در دو بحث زیربنایی 
برق و آب بسیار با اهمیت است و موجب رضایتمندی مردم از نظام اسلامی می شود. قائم 
مقام وزیر نیرو با اشاره به اهمیت صرفه جویی در مصرف آب در آموزه های دینی، خاطرنشان 
کرد: در اختیار داشتن آب پاک و سالم که تمامی حیات بشر به آن بستگی دارد، موضوع بسیار 
جدی است که همه مردم و مسوولان باید نسبت به حفظ و حراست از این ودیعه الهی اهتمام 
ویژه داشته باشند. وی در پایان با اشاره به تخریب و صدماتی که در چندسال گذشته به منابع 
زیرزمینی آب وارد آمده است، تصریح کرد: بازگشت منابع آبی و جبران صدماتی که به آنها وارد 

شده، مستلزم گذشت صدها سال می باشد که این هشداری جدی برای آحاد جامعه است.

رئیس هیات امنای دفتر تبلیغات اسلامی:

9 هزار مبلغ در ماه مبارک رمضان
به نقاط مختلف کشور اعزام می شوند

رئیس هیئت امنای دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم گفت: امسال 9 
هزار طلبه در ماه مبارک رمضان از به مناطق مختلف کشور اعزام می شود 
که با توجه به شرایط خاص منطقه و جهان و همچنین برخی از شبهه پراکنی 

دشمنان، فعالیت طلاب بسیار سخت تر از گذشته خواهد بود.
حجت الاسلام والمسلمین جعفری گیلانی دیروز در گردهمایی مبلغان اعزامی در 
ماه مبارک رمضان گفت: دفتر تبلیغات بر اساس رسالت تبلیغی خود همیشه مهمترین 
برنامه های تبلیغی را در کشور سامان داده است. وی افزود: مقام معظم رهبری همیشه 
اهتمام ویژه ای به امر تبلیغ به خصوص تبلیغ در شرایط و نقاط محروم و حساس کشور 
داشتند و به همین خاطر تبلیغ مبلغان در ایام تبلیغی با رویکردهای جدیدی همراه شد. 
وی گفت: رهبر انقلاب همیشه بر لزوم رسیدگی فرهنگی و اعتقادی به مناطق محروم 
تاکید داشتند و این مهم به آن دلیل بود که مردم این مناطق نیاز زیادی به تامین معنوی 
و فعالیت فرهنگی و اعتقادی و پاسخگویی به شبهات دارند. وی اظهارکرد: امسال 9 هزار 
طلبه در ماه مبارک رمضان به مناطق مختلف کشور اعزام می شود که با توجه به شرایط 
خاص منطقه و جهان و همچنین برخی از شبهه پراکنی دشمنان فعالیت طلاب بسیار 
سخت تر از گذشته خواهد بود. جعفری گیلانی، نیات پاک و اخلاص مبلغان را رمز 
توفیقات آنان دانست و گفت: امروز کشور به این تلاش گسترده و مخلصانه این مرواج 
پاکی و معنویت و اخلاق نیازمند است و این مبلغان در هر شرایطی همیشه به نشر احکام 

دین مشغول بوده و در این مسیر کوشاه بوده اند.

امیرآبادی در مجلس درباره استانداری قم چه گفت؟!

تذکر سیاسی برای مصادره به مطلوب
احمد امیرآبادی فراهانی نماینده قم - نزدیک به جبهه پایداری- دیروز در تذکر 
از آن ها مربوط به  شفاهی در صحن علنی مجلس به مواردی اشاره کرد که یکی 
استانداری قم بود. مبنی بر اینکه »نماینده مردم قم در مجلس خواستار تعیین تکلیف 
استانداری قم از سوی وزیر کشور شد و افزود:  چه کسی در قم استاندار است و مدیران 
باید با چه کسی هماهنگ کنند؟ زیرا هر موقع ما استاندار را می بینیم گلایه دارد که 
نمی گذارند کار کند. چرا مشکل را حل نمی کنند؟ ما امیدواریم وزیر به این موضوع 

رسیدگی کند«.
در این گفته امیرآبادی چند نکته نهفته است که قابل تأمل می باشد؛

اینکه گفته است »تعیین تکلیف استانداری قم« در پاسخ به این اظهارنظر باید گفت، 
قم استاندار دارد )خوبشم دارد(، اگر جنابعالی از سر دلسوزی خواسته اید پا در کفش 
دولت کنید، این شیوه را امروز دیگرکسی نمی پسندد و اگر از منظر نگاه و طیف سیاسی 
خود )جبهه پایداری – دلواپسان( این موضوع را مطرح کرده اید که از فضا به نفع خود 
بهره برداری تبلیغاتی کنید، این هم پاسخش مشخص است. نماینده حق دخالت در امور 
دولت را ندارد و تفکیک قوا این موضوع را به وضوح روشن کرده است. اگر هم احتمالاً 
شما دلسوزی برای قم می کنید و نسخه برای اینکه مدیران باید با چه کسی هماهنگ 
کنند می پیچید، آن هم در ساختار قانون و ارکان تعریف شده قوه اجرائی کشور، مشخص 

و حدود اختیارات معین شده است.
منظور از اینکه مدیران باید با چه کسی هماهنگ کنند، چیست؟ مگر قانون آن 
را مشخص نکرده است و یا شما موارد دیگری سراغ دارید؟! یعنی یک نماینده آن قدر 
در مسائل ریز استان که مسائل دست اولی هم نیستند، غوطه ور شده که این مسائل 
را بازگو می کند، یا واقعاً دارای اسناد و مدارکی برای اثبات گفته خود است که در این 
صورت هم باید این اسناد و مدارک را در اختیار وزارت کشور قرار داده و یا خود از جایگاه 

نمایندگی بازگو کند.
آقای امیرآبادی احتمالاً دنبال این است که به هرحال از این فضای آرام اعتدالی 
بهره برداری سیاسی به نفع خود نماید؛ زیرا ایشان که از قول استاندار سخن می گوید، 
اولاً نه سخنگوی استاندار است و نه عرف این را می گوید که یک نماینده به جای استاندار 
سخن بگوید. مشکلات استان قم زمانی حل می شود که سلسله مراتب قوانین و مقررات 
در آن دقیقاً اجرا گردد، یعنی هر کس حدود وظایف خود را بداند. امروز دو سال از عمر 
دولت تدبیر و امید می گذرد و آرامشی که بر کشور و استان حاکم است، نیازمند این 
است که همه در این فضا و در سالی که سال »همدلی و هم زبانی« است از بیان کلمات 

تفرقه افکن و تفسیر برخی مراودات در سطح مدیران کلان استان، خودداری کنند.
دلسوزی برای استان قم نیاز به ادراک صحیح مشکلات و همگرایی مسئولان دارد 
و بهتر است به جای تقویت جبهه دودستگی و دوقطبی، به سمت همگرایی پیش برویم 
و بدانیم که بهترین شیوه کمک نمایندگان به مدیران اجرایی قم، چانه زنی در مرکز 
برای کسب اعتبارات لازم است، چراکه وضعیت اعتباری و مالی استان نیازمند تحرک 
بیشتر نمایندگان می باشد. البته نمایندگان آزاد هستند در همه مسائل اظهارنظر کنند، 
اما نقل قول مستقیم از یک مدیر عالی استان بیشتر از اینکه به اصل وحدت کمک کند، 
به ضد آن کمک خواهد کرد. نماینده باید در چارچوب قانون اظهارنظر کند و این در 
ذات وظایف نمایندگی است؛ اما بعید است در وظایف نمایندگی حق دخالت در مسائل 
دولت را به کسی داده باشند. بیایید در این فصل گرما بر طبل سرد جدایی نکوبیم و 
اگر موضوعی داریم که این ها ضرورت انعکاس در رسانه ها را ندارند، از طریق مجاری 

صحیح تر و به صلاح تر به مدیران و مسئولان منتقل کنیم.

خبر
طباطبایی خواستار شد:

استفاده ساکنین بخش از ظرفیت های 
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان

مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان خواستار توجه ویژه مسئولان 
به استفاده ساکنین بخش از ظرفیت های منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان شد. 

سید مهدی طباطبایی در دیدار با بخشدار سلفچگان ضمن تاکید بر استفاده مردم این 
شهر و بخش از فعالیتهای اقتصادی که در این نقطه مهم اقتصادی انجام می شود گفت : 
استفاده ساکنین بخش سلفچگان از امکانات بوجود آمده در زمینه  اشتغال و درآمد حاصل 
از فعالیت¬های اقتصادی، باید در اولویت  نگاه مسئولان امر قرار گیرد تا با پویا و فعال شدن 

شهر سلفچگان و بخش مربوطه شاهد رونق، آبادانی و رشد  بیش از پیش استان باشیم. 
وی  ادامه داد: مسئولین منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان همواره در جهت کمک به شهر 

و بخش سلفچگان نگاه ویژه ای دارند.
.بهبود وضعیت فرهنگی شهر سلفچگان همدلی مسئولین را می طلبد

بخشدار سلفچگان نیز در این دیدار گفت :رسیدگی به وضعیت فرهنگی  شهرسلفچگان  
همدلی مسئولین  را می طلبد تا ساکنین زحمت کش این بخش از مزایای زندگی سالم و 
بدور از تنش بهرمند شوند. قدسی به بیان موقیعت شهرسلفچگان  و مشکلات آن پرداخت  
اظهار داشت: رسیدگی  به وضعیت معیشتی و فرهنگی مردم   بخش سلفچگان  باید در 
اولویت قرار گیرد. وی ادامه داد : رسیدگی به وضعیت فرهنگی  شهرسلفچگان  همدلی 
مسئولین  را می طلبد تا ساکنین زحمت کش این بخش از مزایای زندگی سالم و بدور 
از تنش بهرمند شوند.وی یادآور شد علیرغم صنعتی بودن بخش سلفچگان هنوز تعدادی 
از خانواده¬های ساکن در این بخش تحت پوشش کمیته امداد و یا بهزیستی می باشند 
که جای تامل دارد. در ادامه مهندس طباطبایی به همراه بخشدار سلفچگان از سطح شهر 

و همچنین دانشگاه پیام نور، پایگاه هلال احمر، در مانگاه مجهز سلفچگان بازدید کردند.

رئیس اتاق بازرگانی  قم در دیدار مدیر کل تامین اجتماعی استان خواستار شد:

اجرای درست قانون مشاغل 
سخت و زیان آور در قم

رئیس اتاق بازرگانی استان قم خواستار اجرای درست قانون مشاغل سخت و 
زیان آور در این استان شد . 

جلسه مشترک اعضای اتاق بازرگانی استان با مدیر کل تامین اجتماعی استان قم برگزار 
شد. رئیس انجمن مدیران صنایع استان قم در این جلسه اظهار داشت:دیدگاه مدیران عالی 
سازمان تامین اجتماعی بر رونق و شکوفایی اقتصاد در جامعه است و همین امر بزرگترین 

نقطه اشتراک اهداف کارفرمایان و مدیران صنایع با این سازمان می باشد.
 مهندس مهدی پیشوایی با انتقاد از نحوه اجرای قانون مشاغل سخت و زیان آور تاکید 
کرد:با اجرای این قانون نیروی کار باتجربه با حذف از چرخه اصلی تولید بصورت نیروی کار 

پنهان در کارگاههای زیر پله ای مشغول کار می گردد.
پیشوایی تصریح کرد:این گونه خروج نیروی کار ماهر از یک طرف باعث رغبت برخی 
از کارفرمایان به بکارگیری مجدد این گونه نیروی کار به دلیل عدم نیاز به پرداخت حق 
بیمه و ... شده و از سوی دیگر بار مالی زیادی بر عهده سازمان تامین اجتماعی می گذارد.

رییس اتاق بازرگانی قم نیز در این نشست مشترک تعامل تامین اجتماعی قم با 
کارفرمایان را مطلوب ارزیابی کرد و گفت:در سایه تعامل،مشکلات کارفرمایان استان با تامین 
اجتماعی حل و فصل شده و در برخی موارد هم نیاز به اصلاح قوانین در سطح ملی است.

علی خاکی افزود:در بحث مشاغل سخت و زیان آور هم نحوه درست اجرای قانون در 
استان مدنظر است که درصدد هستیم با تشکیل جلسه مشترک با مدیران دستگاههای 

ذیربط به این مهم دست پیدا کنیم.
مدیرکل تامین اجتماعی استان در این نشست مشترک،همفکری با صنعت و کارفرمایان 
را از برنامه های مستمر این اداره کل در اتخاذ راه حل هایی برای مواجهه با مشکلات 

عنوان کرد.
سید مجتبی موسوی گفت:هر قانونی در مدت زمانی که اعتبار اجرایی دارد باید درست 

اجرا شود و اجرای درست قانون بسیاری از مشکلات را مرتفع می کند.
وی افزود:سازمان تامین اجتماعی با اتخاذ رویکرد تعامل با شرکای اجتماعی در حال 
بازنگری قوانین خود است تا بتواند با روزآمدی و کارایی،خدمات بیشتری به مخاطبانش 

ارائه دهد.
موسوی تامین اجتماعی را سازمانی پاسخگو دانست و اظهار داشت:کارفرمایان و کارگران 
شرکای اصلی سازمان تامین اجتماعی هستند و این سازمان در قبال هر یک ریال حق بیمه 
ای که از کارفرمایان بابت بیمه کارگران می گیرد پاسخگو بوده و به تمام تعهدات قانونی 

خود پایبند است.
وی با بیان اینکه سازمان تامین اجتماعی خدمات متنوعی را در قبال دریافت حق بیمه 
ارائه می دهد تصریح کرد:تامین اجتماعی قم ماهیانه  بیش از 40 میلیارد تومان بابت ارائه 

26 خدمت بیمه ای و درمانی در استان هزینه می کند.

معاون پیشگیری بهزیستی استان  عنوان کرد:

خدمت رسانی بهزیستی 
به 8200 معتاد در استان قم

معاون پیشگیری بهزیستی استان قم گفت: در حال حاضر حدود 8200 معتاد 
در سطح استان قم در سامانه بهزیستی ثبت شده اند که هدف اصلی ما بعد از 
تشکیل پرونده، ساماندهی و بازگرداندن آنها به آغوش جامعه و خانواده می باشد.

محمد زاده افزود:  در راستای اجرای سیاست های کاهش آسیب، هم اکنون هفت 
کمپ  ترک اعتیاد دارای مجوز بهزیستی و دو مرکز Dic  )مرکز کاهش آسیب( در قم  با 
حضور متخصصان درمان و پیشگیری اعتیاد مشغول به خدمت رسانی هستند که تا کنون 
توانسته ایم با اجرای این سیاست ها به حداکثر اهدافمان در زمینه کاهش آسیب و درمان 

اعتیاد دست یابیم.
وی در ادامه  با بیان اینکه  ماهیانه حدود 400 نفر در کمپها بستری می شوند و بسیاری 
از آنها از شیوه ترک اعتیاد بدون دارو استفاده می کنند افزود: علاوه بر این کمپ ها 2 
مرکز دی آی سی به صورت شلتر و گذرا نیز مشغول به فعالیت هستند که افزایش آگاهی 
مصرف کنندگان مواد، افزایش آگاهی خانواده، ارتباط میان گروه های خودیاری، کاهش 
شیوع خونی هپاتیت B و C و HIV در معتادان تزریقی، آموزش نحوه تزریق بهداشتی و 
ارایه سرنگ، کاهش تزریق در سوء مصرف کنندگان تزریقی، ارجاع به مراکز درمانی و ارایه 

خدمات رفاهی در حد امکان از اهداف مراکز گذری کاهش آسیب است.
معاون پیشگیری بهزیستی استان در خصوص برنامه های کاهش آسیب سوء مصرف 
مواد مخدر و روان گردان گفت:  کاهش آسیب های بهداشتی سوء مصرف مواد ، به مجموعه 
اهداف قابل دسترسی گفته می شود که بدون نیاز به کاهش یا توقف مصرف مواد در افراد 
وابسته به مواد، عوارض سوء مصرف را کاهش می دهد و به طور کلی شامل سیاست یا 

فعالیت هایی است که برای کاهش عوارض رفتارهای خطرناک طراحی واجرا می شود. 
وی در ادامه در خصوص اهداف برنامه های کاهش آسیب مطالبی عنوان کرد و افزود:  
هدف اصلی برنامه های کاهش آسیب، کمک به فرد جهت آگاهی از خطرات رفتار و ارائه 
ابزارهای مناسبی جهت کاهش عوارض این خطرات برای خود فرد و جامعه اش است و 

هدف نهایی برنامه، کنترل کامل رفتارهای پرخطر است.
وی در خصوص حمایت بهزیستی از افراد بهبود یافته گفت: در سال گذشته 500 نفر از 
معتادان بهبود یافته برای اشتغال ثبت نام کردند که از این تعداد 177 نفر موفق به دریافت 

وام 50 تا 150 میلیون ریالی شده اند.
محمد زاده در پایان، از اعلام آمادگی بهزیستی برای حمایت از بهبودیافتگان در ارائه 
آموزش های فنی و حرفه ای و اشتغال زایی خبرداد و گفت: بهبود یافتگان می توانند با 
مراجعه به حوزه معاونت پیشگیری بهزیستی و دفتر آسیب دیدگان اجتماعی،  از خدمات 

این حوزه بهره مند شوند.

معاون عربی و آفریقای وزیر امور خارجه 
گفت: امروز مذاکرات هسته ای یکی از نشانه 
های عزت، اقتدار و سربلندی ایران اسلامی در 

عرصه های ملی و بین المللی است.
حسین امیر عبدا...یان روز یکشنبه در گردهمایی 
بزرگ مبلغان اعزامی در ماه مبارک رمضان در مسجد 
اعظم قم تاکید کرد: اینکه امروز 6 قدرت جهانی در 
برابر ایران مجبور به مذاکرات طولانی می شوند، 
این امر بیانگر قدرت و عزت نظام مقدس جمهوری 

اسلامی ایران است.
وی با اشاره به مساله بیداری اسلامی و تاثیر 
اندیشه های امام راحل در بین نخبگان جهان اسلام، 
خاطرنشان کرد: حرکت اصیل بیداری اسلامی با 
وجود برخی اشتباهات و انحرافات که گروه های 

تندرو را برسرکار آورده است، هنوز در کشورهایی همچون مصر و لیبی جریان دارد.
معاون وزیر امور خارجه گفت: دشمنان با مهندسی معکوس بیداری اسلامی در کشورهای 
اسلامی و ایجاد گروه های تروریستی تکفیری در منطقه و برپایی آتش درگیری و اختلاف، 
درپی ضربه زدن به محور مقاومت بودند تا به این واسطه خطر بزرگی که رژیم اشغالگر 

صهیونیستی را تهدید می کرد ازمیان بردارند.
وی با بیان اینکه پیشرفت های چشمگیر ایران اسلامی در عرصه های مختلف علمی و 
سیاسی، نسل جوان در کشورهای اسلامی را بشدت تحت تاثیر قرار داده؛ اظهارکرد: دستگاه 
رسانه ای استکبار به دنبال تخریب ذهنیت مسلمانان از کشورمان است، اما با گسترش فضای 

رسانه ای، امروز نگاه به جمهوری اسلامی ایران به گونه دیگری است.
امیر عبدا...یان با اشاره به فرمایشات و هشدارهای رهبر معظم انقلاب در رابطه با دسیسه 
های دشمنان در کشورهای اسلامی، گفت: با هشدارهای به موقع و حکیمانه معظم له و 

اقدامات حمایتی ایران اسلامی، توطئه 
دشمنان علیه سوریه و محور مقاومت 

ناکام مانده است.
وی با بیان اینکه آمریکایی ها می 
شکست  معادلات  وارد  را  ما  خواهند 
خورده خود در منطقه کنند، تصریح 
کرد: جمهوری اسلامی ایران به صراحت 
اعلام کرده که در مذاکرات بجز بحث 
در  عنوان  هیچ  به  ای،  هسته  مساله 

مباحث دیگری وارد نخواهد شد.
وی از کشور عراق به عنوان متحد 
و  کرد  یاد  ایران  استراتژیک  و  بزرگ 
گفت: این دو کشور دوست و همسایه، 
از بزرگترین منابع انرژی برخوردار بوده و 
ظرفیت ها و توانمندی های گسترده دارند که خوشبختانه توانسته ایم با برنامه ریزی درکنار 

این کشور بایستیم و دشمنان از این مساله بشدت هراس دارند.
معاون وزیر امور خارجه با اشاره به قدرت و نفوذ حزب ا... در منطقه و تلاش دشمنان برای 
ضربه زدن به حزب ا... ، تصریح کرد: عربستان سعودی با حمله به فقیرترین کشور عربی، اشتباه 
استراتژیک بزرگی را مرتکب شده و برای توجیه آن می گویند که ما در یمن با جمهوری 
اسلامی ایران می جنگیم، اما امروز نیروهای یمنی چند ده کیلومتر در داخل خاک عربستان 

نفوذ کرده اند و هیچ یک از اهداف عربستان در این تهاجم محقق نشده است.
وی در پایان با بیان اینکه امروز دشمنان نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران به دنبال 
توسعه ناامنی در کشورمان هستند، اظهار داشت: مردم بویژه روحانیون باید با آگاهی و 
هوشیاری نسبت به این توطئه ها و دریافت مطالب از منابع اصلی، این دسیسه دشمنان اسلام 

و انقلاب را خنثی کنند. 

شهرک های  شرکت  مدیرعامل 
صنعتی قم ساخت واحدهای کارگاهی 
را سبب تسریع در زمان به بهره برداری 
رسیدن واحدهای صنعتی اعلام کرد و 
از احداث 20 واحد کارگاهی در شهرک 

صنعتی شکوهیه خبر داد.
این  کرد:  اظهار  طیبی نژاد  امیرهوشنگ 
اندازی  راه  در  تسهیل  راستای  در  شرکت 
واحدهای صنعتی و همچنین ساخت واحدهای 
استاندارد اقدام به ساخت 20 واحد کارگاهی در 

شهرک صنعتی شکوهیه کرده است.
وی ادامه داد: هشت واحد این تعداد که به 
فاز غذایی اختصاص دارد امسال و 12 واحد این 
تعداد که به صنایع دیگر اختصاص دارد اواخر 

سال گذشته در دستور کار این شرکت قرار گرفته است و امیدواریم طبق برنامه در سال جاری 
این واحدها به بهره برداری برسد.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
ساخت  مزایای  به  تاکید  با  قم  استان 
کرد:  خاطرنشان  کارگاهی  واحدهای 
کاهش زمان به بهره برداری رسیدن واحد 
گذار  سرمایه  نشدن  درگیر  و  صنعتی 
مزایای  از  یکی  را  واحد  ساخت  فرایند  با 
سو  این  از  می رود  شمار  به  واحدها  این 
همواره واحدهای کارگاهی مورد استقبال 

سرمایه گذاران قرار می گیرد.
وی بیان کرد: واحد های کارگاهی در دست 
اقدام شرکت شهرک های قم در مساحت های 
450 و 300 متری و بر اساس نظر کارشناسان 

و نیاز سرمایه گذاران ساخته می شود.
طیبی نژاد یادآور شد: با ساخت این تعداد 
واحد کارگاهی تعداد این واحدها در سطح شهرک های صنعتی استان قم به 211 واحد 

می رسد.

اختصاص  از  قم  استان  کشاورزی  جهاد  رئیس 
آبیاری  های  طرح  اجرای  برای  بلاعوض  تسهیلات 
نوین خبر داد و گفت: در سفر هیات دولت به قم 11 
میلیارد تومان به رفع مشکل کم آبی در کشاورزی 

اختصاص یافت.
محمد رضا طلایی به مناسبت هفته جهاد کشاورزی در 
جمع مردم قنوات در پاسخ به سوالات و نیازهای کشاورزی و 
دامداری منطقه گفت: جهاد کشاورزی وظیفه انجام خدمت 
به تولیدکنندگان را دارد و در 3 دهه جهادگران ایثارگر و 
سنگرسازان بی سنگر برای آبادانی روستاها و رفع نیاز مردم 

تلاش کرده اند. 
رئیس جهاد کشاورزی استان قم افزود: آبادانی روستاها 
ادغام جهاد سازندگی و کشاورزی در دست اجرا قرار  با 
گرفت تا در تولید کالاهای استراتژیک بعد از دوران جنگ 
تحمیلی بتوان به خودکفایی دست یابیم همان گونه که به 
برکت انقلاب نیز امکانات زیادی در جهت توسعه و آبادانی 

روستاها ارائه شد.
وی عنوان کرد: امنیت غذایی مهم ترین رسالت جهاد 
کشاورزی و از وظایف وزارت است در این مسیر باید با رفع 
مشکلات تولید کنندگان در عرصه کشاورزی و دامداری در 
جهت ارتقای زیرساختهای تولید تلاش کنیم به ویژه اینکه 

در شرایط فعلی، مشکلات و چالش هایی گریبانگیر تولید 
شده است. طلایی خاطرنشان کرد: یکی از دغدغه های 
جدی در قم کم آبی است در این زمینه قم دارای 100 هزار 
هکتار اراضی می باشد که 70 هزار آن اراضی زراعی است در 
این میان 18 هزار هکتار آن باغ و 52 هزار هکتار آن کشت 

زارعی با محصولات گوناگون است.
وی با اشاره به مشکلات در خصوص کم آبی های گفت: 
با توجه به محدودیت های موجود به مدیریت آب در بخش 
کشاورزی و اولویت سنجی نیاز است که به دلیل شرایط 
اقلیمی و کم آبی که در استان قم با آن مواجه می باشیم 

اولویت در کاشت جو است.
رئیس جهاد کشاورزی استان قم ادامه داد: در کشور 75 
تا 90 درصد از آب به کشاورزی اختصاص می یابد که لازم 
است به خوبی مدیریت گردد چرا که در گذشته سالانه 400 
میلیون متر مکعب روان آب به استان قم وارد می شد اما این 

روند به صفر رسیده است.
وی یادآور شد: در سفر هیات دولت به قم پیشنهاداتی 
در رفع مشکلات کم آبی ارائه شد که در این زمینه 11 
میلیارد تومان به رفع مشکل کم آبی در کشاورزی و آبرسانی 
اختصاص یافت که حدود 4 میلیارد تومان آن تامین شد و 
در این راستا برای دست یابی به آبیاری نوین نیز تسهیلات 

بلاعوضی اختصاص پیدا کرد.
طلایی در مورد مشکلات دامداران نیز تصریح کرد: با 
بازدیدهای انجام شده توسط دکتر لاریجانی ریاست مجلس 
شورای اسلامی از واحدهای فعال در یک ماه گذشته یکی 
از دغدغه های مهم تولید عرضه شیر با قیمت مناسب بود 
که در این زمینه پیگیری های زیادی با تعزیرات در جهت 

تصویب قیمت شیر صورت پذیرفت.
وی گفت: معاونت ریاست جمهوری در هفته گذشته 
ابلاغ کرد که با قرار دادن ناظر قیمت مصوب به 1440 تومان 
برسد در این زمینه با توجه به سلیقه ای عمل کردن برخی 
از کارخانجات در خرید شیر این روند می تواند بخش قابل 

توجهی از مشکلات تولید کنندگان را رفع نماید.
خرید  به  اشاره  با  قم  استان  کشاورزی  جهاد  رئیس 
تضمینی جو نیز اظهار داشت: حداقل 5 هزار تن تولید جو 
داریم که با توجه به حضور دلالان قیمت جو تا 770 تومان 
کاهش یافت اما ما با قیمت 820 تومان خرید تضمینی را 
انجام دادیم که با پیگیری های لازم به زودی اعتبار 8 میلیارد 

تومانی خرید تضمینی جو به کشاورزان پرداخت می شود.
وی در پایان از تلاش های تولیدکنندگان، امام جمعه 
قنوات، ائمه جماعات و شورای شهر قنوات در زمینه پیگیری 

و حل مشکلات تولید قدردانی کرد.

به  قم  علمیه  برجسته حوزه  استاد 
روحانیون و مبلغان دینی توصیه کرد، از 
دامن زدن به اختلافات سیاسی و شایعات 

در جامعه بپرهیزند.
در  یکشنبه  روز  استادی  رضا  ا...  آیت 
گردهمایی بزرگ مبلغان اعزامی در ماه مبارک 
با  رمضان در مسجد اعظم قم گفت: قطعاً 
بدبینی و اختلاف هیچ کاری به درستی از 
پیش نمی رود و همه باید برای رفع اختلافات 
در جامعه تلاش کنند. وی با بیان این که 
روحانیون باید در مسایل سیاسی بسیار جدی 
بوده و فقط تابع رهبر معظم انقلاب باشند، 
اظهار داشت: معظم له بر مساله همدلی و 

همزبانی و این که باید خوبی ها و بدی ها با هم دیده شود، 
تاکید فرموده اند و امروز اگر انتقادی در جامعه صورت می 
پذیرد باید از سر دلسوزی و به قصد کمک به نظام اسلامی 
باشد. عضو شورای عالی حوزه های علمیه قم با اشاره به 
توطئه ها و دسیسه های بی شمار دشمنان برای ضربه زدن 
به ایمان و اعتقادات مردم، بر ضرورت ترویج آموزه های دینی 

در جامعه تاکید کرد و گفت: طلاب و مبلغان حوزه های 
علمیه باید بدون توقع از دیگران و فقط برای کسب رضایت 
پروردگار کار و تلاش کنند و بدانند که همه مشکلات و 

کمبودها جبران می شود.
وی با بیان این که مبلغان دینی باید به دنبال تحول 
آفرینی در جامعه به ویژه در میان نسل جوان کشورمان 

باشند، خاطرنشان کرد: آنچه در تبلیغ دین در 
جامعه بسیار مهم و موثر است، عمل روحانیون 
است، زیرا هنگامی که روحانیون در میان مردم 
زندگی می کنند، مردم به رفتار و گفتار آنها 
بسیار دقت کرده و اگر رنگ و بوی الهی را در 
آنها ببینند، قطعاً خودشان را نیز اصلاح می 

کنند.
آیت ا... استادی در ادامه افزود: روحانیون به 
ویژه در ایام تبلیغی نباید مردم را از مساجد دور 
کنند و اگر کسی نسبت به انجام فرایض دینی 
سستی داشت، باید با او به درستی برخورد شود 
تا بتواند هرچه بیشتر ارتباطش با خداوند را 

مستحکم تر نماید.
وی در پایان با بیان این که امروز مبلغان 
حوزه های علمیه باید برای نسل جوان و نوجوان برنامه داشته 
باشند، تصریح کرد: امروز با توجه به گسترش فضای رسانه 
ای و علم و آگاهی در جامعه، روحانیون باید توان اقناع جوانان 
را داشته باشند و از سوی دیگر باید زمینه اعتماد مردم به 

روحانیون را فراهم بیاوریم. 

 معاون وزیر امور خارجه در گردهمایی مبلغان در قم:

دشمن به دنبال توسعه ناامنی در ایران است

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم  مطرح کرد

ساخت 20 واحد کارگاهی در شهرک صنعتی شکوهیه

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان عنوان کرد:

اختصاص تسهیلات بلاعوض برای طرح های آبیاری نوین

 آیت ا... استادی: 

روحانیون به اختلافات سیاسی دامن نزنند

معاون امور عمرانی استانداری قم 
گفت: در حال حاضر در شهر قم روزانه 
670 تن پسماند عادی جمع آوری می 
شود که موضوع تفکیک در مبدا تنها 
در یک درصد از زباله ها انجام می شود.

جواد دلاوری در نخستین جلسه کارگروه 
مدیریت پسماند در سال جاری، از پسماندها 
و زباله ها به عنوان یک سرمایه ارزشمند یاد 
کرد و افزود: با ظهور تکنولوژیهای جدید و 
توسعه علوم، در حال حاضر از پسماندها و 
زباله ها برای تولید انرژی برق و کمپوست 

استفاده می شود که این امر پسماند را در 
زمره طلای کثیف قرار داده است. وی امر 
تفکیک از مبدا را متذکر شد و اضافه کرد: 
این مهم علاوه بر رعایت اصول بهداشتی 
از  تولید شده  کالاهای  به سلامت  منجر 
مواد بازیافتی می شود و هم بخش زیادی 
از هزینه های جمع آوری و ساماندهی زباله 
را نیز کاهش می دهد. وی، اطلاع رسانی 
و آگاهی بخشی به افکارعمومی را لازمه 
در  پسماند  جداسازی  فرهنگ  گسترش 
مبدا برای تحقق این مهم عنوان کرد. رییس 

کارگروه مدیریت پسماند بیان داشت: دفن 
نخاله های ساختمانی نیز باید حتی الامکان 
در گودالهای بزرگ برداشت شده در محل 
معادن انجام پذیرد تا عوارض آن در سطح که 
بسیار زیاد است به حداقل برسد. دلاوری در 
بخش دیگری از سخنان خود ضمن دعوت 
از سرمایه گذاران برای مشارکت و سرمایه 
گذاری در موضوع زباله ها و پسماندها، گفت: 
مدیریت استان از ورود سرمایه گذاران در 
این بخش حمایت می کند و سرمایه گذاری 
در این بخش بسیار سودآور و دارای توجیه 

اقتصادی است. وی خواستار ارائه طرح جامع 
مدیریت پسماند توسط شهرداری قم شد و 
گفت: لازم است این طرح برای بررسی و 
تصویب در جلسه آینده کارگروه ارائه شود. 
وی در پایان از برخورد با صنایع آلاینده خبر 
داد و گفت: برخی از صنایع و بویژه صنایع 
ساختمانی، آلاینده و منشا ایجاد ریزگردها 
در شهر قم می باشد و استانداردهای لازم 
را هم ندارد که لازم است اداره کل محیط 
برخورد  آلاینده  صنایع  اینگونه  با  زیست 

جدی داشته باشد.

معاون عمرانی استاندار اعلام کرد:

صنایع ساختمانی منشاء ایجاد ریزگردها در شهر قم

معاون مطبوعات و تبلیغات اداره 
قم  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  کل 
این  گفت: 33 هزار واحد صنفی در 
تبلیغات  وبیشتر  است  فعال  استان 
محصولات و کالاهای آنها، بدون مجوز 

صورت می گیرد.
توکلیان در جلسه ساماندهی  مهدی 
تبلیغات شهری قم، افزود: در تبلیغ کالاها، 
استعلام و اخذ مجوز از اداره کل صنعت، 

معدن و تجارت ضروری است.
وی ابراز امیدواری کرد که روند گذشته 

، تغییر و اخذ مجوز تبلیغات از ارگانهای 
مربوطه مورد توجه واحدهای صنفی قرار 
اخذ  ، ضرورت  اعضا  گیرد. دراین جلسه 
مجوز در تبلیغات محصولات و کالاها از 
اداره کل صنعت، معدن و تجارت را مورد 

تاکید قرار دادند.
در ادامه این جلسه مقرر شد، ضوابط 
و  فرهنگ  کل  اداره  طریق  از  تبلیغاتی 
ارشاد اسلامی به اداره کل صنعت، معدن 
و تجارت ارسال شود و این اداره کل ضمن 
اطلاع رسانی به تمام اصناف، بر این ضوابط 

نظارت کند.
این گزارش حاکی است: برگزاری 20 
روز یک بار این جلسه و بررسی وضعیت 
تبلیغات شهری، بررسی مکانیزم تبلیغات 
و  صدا  در  غیرتجاری  و  تجاری  کالای 
سیمای استان ، دعوت از مدیریت حمل 
در  استان  عمومی  های  پایانه  و  نقل  و 
جلسات آینده و همچنین ارسال مجدد 
برای  کارگروه  این  مصوب  دستورالعمل 
کلیه اعضای حاضر در جلسه و مدیران کل 
استان، از دیگر موضوعات و مصوبات این 

جلسه بود.
شهری  تبلیغات  ساماندهی  جلسه 
قم بنا به درخواست شورای عالی انقلاب 
فرهنگی و شورای فرهنگ عمومی و به 
منظور بررسی و ابلاغ سیاست ها و ضوابط 
حاکم بر تبلیغات محیطی، با حضور حجت 
اداره  رییس  اسماعیلیان،  علی  الاسلام 
قم  شهرستان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ 
اجرایی  نمایندگان دستگاه های  دیگر  و 
اداره کل ارشاد  استان در سالن جلسات 

برگزار شد.

 معاون اداره کل ارشاد قم:

تبلیغات بیشتر واحدهای صنفی قم بدون مجوز است

بهترین ابزار
 برای توسعه معارف دین

قم مرکز حوزه علمیه  است و حوزه علمیه مثل یک قلب 
تپنده که گلبول های قرمز خود را برای پخش غذا و اکسیژن 
به سراسر مویرگ های یک پیکر پمپاژ می کند، در مواقع 
تبلیغی و در ماه های محرم و صفر و ماه مبارک رمضان و 

ایام فاطمیه، انبوهی از روحانیون را به سراسر کشور می فرستد. این روحانیون با خودشان 
فکر، فرهنگ، دعوت دینی و تعالیم دینی را به اقصی نقاط کشور می برند، بهترین ابزاری که 
می شود ارزش ها و معارف و آنچه لازم است به مردم آموخته شود را در اختیار جامعه قرار 

داد، دستگاه تبلیغی روحانیت است.
در سال های گذشته ما شاهد بودیم که در عرصه جهانی نه فقط در کشور خودمان توجه 
به نقش روحانیون و کارکرد آنها خیلی بیشتر شده است، در مورد این که روحانیون چه 
نقشی می توانند در از بین بردن خشونت در رابطه با اطفال و ... داشته باشند، همایش های 
بین المللی در کشور ایران و دیگر کشورهای جهان برگزار شده است و این نشان دهنده آن 
است که دنیا به کارکرد ویژه روحانیون که حضور در میان مردم و گفت و گوی  چهره به 

چهره با مردم است،  توجه ویژه ای دارد.
روحانیون از خاستگاه مذهبی با مردم صحبت می کنند و قدرت نفوذ آنها بیشتر 
می شود، اگر دولت تدبیر و امید می خواهد راجع به اعتدال و توسعه اجتماعی، اقتصادی و 
سیاسی، راجع به صلح و حسن همجواری و راجع به عمل بر اساس تدبیر و  امید در جامعه 
و هر مقوله دیگری با مردم تاثیرگذار حرف بزند؛ یکی از بهترین کانال ها شبکه روحانیت و 
حوزه علمیه است که نه تنها نباید این شبکه مغفول واقع شود، بلکه باید دولت یک برنامه 

روشنی برای استفاده از این شبکه داشته باشد. 
مراجع تقلید جزء گروه های مرجع اجتماعی هستند، مراجع تقلید اضافه بر آنکه 
مرجعیت و زعامت دینی با آنهاست، در گروه های مرجع اجتماعی هم قرار می گیرد، نه 
فقط مراجع، بلکه مدرسان، روحانیون سرشناس، علمای بزرگ و بسیاری از فضلا و طلاب 

جوان به نحوی جز گروه های مرجع اجتماعی هستند. 
اصلی ترین مخاطب دولت جامعه است، دولت وقتی می تواند ایده ها و طرح های خود 
را با موفقیت پیش ببرد که بتواند با عموم جامعه ارتباط برقرار کند، یکی از راه های ارتباط با 
جامعه ارتباط با گروه های مرجع اجتماعی است که روحانیت سهم قابل توجهی در آن دارد، 
بر همین اساس است که دولت ها باید برای ارتباط با مراجع، حوزه علمیه قم و روحانیون 

برنامه و فکر اساسی داشته باشند.
 * استاد حوزه و دانشگاه

مسعود ادیب *



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,030,000یک مثقال طلا

930,330یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,080,000سکه بهار آزاد ی

9,090,000سکه امامی

4,630,000نیم سکه

2,540,000ربع  سکه

1,740,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,300,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 32,300,000پژو 

SLX 405 32,500,000پژو 

ELX 43,500,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315MVM41,500,000

530MVM42,000,000

MVM X3368,000,000

MVM X3375,000,000جدیداتومات

MVM11020,500,000چهارسیلندر

پیشنهاد پرداخت وام پلکانی برای خرید خانه
یک کارشناس مسکن پیشنهاد کرد دولت تسهیلات مسکن را به صورت پلکانی 

و به تناسب قیمت ها ارایه کند.
کیوان شادمان اظهار کرد: تسهیلات پلکانی می تواند به رونق بازار و قابل خریدتر شدن 
مسکن منجر شود. بدین صورت که پس از کارشناسی قیمت ملک به آن تسهیلات پرداخت 
شود. این تسهیلات باید از یک رقم متعادل شروع شود و هر ساله با توجه به تورم، افزایش 
یابد. البته در حال حاضر، وجود تورم خود به خود معادلات را به هم می ریزد؛ لذا دولت تمام 
تلاشش را باید برای کنترل تورم انجام دهد. وی به ساز و کار تهیه مسکن در کشورهای غربی 
اشاره و خاطرنشان کرد: در کشورهای غربی حدود 80 درصد قیمت ملک به صورت اقساطی 
پرداخت می شود. اما سیستم ارایه تسهیلات مسکن در کشور ما ثابت است. مثلا وامی که 
برای خرید یک ملک 500 میلیون تومانی می دهند با وام یک ملک 200 میلیون تومانی برابر 
است. این کارشناس مسکن، طرح جامع مسکن را بیشتر مناسب اقشار کم درآمد عنوان و 
اظهار کرد: دولت باید علاوه بر اقشار کم درآمد، سایر شهروندان را نیز در نظر بگیرد. در حال 
حاضر مشکلات کلان اقتصادی، تهیه مسکن را به یک معضل کلی تبدیل کرده که هر دو 
قشر متوسط و کم درآمد به یک اندازه با آن درگیر هستند. شادمان با بیان این که ایجاد تعادل 
بین مسائل اقتصادی با سیاست های بخش مسکن ضروری است، گفت: در حال حاضر بخش 
مسکن همچون سایر بخش های اقتصادی با کوچک ترین اتفاقی دگرگون می شود. مثلا بحث 
مذاکرات در قیمت ملک تاثیرگذار می گذارد. لذا دولت باید شرایطی اعمال کند تا جلوی 
این شوک ها گرفته شود. این کارشناس مسکن اظهار کرد: به اعتقاد من عدم تناسب وام ها 
با قیمت مسکن مهم ترین چالش این بخش است. هم اکنون در تولید مسکن مشکلی وجود 
ندارد بلکه مشکل در چگونگی خرید ملک است. وی افزود: دولت باید ساز و کاری را برای 
افزایش قدرت خرید مسکن اتخاذ کند که یکی از این ساز و کارها تناسب وام ها با قیمت ها 
است. باید تمهیداتی اندیشیده شود تا اقشار مختلف بتوانند در محدوده های مورد نظر خود 
به تهیه ملک بپردازند. به طور مثال جوانی که در محدوده گیشا بزرگ شده، با توجه به 
قرابت های اجتماعی و فرهنگی با محله خودش دوست دارد در همان محدوده زندگی کند. 

حال آن که در بسیاری موارد شرایط اقتصادی اجازه ی چنین کاری را به او نمی دهد.

 قابل توجه مودیان محترم مالیاتی:
آیا می دانید در خرداد ماه سال جاری

 می توانید اظهارنامه مالیاتی خود را به صورت 
الکترونیکی از طریق سامانه

 WWW.TAX,gov.ir ارائه نمایید؟
روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم 

هر خانوار ایرانی در ماه چقدر پول آب 
می دهد؛ چقدر پول تلفن؟ 

وزیر نیرو توقف مفت فروشی آب را کلید حل مشکل کم آبی دانست و گفت: 
72درصد خانوارهای کشور ماهانه در حدود 10هزار تومان قبض آب پرداخت 
می کنند؛ در حالی که متوسط رقم پرداختی هر خانوار به مخابرات 100هزار 

تومان است.
حمید چیت چیان در جشنواره و نمایشگاه»فناوری های آب، خاک و محیط زیست« 
با اشاره به نیازهای فناوری بخش آب در کشور افزود: مساله آب و محدودیت منابع آن 
مساله ای گذرا و زودگذر نیست و جزو ماهیت و طبیعت کشور به حساب می آید و با 

بارندگی مناسب مشکلات آن برطرف نمی شود.
وی اظهار کرد: ایران در منطقه خشک و نیمه خشک قرار گرفته که صرف نظر از این 
موضوع باید به محدودیت های منابع آبی توجه کرد. وزیر نیرو با بیان اینکه در 6 سال 
اخیر متوسط بارندگی ها  از 250 به 204 میلی متر رسیده است، گفت: در صورتی که 
در شیوه مصرف آب کشاورزی، شرب و صنعتی بازنگری صورت گیرد، قادر هستیم که 
بر تمام مشکلات آب کشور غلبه کنیم. چیت چیان افزود: یکی از الزامات پایه ای این 
بازنگری، استفاده از فناوری های نوین آب است. وی اظهار کرد: از سوی دیگر، در صورتی 
که اقتصاد آب درست شود بازارهای جدیدی نیز برای نوآوری های آب ایجاد می شود و 
تعادل میان منابع آب و مصارف برقرار می شود. وزیر نیرو افزود: بیشترین مصرف آب در 
بخش کشاورزی انجام می شود، بنابراین باید توجه به بهینه سازی مصرف در این بخش 

صورت گیرد.

دبیر انجمن صنایع آبمیوه و کنسانتره خبر داد:

ورود آبمیوه های قاچاق به بازار
دبیر انجمن صنایع آبمیوه و کنسانتره گفت: برخی از آبمیوه های موجود در 
بازار به صورت غیرقانونی و قاچاق وارد کشور می شوند که اقداماتی در راستای 
جلوگیری از عرضه آنها صورت گرفته و پس از طبقه بندی آبمیوه ها بر اساس 

کیفیت که در حال اجراست این موضوع به راحتی قابل پیگیری خواهد بود.
ولی الله داوود آبادی از کاهش سه درصدی شکر در آبمیوه خبر داد و گفت: تا دو سال 

آینده می توان میزان شکر آبمیوه را تا 10 درصد کاهش داد.
وی با بیان اینکه وزارت بهداشت درخواست کاهش 10 درصدی شکر را دارد، اظهار 
کرد: براساس مذاکرات با وزارت بهداشت قرار بر این شد که میزان شکر آبمیوه به صورت 
گام به گام کاهش یابد. داوودآبادی ادامه داد: هیچ جایگزینی برای شکر وجود ندارد و تنها 
می توان با افزایش میزان کنسانتره، کمبود شکر را در آبمیوه جبران کرد که این موضوع 
نیز موجب افزایش کیفیت آبمیوه می شود. دبیر انجمن صنایع آبمیوه و کنسانتره با بیان 
اینکه این مساله موجب افزایش قیمت آبمیوه نیز می شود، گفت: کیفیت نقش کلیدی 
در آبمیوه و کنسانتره دارد که باید در مرحله اول اولویت بندی قرار گیرد. داوودآبادی با 
بیان اینکه اقدامات زیادی در راستای افزایش کیفیت آبمیوه و کنسانتره در نظر گرفته 
شده است، اظهار کرد: افزایش کیفیت آبمیوه و کاهش شکر آن موجب افزایش قیمت این 
محصول می شود که البته باتوجه به خواص این محصول این افزایش قیمت منطقی است.

معاون شرکت پشتیبانی امور دام  اعلام کرد؛

توزیع 33 هزار تن مرغ و گوشت 
در ماه رمضان

معاون شرکت پشتیبانی امور دام از توزیع 33 هزار تن مرغ و گوشت برای 
تنظیم بازار این محصولات در ماه رمضان خبر داد و گفت: هر کیلوگرم گوشت 
مرغ منجمد دولتی 5100 تومان و هر کیلوگرم گوشت قرمز منجمد دولتی 21 

هزار تومان در بازار رمضان عرضه می شود. 
عباس والوزی اظهار کرد: براساس تکلیفی که ستاد تنظیم بازار در طرح ضیافت ماه 
رمضان برای شرکت پشتیبانی امور دام تعیین کرده، سهمیه همه استان ها برای توزیع 
گوشت و مرغ به آنها اعلام شده و به محض برگزاری ستاد تنظیم بازار در استان ها و اعلام 

آمادگی از سوی آنها برای توزیع، سهمیه مرغ و گوشت آن استان ارسال خواهد شد. 
وی افزود: موجودی شرکت پشتیبانی امور دام برای گوشت مرغ حدود 110 هزار 
تن و برای گوشت قرمز حدود 5000 تن است که البته موجودی گوشت قرمز شرکت 
پشتیبانی امور دام با احتساب محموله های در حال ارسال و وارداتی بیشتر از این میزان 
است.  به گفته والوزی 30 هزار تن گوشت مرغ و 3000 تن گوشت قرمز دولتی برای 

تنظیم بازار ماه رمضان توزیع می شود. 
قیمت منطقی مرغ کیلویی 7000 تومان است

معاون بازرگانی شرکت پشتیبانی امور دام گفت: با توجه به سیاست گذاری های انجام 
شده به نظر می رسد افزایش قیمتی برای گوشت و مرغ در بازار شاهد نباشیم. 

والوزی ادامه داد: قیمت منطقی برای هر کیلوگرم گوشت مرغ تازه در بازار 7000 
تومان است.  وی تاکید کرد: شرکت پشتیبانی امور دام با توجه به ذخایر خود، آمادگی 
توزیع گوشت قرمز و گوشت مرغ در بازار ماه رمضان به هر میزان را دارد تا شاهد افزایش 

بی رویه قیمت  این محصولات نباشیم. 

برخی  مجلس  معادن  و  صنایع  کمیسیون  رییس 
برخی  شدید  گران فروشی  بر  مبنی  گزارش ها 
نمایندگی های رسمی خودروسازان خارجی در ایران 

را، تایید کرد.
پیش از این بسیاری از کارشناسان با انتقاد از عملکرد 
نمایندگی های رسمی خودروسازان خارجی در ایران خواستار 

کاهش قیمت خودروهای وارداتی شده بودند.
درآمد  از  خودرو  صنعت  کارشناس  یک  زمینه  این  در 
هنگفت برخی از نمایندگی های رسمی خودروسازان خارجی 
از ناحیه استفاده از پول پیش خریداران خودرو برای واردات این 

محصولات به ایران خبر داده بود.
در حال حاضر بازدهی پول  فربد زاوه اظهار کرده بود:" 
واردات یک مدل خودرو با تیراژ بالا به کشور برای شرکت 
واردکننده آن، حدود 500 درصد است. این به معنای آن است 
که شرکت واردکننده خودرو با استفاده از پول مردم، 500 

درصد بهره مالی می برد".
حقوق  از  حمایت  ملی  انجمن  رییس  این  بر  علاوه 
مصرف کنندگان نیز خواستار برخورد با شرکتهای واردکننده 

خودرو و اجبار آنها به کاهش قیمت شده بود. 
محمد جعفری در این زمینه خاطرنشان کرده بود:" وقتی 

خودرو  مردم  پول  با  خودرو  واردکننده  رسمی  نمایندگی 
را خریداری و وارد می کند دیگر نباید به دنبال سودهای 
آن چنانی باشد و باید این محصولات را با قیمت کمتری عرضه 

کند".
که  بود  کرده  اشاره  موضوع  این  به  همچنین  وی 
نمایندگی های رسمی خودروسازان خارجی به تعهدات خود 
برای تحویل خودرو در موعد مقرر عمل نکرده و خودروی 
فروخته شده را با تاخیر تحویل خریداران می دهند که در این 

زمینه نیز باید با آنها برخورد شود.
در این شرایط رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی گران فروشی برخی از نمایندگی های رسمی 

خودروسازان خارجی را تایید کرده است.
رضا رحمانی در این زمینه اظهار کرده است:" اطلاعات 
مستند واردکنندگان خودرو و آمار ارزهای مرجع و مبادله ای 
توسط آنان را از دستگاه های مسوول دریافت کرده ایم، براساس 
اطلاعات اولیه گران فروشی شدید در برخی مدل ها و برندهای 

خودروهای وارداتی اثبات شده است".
وی با انتقاد از عملکرد واردکنندگان خودرو خواستار نظارت 
جدی تر وزارت صنعت، معدن و تجارت بر عملکرد این شرکتها 
شده و خاطرنشان کرده است:" قیمت خودروهای وارداتی در 

کشور مبدا به اضافه هزینه های واردات آنها به داخل کشور 
نشان می دهد که واردکنندگان، سودهای کلانی را روی هر 
دستگاه خودروی وارداتی به جیب می زنند؛ با بررسی برخی 
برندهای خودرویی این موضوع اثبات شده است بنابراین لازم 
است وزارت صنعت، معدن و تجارت با جدیت بیشتری به این 

موضوع ورود کند".
رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس از انتشار رسمی 
گزارش این کمیسیون از تخلفات واردکنندگان خودرو تا پایان 

تابستان سال جاری خبر داده است.
انتقاد شدید کارشناسان از عملکرد نمایندگی های رسمی 
خودروسازان خارجی و تایید گران فروشی برخی واردکنندگان 
خودرو توسط رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
معدن  وزارت صنعت،  که  است  حالی  در  اسلامی  شورای 
و تجارت عملا از بهمن ماه سال گذشته واردات خودرو را 
منحصر به نمایندگی های رسمی خودروسازان خارجی کرده 
است.  در این شرایط باید دید وزارت صنعت، معدن و تجارت 
چه واکنشی به اظهارات کارشناسان و رییس کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس نشان می دهد و آیا طبق خواسته این نماینده 
مجلس، با واردکنندگان متخلف و گران فروش برخورد خواهد 

شد یا خیر؟! 

معاون سازمان امور مالیاتی کشور از تعامل با فعالان اصناف خبر داد و گفت: 
میزان مالیات اصناف در نشست های مشترک سازمان مالیاتی با اصناف مشخص 

می شود.
حسین وکیلی با بیان اینکه یکی از موضوعات مالیات سال 93 اصناف است که پس از 
نهایی شدن در جلسات مشترک در خصوص آن اطلاع رسانی خواهیم کرد، درباره دریافت 
الکترونیک اظهارنامه مالیاتی از مودیان گفت: مودیان برای نخستین بار مالیات خود را از طریق 

سامانه پرداخت و تقسیط می کنند و نیازی به مراجعه حضوری نیست.
معاون سازمان امور مالیاتی کشور با تاکید بر این نکته که هدف ما آسان سازی شرایط برای 
مردم و کاهش مراجعه حضوری است، اظهار داشت: برهمین اساس امکان ارائه اظهارنامه به 
صورت الکترونیکی فراهم شده است. استفاده از صندوق های فروش و اظهارنامه دو موضوع 
مهم برای ساماندهی امور مالیات عملکرد اصناف است؛ ضمن آنکه از صنوف انتظار داریم به 

تکالیف قانونی در این باره توجه کنند.
 وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: تقویت درآمدهای مالیاتی برای استقرار اقتصاد 
مقاومتی ضروری است، با اجرای طرح جامع اطلاعاتی می توان درآمدهای مالیاتی را افزایش 
داد تا اتکا به درآمدهای نفتی کاهش یابد. نظام مالیاتی از جهت اشراف به اطلاعات دقیق 
اقتصادی پیشرفت کرده و انتظار داریم در سال های آتی درآمدهای مالیاتی با حذف پدیده 

فرار مالیاتی افزایش یابد. 
وکیلی، میزان فرار مالیاتی را قابل توجه دانست و با اشاره به آغاز اجرای طرح جامع مالیاتی 

از سال 88 گفت: پیش بینی کارشناسان خارجی، اجرای کامل این طرح در مدت 7 سال 
است؛ در حالیکه اجرای همین سیستم در ترکیه 10 سال طول کشیده است. با اجرای این 
طرح بزرگ همه بانک های اطلاعاتی کشور یکپارچه می شود و سخت افزار آن در سازمان 

امور مالیاتی کشور ایجاد شده است. 
وی گفت: سازمان امور مالیاتی کشور آمار اطلاعات املاک و خودروهای عمومی مشمول 
مالیات را ندارد و دستگاه های ذیربط از ارائه آن به این سازمان خودداری می کنند. معاون 
سازمان امور مالیاتی کشور، فقر اطلاعات را از مشکلات سازمان امور مالیاتی کشور برای 
جلوگیری فرار مالیاتی دانست و گفت: دریافت اطلاعات جامع نیازمند قانون است و بسیار 

ضعیف هستیم اما در اصلاحیه قانون مالیات ها پیش بینی های خوبی شده است.

آمارهای جدید نشان می دهد سیاست های 10 سال گذشته 
دولت ها برای مهار بیکاری و شکستن طلسم بیکاری به بن 
بست رسیده و بیکاری همچنان رشد می کند ولی به شکل 

عجیبی تمایل به خانه نشینی در مردم بیشتر شده است. 
سال هاست دولت ها می گویند کشور دچار بحران بیکاری شده و 
این وضعیت روز به روز در حال تشدید شدن است. جوانان امکان 
ورود آسان به بازار کار را ندارند، بسیاری از آنها از یافتن شغل مناسب 

ناامید شده اند و دوره بیکاری در اقتصاد کشور طولانی شده است.
بیکاری شرایطی را ایجاد کرده که کشور فرصت مناسب استفاده از 
توان نیروی کار جوان خود را از دست می دهد و به گفته وزیر کار، 
در هر دقیقه 5 نفر متقاضی شغل می شوند. خانواده ها می پرسند چرا 
اقتصاد کشور به وضعیتی رسیده که بنگاه ها توان جذب نیروی کار را 
از دست داده اند؟ این مسئله باعث شده تا نوعی دغدغه همیشگی و 

دل نگرانی از بیکاری فرزندان به همراه آنها باشد.
علاوه بر این، کارشناسان همواره این ابهام را مطرح می کنند که 
آیا واقعا در یک دهه اخیر دولت ها به دنبال رفع بیکاری بوده اند و 
این مسئله از مهمترین استراتژی ها و برنامه های دولت های بر سر کار 
بوده است؟ اگر اینگونه است، چرا آمارها هیچ نشانی از بهبود وضعیت 
بیکاری ندارند و اگر مشاغل فراوانی ایجاد شده، آیا غیر از آمارها باید 

خروجی آن را مشاهده کرد؟
آیا دولت ها واقعا به دنبال رفع بیکاری بوده اند؟ 

کارشناسان بازار کار بر این عقیده اند که اگر سیاست های بزرگی 
در بازار کار ایران در یک دهه اخیر به اجرا درآمده و اتفاقا بنا به 
گزارش های دولت های بر سر کار در 10 سال گذشته موفق هم 
بوده اند، چرا نرخ بیکاری کشور پس از یک دهه اجرای سیاست های 
اشتغال زایی کاهش نیافته و همچنان بازار کار با بیکاری میلیونی و 

ترافیک کارجویان مواجه است؟
از سویی، این مسئله مطرح می شود که آیا واقعا سیاست های 
اشتغال زایی متناسب با وضعیت بازار کار انتخاب و اجرا شده و یا 
اینکه طرح های اشتغال زایی نمایشی و در راستای تبلیغات دولت ها 
بوده است. اساسا اینکه آیا می توان برنامه ریزی هایی جدا از سایر 
تحولات اقتصادی، سیاسی و حتی اجتماعی و فرهنگی کشور داشت 
که تنها به بیکاری و حل آن بپردازد و ارتباطی به سایر اوضاع کشور 

نداشته باشد؟
دولت تدبیر و امید می گوید نمی توان بدون تحرک و تحول در 
سایر بازارها و بخش های کشور امیدوار بود بیکاری برطرف خواهد 

شد، همچنین مقامات ارشد دولت یازدهم از جمله رئیس جمهور بر 
این نکته تاکید دارند که نمی توان ادامه روند رکود و تعطیلی برخی 
واحدهای اقتصادی را داشت ولی انتظار داشت اشتغال هم ایجاد شود 

و جوانان بر سر کار بروند.
بررسی گزارش جدید مرکز آمار ایران از بیکاری در 10 سال 
گذشته نشان می دهد با وجود صرف میلیاردها تومان منابع و 
اعتبارات از سوی دولت ها برای اشتغال زایی، اما طلسم بیکاری کشور 
نشکسته و معضل بیکاری همچنان در ردیف مهمترین معضلات 

کشور خودنمایی می کند.
آمارها چه می گویند؟ 

براساس نمودار جدید ارائه شده از سوی مرکز آمار ایران که تحولات 
بازار کار را در فاصله سال های 1384 تا 1393 نشان می دهد، بیکاری 
در کشور همواره در یک خط ثابتی با نوسان اندک بالا و پایین برقرار 
بوده و در مورد زنان نه تنها اوضاع اشتغال آنها بهبودی نیافته، بلکه 

زنان در سال 93 نسبت به سال 84، بیکارتر هم شده اند.
بر این اساس، بیکاری جوانان زیر 30 سال کشور که مهمترین 

گروه جوینده کار در هر کشوری محسوب می شوند، همچنان در 
مرحله بحرانی قرار دارد. زنان جوان جویای کار کشور در سال 84 در 
حدود 18 درصد بیکاری داشتند که این میزان در سال 93 به 20.3 
درصد بالغ شده و از این جهت، شرایط ورود زنان به بازار کار نسبت 

به 10 سال گذشته بدتر شده است.
هرچند ممکن است در طول یک دهه گذشته، بیکاران فراوانی 
موفق به ورود به بازار کار شده باشند اما این بازار به گواه آمارها 
همچنان با ترافیک سنگینی از تقاضا برای کار مواجه است و در 
این میان، زنان در عرصه رقابت برای ورود به بازار کار از مردان عقب 
مانده اند و دستکم می توان گفت اوضاع بیکاری برای مردان بهتر 

از زنان است.
نمودار روند 10 ساله نرخ بیکاری کشور

 موضوع دیگری که به تازگی بیشتر مورد توجه مقامات دولتی و 
کارشناسان بازار کار قرار گرفته، این است که چرا وضعیت مشارکت 
اقتصادی کشور از استانداردهای جهانی پایین تر است؟ و همچنان 
میلیون ها نفر ترجیح می دهند هیچ نقشی در روند اقتصادی کشور 

نداشته باشند.
هم اکنون از 63 میلیون جمعیت فعال اقتصادی کشور که طبق 
استانداردهای آماری امکان انجام فعالیت در جریان رشد و توسعه 
کشور را دارند، بیش از 40 میلیون نفر غیرفعال و کاملا در لیست 
مصرف کنندگان قرار دارند و تنها 23 میلیون نفر از جمعیت کشور 

فعال اقتصادی )شاغل و بیکار( شناخته می شوند.
دوسوم جمعیت کشور چه کاره اند؟ 

نمودار تازه ای که مرکز آمار ایران از روند تمایل مردم به مشارکت 
اقتصادی و انجام فعالیت در بازارها ارائه کرده، نشان می دهد تمایل 
مردم به تاثیرگذاری در جریان رشد اقتصادی کشور در 10 سال 

گذشته نه تنها تغییری نکرده بلکه کمتر نیز شده است.
وضعیت تمایل به خانه نشینی و عدم انجام فعالیت های اقتصادی 
به روستاها نیز سرایت کرده به نحوی که اوضاع مشارکت اقتصادی 
روستاها از 46 درصد در سال 84 به 38.6 درصد در سال 93 کاهش 
یافته که نشان دهنده خروج صدها هزار نفر دیگر از انجام فعالیت 

اقتصادی طی یک دهه گذشته در روستاهای کشور بوده است.
در کل کشور، نرخ مشارکت اقتصادی در سال 83 به میزان حدود 
42 درصد بوده که این میزان در سال 93 به 37.3 درصد کاهش 
یافته است. این وضعیت می گوید مشارکت اقتصادی در کل کشور 
افت کرده و امروز نسبت به 10 سال گذشته عده بیشتری از مردم 
تمایل دارند که هیچگونه فعالیتی نداشته باشند و خانه نشینی کنند.

با وجود اینکه زندگی در شهرها دارای هزینه های فراوانی است و 
شهرنشینان باید برای تامین نیازهای مالی زندگی در شهرها تلاش 
بیشتری داشته باشند اما مشارکت اقتصادی و تمایل به حضور در 
عرصه های کار و تولید در شهرها طی 10 سال گذشته از 39 درصد 
به 36.9 درصد کاهش یافته و مشخص نیست، چرا این تصمیمات 

عجیب از سوی بخشی از جمعیت کشور گرفته می شود.
برخی کارشناسان، بروز نوعی تنبلی و گرایش به بیکاری را نتیجه 
اقدامات دولت ها در سالیان گذشته می دانند و معتقدند پرداخت 
یارانه های نقدی، برخی را تشویق به خانه نشینی کرده و از سویی 
برخی کارشناسان عقیده دارند پنهان بودن نوع فعالیت های اقتصادی 
بیش از 40 درصد مردم باعث تناقضات آماری شده و اینگونه نیست 
که تصور شود واقعا بیش از 40 میلیون نفر از جمعیت کشور ترجیح 
می دهند در خانه بمانند و هیچ تلاشی برای کسب درآمد نکنند، 
آنها درآمد دارند ولی معلوم نیست چگونه و از طریق چه نوع فعالیت 

اقتصادی.

بیکاری زنان اوج گرفت؛

تمایل عجیب مردم به خانه نشینی
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رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس؛

گران فروشی واردکنندگان خودرو تایید شد

معاون سازمان امور مالیاتی کشور؛
مالیات اصناف تعیین تکلیف می شود
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 سرمربی تیم فوتبال صبای قم:

توافق لازم برای ادامه حضورم در صبا
 انجام شده است

سرمربی تیم فوتبال صبای قم با بیان این که توافق لازم برای ادامه حضورم در 
صبا انجام شده است، گفت: عقد قرارداد با صبا پس از تعیین تکلیف وضعیت 

واگذاری انجام می شود. 
مهدی تارتار اظهار داشت: با توجه به کمبود زمان برای آماده سازی تیم تا آغاز لیگ برتر 
فوتبال، به درخواست باشگاه صبا جلسه ای برگزار شد و شرایط ادامه همکاری من با باشگاه 
صبا بررسی شد. وی افزود: مدیرعامل باشگاه و اعضای هیئت مدیره برای ادامه حضورم در 
صبا نظر مثبتی داشته اند و در جلسه ای که برگزار کردیم توافق لازم برای ادامه حضورم 

در صبا انجام شد اما هنوز قراردادی بسته نشده زیرا باشگاه درگیر مسئله واگذاری است.
سرمربی تیم فوتبال صبای قم گفت: بدیهی است که در صورت واگذاری صبا به بخش 
خصوصی، مالک باشگاه در مورد وضعیت کادر فنی خود تصمیم گیری می کند و این کاملًا 
بدیهی است اما با توجه به این که ممکن است زمان زیادی برای این موضوع سپری شود، 
باشگاه صبا از من برنامه خواست و من نیز برنامه خود را ارائه داده ام. تارتار بیان داشت: 
فهرستی شامل بازیکنانی که موردنیاز نیستند و بازیکنانی که باید به تیم جذب شوند 
به باش��گاه صبا داده ام که در این فهرست جوان گرایی و تجربه در کنار هم هستند و با 
جوان گرایی مطلق نمی تواند الزاماً به نتیجه دلخواه رسید. وی عنوان کرد: قرار است باشگاه 
صبا در صورتی که مسئله واگذاری نیازمند زمان زیادی بود برای عقد قرارداد و برنامه ریزی 
آغاز تمرینات به من اطلاع دهد و با این اوصاف ممکن است تمرینات را از اوایل ماه مبارک 
رمضان آغاز کنیم. سرمربی تیم فوتبال صبای قم تصریح کرد: قرار است به زودی جلسه ای 
با باشگاه داشته باشیم که وضعیت ادامه همکاری بازیکنان و کادر فنی و نحوه آماده سازی 

تیم پیش از آغاز فصل در آن مشخص شود.

رئیس هیئت دو و میدانی قم:

دو و میدانی کاران قمی برای 
کسب سهمیه المپیک حمایت شوند

رئی�س هیئ�ت دو و میدانی قم با بیان این ک�ه دو و میدانی کاران قمی برای 
کسب سهمیه المپیک باید حمایت شوند گفت: اقدامات عملی برای پشتیبانی 

ورزشکاران دارای شانس حضور در المپیک و بازی های آسیایی انجام شود.
علی رضایی اظهار داشت: با توجه به بخت بالای میلاد دریساوی ورزشکار قمی رشته 
پرش س��ه گام برای حضور در المپیک 2016، به دنبال راه هایی برای پشتیبانی از این 
ورزشکار هستیم. وی افزود: دو و میدانی کاران قمی برای کسب سهمیه المپیک باید 
حمایت شوند و این شانس را داریم که در المپیک تابستانی حداقل یک نماینده داشته 
باشیم و در این صورت، دو و میدانی قم برای نخستین بار صاحب سهمیه المپیک می شود.

رئیس هیئت دو و میدانی قم گفت: دریساوی برای انجام تمرینات خود زیر نظر مربی 
نیازمند استقرار و فراهم شدن زمینه حضور مربی وی در قم است و از اداره کل ورزش و 
جوانان خواسته ایم که این امر محقق شود تا وی بتواند تمرینات آماده سازی خود را در قم 
برگزار کند. رضایی بیان کرد: با توجه به حرفه ای نبودن بسیاری از ورزش ها و ورزشکاران، 
نیاز به حمایت از این ورزش��کاران ضروری اس��ت و باید اقدامات عملی برای پشتیبانی 
ورزشکاران دارای شانس حضور در المپیک و بازی های آسیایی انجام شود. وی عنوان کرد: 
علاوه بر میلاد دریساوی، محسن ربانی در پرش بانیزه هم می توانست شانس حضور در 
المپیک را داشته باشد اما در نهایت تصمیم گرفت مدتی از تیم ملی دور باشد و در حال 
حاضر به عنوان مدیر ماده های پرش تیم های ملی با فدراسیون همکاری می کند البته وی 
از تیم ملی خداحافطی نکرده است. رئیس هیئت دو و میدانی قم خاطرنشان کرد: محمد 
سبب کار، دارنده مدال نقره جوانان آسیا در سال 2014 در چین تایپه نیز که مدتی به 
دلیل مشکلات شخصی از تمرینات دور بود بار دیگر به تمرینات تیم دو و میدانی استان 

قم بازگشته و شانس حضور در بازی های آسیایی 2018 جاکارتا را دارد.

رئیس هیئت دوچرخه سواری قم:

دوچرخه سواران قمی در مسابقات تایم تریل 
قهرمانی کشور شرکت می کنند

رئیس هیئت دوچرخه سواری قم با بیان این که بهسازی پیست دوچرخه سواری 
مفید قم در دستور کار است گفت: دوچرخه سواران قمی در مسابقات تایم تریل 

قهرمانی کشور شرکت می کنند.
محمدکاظم حججی اظهار داشت: تیم دوچرخه سواری قم در مسابقات دوچرخه سواری 

جاده کشور در دو بخش استقامت و تایم تریل با ترکیب 3 ورزشکار شرکت می کند.
وی افزود: مس��ابقات جاده کش��ور در رده نی جوانان در گرمسار برگزار می شود و تیم 
دوچرخه سواری قم با ترکیب سعید فریدنیا، مرتضی رئیس الذاکرین و علیرضا اسماعیلی 
در این دوره از مس��ابقات حضور پیدا می کند. رئیس هیئت دوچرخه سواری قم گفت: 
دوچرخه سواران قمی پیش از این 2 مرحله مسابقات لیگ چندمرحله ای کوهستان کشور 
در بخش کراس کانتری و یک مرحله مسابقات دانهیل شرکت کرده اند و در بخش بانوان 

نیز در این بخش حضور پررنگی داشته اند. 
حججی بیان کرد: حضور در مس��ابقات قهرمانی کش��ور از ابتدای سال 94 به صورت 
مستمر در دستور کار هیئت دوچرخه سواری قرار داشته و نمایندگان دوچرخه سواری 
قم از ابتدای بهار امسال در تمامی رویدادهای فدراسیون دوچرخه سواری شرکت کرده اند. 
وی عنوان کرد: علاوه بر حضور در مسابقات قهرمانی کشور، برگزاری مسابقات استانی 
در کواد مختلف و نیز تورهای جاده در استان قم و شهرهای اطراف یکی از برنامه های 
جدی هیئت دوچرخه سواری است البته در زمینه سخت افزاری نیاز به تلاش برای بهبود 

زیرساخت ها داریم. 
رئیس هیئت دوچرخه سواری قم تصریح کرد: بهسازی پیست دوچرخه سواری مفید قم 
در دستور کار است و نیاز به افزایش تعداد پیست های تخصصی و مناسب دوچرخه سواری 
در قم احساس می شود و امیدواریم به تدریج با حمایت مسئولان بتوانیم در این زمینه 

اقداماتی انجام دهیم.

مدیر تیم بسکتبال ایثار ماهان تندیس قم:

بازیکنان ایثار قم مبالغ قرارداد
 فصل گذشته خود را دریافت نکرده اند

 مدیر تیم بس�کتبال با ویلچر ایثار ماهان تندی�س قم گفت: بازیکنان تیم 
بسکتبال با ویلچر ایثار قم با وجود سپری شدن ماه ها از پایان فصل، هنوز مبالغ 

قرارداد فصل گذشته خود را دریافت نکرده اند.
علی خوش��رفتار اظهار داشت: تیم ایثار قم امسال بار دیگر در سوپرلیگ بسکتبال با 
ویلچر حاضر است و برای تکرار عنوان قهرمانی این مسابقات و کسب دومین قهرمانی در 

سوپرلیگ برنامه ریزی کرده ایم.
وی افزود: می دانیم که تکرار قهرمانی در سوپرلیگ کار آسانی نیست زیرا چند تیم با 
بودجه های قابل توجه برای قهرمانی سرمایه گذاری کرده اند و در صورتی که از نظر مالی 

پشتیبانی قابل قبولی از ایثار صورت نگیرد تکرار قهرمانی کار بسیار دشواری خواهد بود.
مدیر تیم بسکتبال ایثار ماهان تندیس قم گفت: بازیکنان تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم با 
وجود سپری شدن ماه ها از پایان فصل، هنوز بخشی از مبالغ قرارداد فصل گذشته خود را 
دریافت نکرده اند در حالی که این مبالغ به طور کلی مبالغ بالایی نیست و غیرقابل مقایسه 

با قرارداد برخی ورزشکاران حرفه ای است.
خوشرفتار بیان داشت: ورزش حرفه ای دارای هزینه های زیادی است و تیم ما نیز در 
طول سال باید تمرینات و مسابقات بسیار زیادی انجام دهد و برگزاری این تمرینات و 
مسابقات مستلزم بودجه کافی است که باید بخش اعظم آن از طریق بخش خصوصی 

تأمین شود.
وی عنوان کرد: در حال حاضر قرعه کش��ی فصل جدید س��وپرلیگ انجام شده و باید 
در گروه نخست با تیم های هیئت زنجان، شهرداری اراک، آلومینیوم المهدی هرمزگان 
مسابقه دهیم البته در دور نخست میزبان نیستیم و این بر اساس پیشنهاد فدراسیون و 
پذیرش تیم ما و پیام مخابرات اصفهان که آن ها هم در گروه 2 میزبان نمی شوند صورت 

گرفته است.
مدیر تیم بسکتبال ایثار ماهان تندیس قم تصریح کرد: بر اساس برنامه ریزی صورت 
گرفته و توافق به عمل آمده از س��وی تیم های ش��رکت کننده در این رقابت ها، میزبان 
مسابقات مرحله اول مقدماتی در گروه یک تیم های شهرداری اراک و آلومینیوم المهدی 
هرمزگان خواهند بود و در گروه دوم نیز تیم های ش��هرداری تبریز و شهرداری آمل به 

عنوان میزبان مسابقات مرحله اول مقدماتی تعیین شدند.

رئیس هیئت پرورش اندام قم:

ورزشکاران قمی 2 مدال مسابقات پرس سینه 
قهرمانی کشور را کسب کردند 

 رئیس هیئت پرورش اندام قم گفت: ورزشکاران قمی 2 مدال مسابقات لیفت و 
پرس سینه قهرمانی کشور را شامل یک طلا و یک نقره کسب کردند.

مجید تلخابی اظهار داشت: مسابقات لیفت و پرس سینه قهرمانی کشور در حالی با حضور 
قهرمانان پرورش اندام برگزار شد که 2 ورزشکار قمی حاضر در این مسابقات موفق به کسب 

عناوین قابل توجهی شدند.
وی افزود: سعید کاظمی اصل در رده سنی جوانان با وجود تلاش فراوان و حضوری پررنگ 
در این مسابقات در نهایت به مدال نقره بسنده کرد که این مدال نقره و عنوان نایب قهرمانی 

برای پرورش اندام قم نتیجه قابل قبولی تلقی می شود.
رئیس هیئت پرورش اندام قم گفت: مظفر نعمتی نماینده پرورش اندام قم در رده سنی 
بزرگسالان در رده مستر 2 به مدال طلا و عنوان قهرمانی این دوره از مسابقات دست یافت تا 

تیم پرورش اندام قم به 2 مدال این مسابقات دست یابد.
تلخابی بیان کرد: سعید کاظمی اصل نایب قهرمان جوان قمی با درخشش در این مسابقات 
برای حضور در اردوی تیم ملی پرورش اندام به منظور حضور در پیکارهای جهانی برزیل 

فراخوانده شد ضمن این که مربیگری این ورزشکاران بر عهده محمود شاه محمدی بود.
وی  به نظارت بر فعالیت باشگاه های بدنسازی اشاره و عنوان کرد: برای پیشگیری از ترویج 
استفاده از مکمل های غذایی ورزشی غیر مجاز و مضر باید پیش از انجام هر کاری، اقدام به 

فرهنگ سازی در مورد آن کرد.
رئیس هیئت پرورش اندام قم خاطرنش��ان کرد:  استفاده از مکمل های ورزشی غیرمجاز 
معمولاً در میان ورزشکاران جوان و تازه وارد به رشته های بدنسازی و پرورش اندام مشاهده 
می شود و مربیان و مدیران باشگاه های پرورش اندام باید نسبت به عرضه مکمل های سالم 

توجه بیشتری داشته باشند.

رئیس هیئت تنیس روی میز قم:

برگزاری اردوی تیم ملی تنیس روی میز در قم 
رئیس هیئت تنیس روی میز قم با بیان اینکه اردوی تیم ملی تنیس روی میز 
در قم برگزار می شود، گفت: 4 پینگ پنگ باز برجسته از قم به همراه سایر ملی 

پوشان در این مرحله تمرین می کنند.
محمد عموییان  اظهار داشت: تیم ملی تنیس روی میز نونهالان کشورمان برای برگزاری 

اردوی 5 روز آماده سازی خود برای پیکارهای قهرمانی آسیا فردا وارد قم می شود.
وی افزود: ملی پوشان نونهال تنیس روی میز کشورمان از روز یکشنبه 24 خرداد تا پنج 

شنبه 28 خرداد، تمرینات خود را در خانه تنیس روی میز استان قم برگزار می کنند.
رئی��س هیئت تنیس روی میز قم گفت: پس از برگزاری مس��ابقات تنیس روی میز 
منطقه ای و چندجانبه در قم، سرمربی تیم ملی تنیس روی میز نونهالان با ارزیابی امکانات 
سخت افزاری تنیس روی میز قم، از فدراسیون تنیس روی میز درخواست کرد اردوی این 

تیم در قم برگزار شود.
عموییان بیان کرد: 18 بازیکن در این مرحله از اردوی تیم ملی در قم حضور پیدا می کنند 
ضمن این که 4 پینگ پنگ باز برجسته شامل سید محمد معین منتظری، پویا وفایی، 
سید علی سجادی و میلاد عباسی از استان قم به همراه سایر ملی پوشان در این مرحله 

تمرین می کنند.
وی عنوان کرد: این برای نخستین بار است که خانه تنیس روی میز استان قم میزبانی از 
اردوی تیم ملی را بر عهده گرفته است و برگزاری این اردو فضا را برای راهیابی پینگ پنگ 

بازان قمی به تیم های ملی مهیا می کند.
رئیس هیئت تنیس روی میز قم تصریح کرد: هیئت تنیس روی میز استان قم امسال در 
رقابت های قهرمانی رده های سنی پایه کشور شرکت می کند و تیم های قمی در دو بخش 

پسران و دختران به مسابقات سنین پایه اعزام می شوند.

مدافع تیم فوتبال صبای قم:

پرداخت 3۶ درصد مبالغ قرارداد
 بازیکنان صبای قم

 

مداف�ع میانی تیم فوتبال صب�ای قم با بیان این که اگر صبا خصوصی ش�ود 
و تمریناتش در تهران دنبال ش�ود شاید در صبا بمانم گفت: 36 درصد مبالغ 

قرارداد بازیکنان صبای قم پرداخت شده است.
هادی شکوری اظهار داشت: صبا این روزها درگیر موضوع خصوصی سازی است و من 
هم امیدوارم این اتفاق بیفتد زیرا خصوصی سازی به سود فوتبال و باشگاه صبا است و صبا 

از این موضوع نفع زیادی می برد.
وی افزود: در فصل گذشته از نظر مالی مشکلات زیادی داشتیم و تاکنون 36 درصد مبالغ 
قرارداد بازیکنان صبای قم پرداخت شده است و تیمداری به این شکل چندان مطلوب 
نیست به ویژه این که تعدادی از بازیکنان صبا برای حضور در تمرینات بین قم و تهران به 

طور دائم در تردد بودند.
مدافع میانی تیم فوتبال صبای قم گفت: فکر می کنم عملکرد صبا در فصلی که گذشت 
بالاتر از حد انتظار بود و فکر می کنم از نظر کیفی یکی از بهترین سال های ورزشی ام را 

سپری کردم و اگر شرایط مالی باشگاه بهتر بود می توانستیم حتی نتایج بهتر بگیریم.
ش��کوری بیان کرد: در دور رفت لیگ برتر بازی های خوبی انجام دادیم اما قبول ندارم 
که تیم در دور برگشت افت کرده باشد زیرا در دور رفت بازیکنان به وعده های داده شده 
اعتمادمی کردند اما در دور برگشت به دلیل عملی نشدن وعده ها، دلسردی پیش آمد و 

تیم از نظر روانی به مشکل خورد.
وی درباره 10 درصد جریمه مالی بازیکنان پس از شکس��ت برابر سایپا عنوان کرد: در 
فصلی که پولی نگرفتیم 10 درصد هم جریمه شدیم و این جریمه یکی از دلایلی بود 
که تیم در هفته های آخر نمی توانست خوب کار کند در حالی که اگر حداقل 70 درصد 

پولمان را گرفته بودیم یا کم کاری کرده بودیم این جریمه منطقی بود.
مدافع میانی تیم فوتبال صبای قم تصریح کرد: اگر صبا خصوصی شود و تمریناتش در 
تهران دنبال شود شاید در صبا بمانم البته در حال حاضر بازیکن آزاد هستم و چند پیشنهاد 

هم برای فصل آینده دارم.

سردرگمی استقلال و پرسپولیس میان تصمیم سازان
دوباشگاه پرطرفدار فوتبال ایران که در همه سال های 
گذش�ته س�وژه اول رس�انه ها از حیث بی برنامگی و 
س�ردرگمی بودند، امس�ال هم با این مشکل دست و 
پنجه نرم می کنند و میان تصمیم سازان پرتعداد گرفتار 

شده اند!
فوتبال نماد مدیریت در همه دنیا محس��وب می شود، این 
یعنی آنکه وقتی آلمان قهرمان جهان می ش��ود به آن معنی 
است که بهترین استفاده ممکن از سرمایه های انسانی و البته 
امکانات خود داشته و نظم و دیسیپلین صحیحی را به وجود 

آورده است.
در واقع از روی فوتبال می توانید کشور ها را از منظر مدیریت 
داخل��ی   در رنکینگی فرضی قرار بدهید و به مدیرانش نمره 
بدهید. این البته فرضیه است اما تا حدود زیادی می توان آن 
را پذیرف��ت و در مواردی که جایگاهها کمی عجیب به نظر 
می رسد هم باید رفت و در میان نیروهای انسانی، استعدادهای 

ذاتی را جستجو کرد.
با همه این توضیحات، وارد اتفاقاتی می شویم که این روزها 
برای استقلال و پرسپولیس رخ می دهد، دو تیمی که به همراه 
تراکتورسازی جزو بزرگترین باشگاه های آسیا از منظر تعداد 
هوادار هستند و البته سرمایه هایی بس بزرگ برای این کشور 

هم محسوب می شوند. با این دو چه کرده ایم؟
چندین مرجع تصمیم گیری برای استقلال و پرسپولیس

اس��تقلال در بحرانی ترین و بی تصمیم ترین روزهای خود 
روزگار م��ی گذراند، هیات مدیره نم��ی داند چه کند و چه 
تصمیمی بگیرد و حتی خودش چند روز بعد همینجا که امروز 
هست ماندگار است یا اینکه این تیم واگذار می شود و همه 
می روند؟ اوضاع در پرسپولیس البته در تمام طول فصل چنین 
بوده اس��ت و آنها هم با هفت مدیر و سه کادر کامل مربیان 

رکورد شکستند.
وزارت ورزش و وزارت اقتصاد و دارایی

این دو تیم یک تفاوت اساسی در مبدا دارند. وزیر اقتصاد و 
دارایی از نظر قانونی رئیس مجمع استقلال است این درحالی 
اس��ت که وزیر ورزش و جوانان رئیس مجمع پرسپولیس��ی 
هاس��ت و این شقاق از آنجا نش��ات گرفت که کنفدراسیون 
فوتبال آسیا یک مجمع را برای دو باشگاه حرفه ای نپذیرفت. 
در نتیجه امروز از منظر قانونی وزارت ورزش نمی تواند برای 
استقلال تصمیم بگیرد اما در عمل وزارت ورزش برای هر دو 

باشگاه تصمیم می گیرد اما این وزارتخانه تنها تصمیم گیرنده 
برای این دو باشگاه نیست و این دقیقا بدترین بخش این دو 

باشگاه است.
مجلس شورای اسلامی مخالف واگذاری

در واقع مجلس چه در اس��تراکچر این دو باش��گاه و چه در 
تصمیم های کلان تصمیم س��از اس��ت. صرف نظر از اینکه 
همیش��ه از میان مجلسی ها کسانی در هیات مدیره این دو 
تیم حضور داشته اند، این روزها در تصمیم سازی های کلان 
و ب��زرگ هم رد پای مجلس به خوبی دیده می ش��ود. طرح 
خصوصی س��ازی این دو تیم یک بحث بوده و البته امضای 
135 نماینده مجلس با دو فوریت برای توقف مزایده چهارم 
بحث دیگری است. در واقع مجلس مخالف واگذاری است یا 

حداقل فراکسیون ورزش مجلس چنین است.
تصمیم گیران مربع

وقتی دو نفر یا ارگان با هم اختلاف نظر دارند می گویند با هم 
زاویه دارند، امروز در میان تصمیم سازان استقلال و پرسپولیس 
اما زوایای نود درجه وجود دارد چرا که چهار خواسته جلوی 

چشم سرخابی هاس��ت و البته این دو تیم، حیران به وقایع 
می نگرند و نمی دانند چه باید انجام دهند؟

* وزارت ورزش تمایل داش��ت که این دو تیم واگذار نشوند 
و این دو را بتواند اجاره بدهد و خودش س��ر نخ را در دس��ت 

داشته باشد.
* وزارت اقتصاد و دارایی و البته فدراس��یون فوتبال دوست 
داشتند این دو تیم را به ایران خودرو و سایپا بسپارند و از منظر 

مالی آنها را ساپورت کنند.
* مجلس می خواست مزایده را لغو کند و به همین شکل کار 

را ادامه بدهد که تا امروز وجود داشته است.
* سازمان خصوصی سازی می خواست به هر شکل حتی با 
برگزاری چهارمین مزایده )سه مزایده بیشتر عرف نیست( این 

دو باشگاه را واگذار کند.
 و اینچنین اس��ت که مدیریت در فوتب��ال را می توانید در 
رنکینگ جهانی حدس بزنید و نگران از بین رفتن سرمایه هایی 
باشید که شاید بدون کپی رایت و بدون حق پخش تلویزیونی 

به امان خدا رها می شوند.

آخرین وضعیت تیم فوتبال صبا؛

آغاز تمرینات صبای قم در فاصله 48 روز تا آغاز لیگ پانزدهم
تمرینات تیم فوتبال صبای قم برای حضور در فصل جدید 
لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور زیر نظر مهدی تارتار 

سرمربی فصل گذشته این تیم آغاز می شود.
با توجه به اینکه 10 روز از شروع مهلت نقل و انتقالات فصل جدید 
لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور سپری شده و روز به روز به آغاز 
رقابت های فصل جدید جام خلیج فارس نزدیک می شویم، تیم فوتبال 
صبای قم نیز طبق برنامه ریزی انجام شده از قبل، از روزهای پایانی 

خرداد ماه تمرینات آماده سازی خود را در قم آغاز می کند. 
این در حالی است که شروع دور جدید برنامه های آماده سازی تیم 
فوتبال صبای قم برای حضور در دوره جدید مسابقات لیگ برتر 
فوتبال باشگاه های کشور به دلیل تصمیم مدیران باشگاه فرهنگی 
ورزشی صبای قم مبنی بر واگذاری امتیاز این باشگاه به بخش 

خصوصی مورد تاثیر نحوه شرکت در مزایده قرار گرفته است.
 توافق مدیران صبا با سرمربی جدید / تارتار در صبا ماندگار شد

 اما رئیس هیئت مدیره باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم یعنی 
اکبر غمخوار رسما از توافق با مهدی تارتار سرمربی فصل گذشته این 
تیم خبر داده و تارتار نیز در محافل مختلف این خبر را تایید کرده 
و حتی خبر از شروع برنامه های آماده سازی صبا از روزهای پایانی 

خرداد خبر داده است.
 برای همین منظور جلسه ای بین مدیران باشگاه صبا و مهدی 
تارتار سرمربی این تیم در لیگ چهاردهم برگزار شده و از تارتار 
برنامه هایش برای فصل جدید نیز خواسته شده تا بدین ترتیب صبا 
بیش از این زمان را از دست ندهد و به موقع آماده دوره جدید لیگ 

برتر فوتبال باشگاه های کشور شود.
 در حالی که این روزها مهدی تارتار سرمربی تیم فوتبال صبای قم 
برای جذب بازیکنان مورد نظر خود تلاش می کند، مراحل واگذاری 
صبا نیز روزهای پایانی خود را می گذراند و از شروع هفته آینده و 

روزهای آغازین تیرماه باید منتظر آغاز ثبت قرارداد بازیکنان مورد 
نظر سرمربی صبا بود تا تمرینات نماینده فوتبال استان قم با حضور 

بازیکنان قدیم و جدید رسماً در قم آغاز  شود. 
مجموعه ورزشی هلال احمر قم میزبان تمرینات 

فوتبالیست های صبا
و  بین کادر مدیریت  به صحبت های صورت گرفته  با توجه   
فنی صبای قم بر سر موضوع نحوه برگزاری تمرینات و برنامه های 
آماده سازی تیم فوتبال صبا، همانند بسیاری از تیم های لیگ برتری 

که استارت تمرینات خود را از اواخر تیرماه می زنند، نماینده قم نیز 
زیر نظر مهدی تارتار سرمربی  خود از اوایل هفته آینده برای حضوری 

موفق در پانزدهمین دوره مسابقات لیگ برتر آماده خواهد شد.
 باشگاه صبا با برنامه گرفتن از سرمربی خود برای ورود به بازار نقل 
و انتقالات نیز برنامه ریزی کرده و قرار است قرارداد داخلی بازیکنان 
جدید تیم فوتبال صبای قم و تعدادی از بازیکنان مورد نظر از فصل 
گذشته، در باشگاه صبا ثبت شده و بعد از ثبت در هیئت فوتبال 
استان قم به سازمان لیگ برود و با این شرایط تیم فوتبال صبای قم 

خود را برای فصل جدید لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور آماده 
 کند.

 از سهمیه ای که سازمان لیگ برتر برای هر تیم مجاز دانسته است 
تا در خصوص جذب بازیکنان لیگ برتر اقدام کند، صبا به دنبال 
جذب حداقل 5 بازیکن جدید است، ضمن اینکه قطعا تا پایان مهلت 
سازمان لیگ برتر برای نقل و انتقالات بازیکنان زیادی در صبا رفت و 

آمد خواهند داشت.
 جذب بازیکن از سهمیه لیگ برتر و

 توجه به بازیکنان جوان
 در مهلت نقل  و انتقالات لیگ برتر فوتبال که از دوازدهم خرداد ماه 
رسما آغاز شده است، قطعا چند بازیکن از صبا جدا می شوند که این 
اتفاق در پایان و آغاز هر فصل جدید امری طبیعی است، اما سرمربی 
صبا خوب می داند که اگر در بازار نقل وانتقال دیر و بدون برنامه وارد 
شود، ممکن است سرمایه های زیادی را از دست بدهد و در مقابل 

تلاش برای جذب بازیکنان ممتاز نیز به نتیجه نرسد.
تارتار  باشگاه صبا به مهدی   به همین خاطر وضعیت مالی 
سرمربی این تیم اعلام شده و تارتار نیز بر اساس بودجه ای که 
باشگاه صبای قم برای پانزدهمین دوره رقابت های لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور تصویب کرده و در نظر گرفته، اقدام به جذب 

بازیکن خواهد کرد.
  سالی که با کسب مقام قهرمانی مسابقات لیگ دسته اول فوتبال 
باشگاه های کشور به لیگ برتر صعود کرد، با قدرتی که از خود در تمام 
فصل های لیگ برتر نشان داده، همواره یک تیم بزرگ و قدرتمند 
بوده و تلاش می کند امسال نیز با توجه به هماهنگی و وحدتی که 
مدیریت آن قصد دارد بین مجموعه باشگاه ایجاد کند، این قدرت و 
بزرگی را در پانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور به 

نمایش بگذارد.

قائم مقام باشگاه پر سپولیس می گوید برانکو ایوانکوویچ به فیفا شکایت نمی کند.
 محمد حسین نژاد فلاح درباره آخرین وضعیت انتخاب اسپانسر باشگاه پر سپولیس اظها ر 
کرد: درباره اسپانسر باشگاه، وزارت ورزش و جوانان تصمیم گیرنده است و ما دخل و تصرفی در 
تصمیمات آنها نداریم. تفرشی معاون اقتصادی باشگاه برای صدور کارت هواداری با یک بانک 
مذاکراتی را انجام داده  و این موضوع به معنای این نیست که آن بانک مذکور قرار است اسپانسر 
باشگاه شود. البته این را هم متذکر شوم که این مساله فعلا در حد مذاکره است و تصمیم نهایی 
اتخاذ نشده است. اگر قرار باشد بانکی اسپانسر باشگاه شود طبیعتا صدور کارت هواداری را نیز 
همان بانک انجام خواهد داد.  وی درباره آخرین وضعیت قرارداد بازیکنان خارجی پر سپولیس، 
خاطر  نشان کرد: ما منتظر می مانیم مذاکراتمان با بازیکنان نهایی شود، سپس آنها را رسانه ای 
می کنیم. مذاکرات ما با بازیکنان ا د ا مه  دارد و تا زمان نهایی شدن آن رسانه ای نمی شود.  نژاد فلاح 
درباره نوع قرارداد مهدی طارمی با باشگاه پرسپولیس، توضیح داد: ما باید قرارداد او را استعلام 
کنیم و ببینیم از نظر قانونی طارمی می تواند از پر سپولیس جدا شود یا خیر اما به صورت کلی 
باید بگویم که مهدی طارمی را راضی می کنیم در پر سپولیس بماند. چند روز قبل در تلاش 
بودیم با او جلسه ای برگزار کنیم و صحبت هایمان را انجام دهیم اما متاسفانه نتوانستیم با او تماس 
بگیریم و به همین دلیل با مدیر برنامه هایش تماس گرفتیم و قرار شد به محض این که از اردو 
تیم  ملی بازگشت به باشگاه بیاید تا مذاکراتمان را با او انجام دهیم. مطمئن باشید طارمی را راضی 
می کنم که در پر سپولیس بماند.  قائم مقام باشگاه پر سپولیس در ادامه صحبت های خود در 
واکنش به نامه تهدیدآمیز برانکو و این که گفته می شود او قرار است برای دریافت مطالباتش به 
فیفا شکایت کند، تصریح کرد: برانکو ایوانکوویچ اهل شکایت کردن نیست. او مربی با شخصیت و 

دارای ویژگی های ارزشمندی است اما طبیعتا ما نباید از اخلاق او سوءاستفاده کنیم. امیدواریم 
بتوانیم در هفته  جاری با مشخص شدن منابع مالی، مطالبات برانکو را پرداخت کنیم تا او با 
خیال راحت به ایران بگردد و کارش ادامه دهد.  وی ا دا مه  داد: مشکلات را نباید با هم گره بزنیم. 
تا امروز شرایط مان برای انعقاد قرارداد با بازیکنان فراهم نبوده و نخواستیم با هیچ بازیکنی وارد 
قرارداد شویم اما همه بازیکنانی که می خواستیم در باشگاه پر سپولیس باشند را به باشگاه آوردیم 
و مذاکراتمان را با آنها انجام دادیم. یعنی از ابتدا هم گفته بودم در مرحله اول فقط با بازیکنان 
مذاکره می کنم و برای بستن قرارداد هیچ عجله ای نداریم. باید قراردادهای فصل قبل و طلب های 
آنها از باشگاه پر سپولیس را با دقت بررسی کنیم. لذا اگر قرار می شد با بازیکنان قرارداد ببندیم 
مطمئن باشید قرارداد را امضا می کردیم. به طور مثال اگر می خواستیم همان روزی که با سید 
جلال مذاکرات را نهایی کردیم، قرارداد ببندیم مطمئنا این کار را انجام می دادیم. بنا بر این چیزی 
به اسم قرارداد روی میز نبود که سید جلال حسینی بخواهد از امضا کردن آن امتناع کند.  نژاد 
فلاح با بیان این که منکر مشکلات مالی باشگاه پر سپولیس نیست گفت: مشکلات مالی واقعا 
وجود دارد و باید این مشکلات هر  چه  ز و د تر حل شود. اگر بخواهیم فصل خوبی را در نقل و 
انتقالات پشت سر بگذاریم حتما باید بتوانیم مشکلات مالی را حل کنیم و بهترین بازیکنان را 
جذب کنیم. یکی از مشکلاتی که در حال  حاضر با برانکو داریم بحث مطالبات مالی ایشان است. 
منکر این قضیه نیستم ولی امیدوارم طی روزهای آینده با مشخص شدن اسپانسر باشگاه، بتوانیم 
از محل دریافت مبلغ اسپانسر، مطالبات برانکو را پرداخت کنیم.  قائم مقام باشگاه پر سپولیس 
درباره صحبت های امیر عابدینی که گفته بود نژاد فلاح در بروز مشکلات باشگاه پر سپولیس 
بی گناه است، اظها ر کرد: من از عابدینی و همه آنهایی که برای باشگاه دل می سوزانند تشکر و 
قدردانی می کنم. این باشگاه متعلق به آنهاست. واقعیت این است که شرایط واگذاری در چهار 
مزایده ای که انجام شد به گونه ای مشکلات را پیچیده کرده که به این راحتی ها قابل حل نیست. 
ضمن این که اجازه داده نشده که تصمیم های درست با صراحت گرفته شود. آنها مجبور هستند 
با توجه به مشکلات موجود تصمیم های مقطعی بگیرند. البته سازمان خصوصی سازی نظری 
داشته مبنی بر این که دو باشگاه استقلال و پر سپولیس از لیست واگذاری خارج شوند اما درباره 
گودرزی و سجادی باید بگویم که آنها به خصوص سجادی، وقت زیادی را برای حل مشکلات 
باشگاه های استقلال و پر سپولیس می گذارد. سجادی به صورت روزانه پیگیر حل مشکلات است 
و حتی تماس هایی را با خودم و دیگران برقرار می کند. او می داند که فصل نقل و انتقالات چقدر 
حیاتی است و ما نباید در این مقطع زمان را از دست دهیم.  نژاد فلاح در پایان خاطر  نشان کرد: 
ما در حال  حاضر به پول نیاز داریم اما آنقدر زمان را از دست نداده ایم که بخواهیم پول قرض 
کنیم. من رفتار برانکو را آن گونه که این روزها رسانه ها بازتاب می دهند، نمی بینیم. مطمئن 
باشید زمانی که به ایران بیاید خیلی از صحبت هایی که از او مطرح می شود را تکذیب می کند و 

خواهید دید که او چنین شخصیتی ندارد. 

رئیس هیئت ژیمناستیک استان قم از آمادگی ژیمناستیک کاران قم برای درخشش 
در مسابقات قهرمانی کشور و کسب مدال از این پیکارها خبر داد.

غلامرضا ملکی اظهار کرد: در چند سال اخیر به دلیل اینکه با اعتماد بسیار خوب خانواده ها 
و ش��هروندان ورزش دوست قمی مواجه بوده ایم، فرصت مناسبی برای سرمایه گذاری بر روی 

رده های سنی پایه داشته ایم و اکنون ژیمناستیک کاران مستعدی تربیت کرده ایم.
وی ادامه داد: از مراکز ورزشی قم که همه روزه و بدون توقف میزبان جمع زیادی از علاقمندان 
به ورزش در س��نین مختلف اس��ت، خانه ژیمناستیک قم واقع در مجموعه ورزشی تختی و 
همچنین در منطقه انس��جام قم است که با اس��تفاده از مربیان مجرب به آموزش این رشته 

ورزشی می پردازد.
پیشرفت روزافزون ژیمناستیک در قم

رئیس هیئت ژیمناستیک استان قم از پیشرفت این رشته ورزشی در قم خبر داد و اضافه کرد: 
با توجه به این پیشرفت سعی کرده ایم حضور فعالی در مسابقات مختلف کشوری اعم از لیگ و 

قهرمانی ایران داشته باشیم و خوشبختانه موفقیت های خوبی به دست آورده ایم.
وی با اشاره به موفقیت های خوبی که هیئت ژیمناستیک قم کسب کرده همچنین از پیشرفت 
روزافزون این رشته ورزشی در قم خبر داد و عنوان کرد: ژیمناستیک رشته ای است که در طول 

سال برنامه های متنوعی اجرا می کند و به همین دلیل است که آینده درخشانی دارد.
ملکی خاطرنشان کرد:  در هر دو بخش آقایان و بانوان فعال هستیم و در طول سال در سطح 
استان برنامه های متنوع نظیر مسابقات قهرمانی ژیمناستیک قم و جشنواره های جذاب این رشته 
ورزشی را با حضور خانواده ها و والدین ژیمناستیک کاران برگزار می کنیم تا آنها نیز از نزدیک 

به رشد و پیشرفت فرزندان خود در این رشته ورزشی جذاب و مفرح که مادر ورزش ها نیز به 
شمار می رود، پی ببرند. وی با اشاره به کسب مدال توسط محمدهادی وشنوه ژیمناستیک کار 
آین��ده داری قمی در بخش آقایان و موفقیت بانوان قمی در مس��ابقات کش��وری که با چند 
مدال خوش��رنگ همراه بوده اس��ت تصریح کرد:  مطمئنم در آینده ای نه چندان دور توفیقات 

ژیمناست های قم در سطح کشور بیش از پیش خواهد شد.
آمادگی برای پذیرش میزبانی مسابقات لیگ یا ژیمناستیک قهرمانی کشور

رئیس هیئت ژیمناستیک استان قم در ادامه از آمادگی این هیئت ورزشی برای پذیرش میزبانی 
مسابقات لیگ یا ژیمناستیک قهرمانی کشور خبر داد و عنوان کرد: اعتقاد راسخ دارم برگزاری 

مسابقات کشوری موجب ایجاد انگیزه و تشویق ورزشکاران خواهد شد.
وی با بیان اینکه برنامه های ویژه اوقات فراغت امسال نیز آغاز شده است خاطرنشان کرد: جمعی 
از کارشناسان و مربیان به منظور کشف استعدادها در سالن  حضور خواهند داشت تا نفرات زبده 
و استعدادهای آینده را شناسایی کنند، ضمن اینکه برای ورزشکاران مستعد برنامه های خاص 
از جمله اردوهای ویژه پیش بینی شده است. ملکی افزود:  دختران ورزشکار ما در این رشته در  
رقابت های لیگ ژیمناستیک هنری باشگاه های کشور نیز سابقه کسب موفقیت داشته و در 
رقابت های رده  سنی 10 تا 12 سال سابقه کسب مقام دوم و عنوان نایب قهرمانی کشور را نیز 
دارند.  وی برگزاری هرچه بیشتر مسابقات در رده های مختلف سنی را موجب ایجاد انگیزه بیشتر 
نزد ورزش��کاران این رشته دانست و افزود:  در تمام رشته های ورزشی به ویژه ورزش های پایه 
مانند ژیمناستیک به منظور بهبود وضعیت نهایی قهرمانان و ایجاد انگیزه نزد آنها باید رقابت های 
متعدد برگزار شود زیرا این امر موجب با انگیزه ماندن قهرمانان و کاهش استرس آنها خواهد شد.

نژادفلاح:طارمی را در پرسپولیس نگه می دارم

رئیس هیئت ژیمناستیک استان قم خبر داد؛

آمادگی ژیمناستیک کاران قم برای کسب مدال از مسابقات قهرمانی کشور
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علمی و سلامت

راهکارهای کاهش افسردگی در سالمندان 
یک روانپزشک با تاکید بر اهمیت توجه به سالمندان گفت: با راهکارهای ساده  

می توان از افسردگی دوران سالمندی پیشگیری کرد. 
دکتر پرویز مظاهری با بیان اینکه سالمندان افسرده به مرور زمان مشکلات زیادتری را 
تجربه می کنند، گفت: اگر سالمندان حاضر به قبول بیماری خود نباشند یا به سبب خجالت 

و غرور از کمک خواستن خودداری کنند، شرایط برایشان پیچیده تر می شود. 
وی اضافه کرد: بی تردید از میان برداشتن چنین موانعی، ما را در بهبود هرچه بیشتر این 
افراد یاری می کند. اگر از سالمندی مراقبت می کنید که دچار افسردگی است، می توانید 

حمایت عاطفی خود را به او ابراز و به سخنانش با صبر و حوصله گوش کنید. 
مظاهری یادآور شد: سالمند را به خاطر احساساتش سرزنش نکنید و به واقعیت هایی اشاره 
کنید که در او ایجاد امید می کند. همچنین می توانید در تشخیص به موقع و تسریع روند 
درمانی او نظارت داشته باشید. او را نزد پزشک آگاه و باتجربه ببرید و در طول دوره درمان 

او را همراهی کنید. 
این روانپزشک در باره راهکارهای کمک به سالمندانی که دچار افسردگی شده اند، گفت: به 
وی پیشنهاد قدم زدن کنید؛ چراکه وقتی ذهن و بدن فرد فعال است، افسردگی او کاهش 
می یابد. به او فعالیت هایی را پیشنهاد کنید که از انجام آن لذت می برد. قدم زدن، فعالیت های 
هنری، دیدن فیلم، رفتن به موزه و هر آنچه باعث فعال نگه داشتن ذهن و جسم او شود، در 

کاهش افسردگی فرد سالمند موثر است. 
مظاهری تاکید کرد: برنامه منظم و روزانه برای سالمندان طراحی کنید. بیرون رفتن 
گروهی، ملاقات با دوستان و آشنایان، رفتن به اجتماعات و گروه های همسالان می تواند او را 
در مقابله با تنهایی و انزوا یاری دهد. اگر وی در مقابل برنامه های شما مقاومت کرد، با ملایمت 

با او برخورد و او را به بودن با جمع ترغیب کنید. 
این روانپزشک در پایان یادآور شد: فرد را ترغیب به تکمیل دوره درمان خود کنید. 

افسردگی با ناقص گذاشتن دوره درمان، باعث عود مشکل می شود. 

تاثیر آلودگی هوا بر ریه 
یک دستیار فوق تخصص ریه گفت: آلودگی هوا مشکلات ریوی را تشدید 

می کند. 
دکتر اولدوز آلوش اظهار کرد: آلودگی هوا به علت همراه داشتن گازهای سمی عامل 

بسیاری از بیماری های ریوی است و آسم را تشدید می کند. 
وی تصریح کرد: آلودگی هوا در طولانی مدت موجب انسداد مجاری هوایی مزمن شده و 

علائم بیماری را نیز تشدید می کند. 
وی افزود: بیماری هایی که مربوط به بافت ریه است در اثر آلودگی هوا تشدید می یابد؛ 
چراکه آلودگی هوا بافت های ریه را دچار التهاب می کند. عوامل حساسیت زا در هوای آلوده 
شیوعش بیشتر می شود. همچنین علائم آلرژی و کسانی که مجاری هوایی تحریک پذیر 

دارند تشدید می یابد. 
این دستیار فوق تخصص ریه افزود: برخی گازهای سمی موجود در هوای آلوده سرطان زا 

بوده و در طولانی مدت ریسک ابتلا به سرطان ریه را افزایش می دهد. 
وی گفت: حجم ریه افراد در 30 سالگی به حداکثر ظرفیت خود می رسد و بعد از 30 سال 
هم ظرفیت ریه شروع به افت می کند، به همین علت در سنین کودکی و سالمندی ریه افراد 

آسیب پذیرتر از دیگران است. 
وی درپایان توصیه کرد: کسانی که مشکلات زمینه ای دارند در معرض هوای آلوده قرار 
نگیرند و افرادی که از اسپری استفاده می کنند، حتما اسپری تجویزی پزشک را با خود 

همراه داشته باشند. 

چرا استخوان ها پوک می شوند؟ 
یک متخصص تغذیه با بیان اینکه افراط در مصرف نمک با کاهش جذب و افزایش 
دفع کلسیم همراه است، گفت: بر این اساس بطور تدریجی سیستم اسکلتی فرد از 
درون تهی و در نهایت موجب پوکی زودرس استخوان ها و سنگ کلیه نیز می شود. 
دکتر مینو فروزانی گفت: بیماران دچار مشکلات بافت پارانشیمی کلیه از جمله سندرم 
نفروتیک و انواع نفریت کلیوی باید مصرف مواد پروتئینی و نمک طعام خود را محدود کنند و 

همین امر بیانگر تاثیر منفی مقادیر بیش از حد این مواد بر سلامت کلیه است. 
این استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران یادآور شد: در افراد سالم نیز مواد غذایی و ترکیبات 
دارای پروتئین و نمک طعام )کلرید سدیم( باعث دفع بیش از حد ماده معدنی کلسیم در 

ادرار می شود. 
فروزانی اضافه کرد: به ازای دفع 2300 میلی گرم سدیم در کلیه ها، 20 تا 60 میلی گرم 
کلسیم نیز دفع می شود. در بزرگسالان با متابولیزه شدن )سوخت وساز( یک گرم پروتئین، 
یک میلی گرم کلسیم نیز به همراه آن دفع می شود. بنابراین در شرایط دریافت کم پروتئین 

و سدیم نیاز به کلسیم برای یک فرد ممکن است تا 450 میلی گرم در روز کاهش یابد. 
وی تاکید کرد: اگر دریافت این مواد زیاد باشد )رژیم غذایی پر پروتئین و پرنمک(، ممکن 
است نیاز به کلسیم به حدود 2000 میلی گرم روزانه نیز برسد. این در حالیست که مصرف 
مواد دیگری که موجب سوء جذب کسیم می شوند در دراز مدت تاثیر این وضعیت را تشدید 
می کند.  این متخصص تغذیه گفت: کمبود ویتامین D که اکنون شیوع بالائی در جوامع 
بشری دارد خود موجب کاهش جذب کلسیم می شود.  فروزانی گفت: وجود جوش شیرین 
در مواد غذایی نشاسته ای و به طور عمده نان نیز با قلیایی کردن محیط دستگاه گوارش باعث 
کاهش جذب کلسیم می شود. لذا از یک طرف با وضعیت کاهش جذب و از طرفی با افزایش 
دفع کلسیم مواجه می شویم. بر این اساس بطور تدریجی سیستم اسکلتی فرد از درون تهی 

و در نهایت موجب پوکی زودرس استخوان ها و سنگ کلیه نیز می شود. 

مطالعه جدید نشان می دهد؛

رابطه بی خوابی و نارضایتی از زندگی
 طبق یک مطالعه جدید، رضایت اندک از زندگی با مشکلات خواب در دوره 

اواسط زندگی مرتبط است. 
تاخیر در شروع خواب در بین افرادی که رضایت کمی از زندگی شان دارند می تواند نتیجه 
نگرانی و اضطراب باشد. به گفته سرپرست تیم مطالعه »هالی اوهارا« فارغ التحصیل دانشگاه 
شمالی اوهایو این یافته ها از این نظریه حمایت می کند که رضایتمندی از زندگی رابطه 
بهم وابسته ایی با بسیاری از معیارهای خواب و کیفیت خواب دارد، به طوریکه بهبود یکی از 
این متغیرها ممکن است منجر به بهبود متغیرهای دیگر شود. گروه تحت مطالعه متشکل از 
3950 فرد بزرگسال بود که 55 درصد آنها زن بودند و طیف سنی افراد بین 17 تا 74 سال 
بود. با استفاده از یک نظرسنجی 6 آیتمی در مورد رضایتمندی از زندگی، شرکت کنندگان 
در قالب سه گروه با میزان رضایتمندی کم، متوسط و بالا از زندگی دسته بندی شدند. بر 

همین اساس مدت زمان به خواب رفتن آنها بر اساس همین معیارها تعیین شد.

این نوع عادت، نقش مهمی در بروز
 جوش های پوستی دارد 

استفاده بیش از حد از مواد و لوازم آرایشی و بهداشتی که موجب مسدود شدن 
محل خروج چربی  از غدد چربی می شود، نقش بسیار مهمی در بروز جوش های 

پوستی دارد.
منصور جواهری متخصص پوست و مو تصریح کرد: روزنه یا همان منافذ پوستی در حقیقت 
محل خروج چربی از غدد چربی است و در افرادی که این غدد فعال بوده و پوست دارای 
چربی زیاد است، این منافذ دیده می شود.  وی افزود: وقتی ترشحات چربی در منافذ پوستی 
وجود داشته باشد، به علت اکسیده شدن، مواد چربی در این منافذ به رنگ تیره دیده 
می شود.  جواهری با بیان اینکه با بسته شدن محل خروجی غدد چربی در واقع چربی پشت 
پوست تجمع می یابد، تاکید کرد: استفاده بیش از اندازه از لوازم و مواد آرایشی و بهداشتی که 
موجب مسدود شدن محل خروجی چربی از غدد چربی می شود. نقش بسیار مهمی در بروز 
جوش های پوستی دارد.  وی گفت: بهترین و راحت ترین روش این است که ترشحات چربی 
پوست را با شستشو از بین برد و استفاده از صابونهای ضد جوش به این امر کمک می کند. 

استاندارد و حاوی AHA و لوسیون و  از کرم ها و ژل های  افزود: استفاده  جواهری 
محلول هایی که توسط پزشک تجویز می شودنیز به غیر قابل رویت کردن منافذ پوستی 

کمک زیادی کرده و در عین حال از بین رفتن این منافذ نیز جلوگیری می کند.

دریافت ناکافی آهن به یک مشکل
 جدی و عمده تبدیل خواهد شد 

با توجه به این که منابع غذایی حاوی آهن جایگاه خوبی در سبد غذایی اغلب 
افراد جامعه ندارد، ممکن است دریافت ناکافی این ماده در آینده نزدیک به یک 

مشکل جدی و عمده تبدیل شود.
فرهاد سالاری استادیار دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: آهن عنصری ضروری 
برای بدن است و رشد مطلوب و فراهم شدن مناسب برای یادگیری و ارتقای ضریب هوشی، 
تا حد زیادی در گروه مصرف غذاهای آهن است.  وی افزود: انواع گوشت به ویژه گوشت قرمز، 

سبزی ها و میوه ها، مرغ، جگر و نان سفید منابع غذایی خوبی برای اهن هستند.
 سالاری تاکید کرد: یکی از بیماری هایی که کمتر در مورد آن صحبت می شود، کم خونی 
به ویژه کم خونی ناشی از فقر آهن است و این در حالیست که طبق آمارها، حدود یک چهارم 
افراد در جوامع مختلف دچار کم خونی هستند.  وی با بیان اینکه دریافت کم آهن و کم 
خونی موضوعی جدی است، تصریح کرد: با توجه به این که منابع غذایی حاوی آهن جایگاه 
خوبی در سبد غذایی اغلب افراد جامعه ندارد، بیان این هشدار ضروری است که با روند کنونی 
ممکن است، دریافت ناکافی آهن در آینده نزدیک به یک مشکل جدی و عمده  تبدیل شود.  
سالاری خاطر نشان کرد: مشکل کم خونی در بین کودکان، دختران و زنان باردار جدی تر 
است و به همین دلیل این افراد باید کانون توجه در خصوص پیشگیری از کم خونی باشند.

واقعیتهایی در مورد
 دمای بدن

زمانی که صحبت از دمای بدن می شود، اکثر ما به یاد تب و یا همان افزایش دمای 
بدن می افتیم. اما همیشه دمای بدن بالا نمی رود و در برخی موارد نیز کاهش دما 
اتفاق می افتد. سوال اینجاست زمانی که از تب صحبت می شود دقیقا چه اتفاقی 
در بدن می افتد؟ دمای خیلی پایین یا خیلی بالا چه نتایجی برای بدن دارد؟ در این 
مطلب به هفت سوال در خصوص دمای بدن پاسخ خواهیم داد. لطفا با ما همراه باشید. 

دمای طبیعی بدن چند درجه است؟
حتما شما هم شنیده اید که دمای طبیعی بدن باید روی 37 درجه ی سانتی گراد تنظیم 
شود. واقعیت این است که این درجه صرفا درجه متوسطی از دمای بدن است که به آن درجه 
حرارت نرمال گفته می شود. اما درجه ی حرارت بدن می تواند بین 36,4 تا 37,6 درجه ی 

سانتیگراد باشد. این درجه در طول روز نوسان دارد و ثابت نمی ماند. 
دمای بدن در ابتدای صبح در پایین ترین میزان خود قرار دارد و معمولا در اواخر بعد از ظهر 

به بالاترین درجه ی خود یعنی 37,7 درجه ی سانتیگراد می رسد. 
این تغییرات دمای بدن به عوامل متعددی مانند تغییرات هورمونی بستگی دارد.

 چگونه می شود دمای بدن را اندازه گیری کرد؟
می توان درجه حرارت بدن را از ناحیه ی مقعد، دهان یا گوش، زیر بغل، روی شقیقه ها یا 

پیشانی اندازه گیری کرد. 
برای اندازه گیری دمای بدن از طریق شقیقه ها و پیشانی از دماسنج الکترونیکی استفاده 

می شود. 
یادتان باشد که هیچگاه بعد از سیگار کشیدن، غذا خوردن یا مصرف نوشیدنی های گرم یا 
خیلی خنک دمای بدن را اندازه گیری نکنید. علاوه بر این نباید بعد از ورزش کردن و یا حمام 
گرم درجه ی بدن را گرفت.  در این مواقع لازم است که بیست تا سی دقیقه صبر کرده و بعد 

نسبت به اندازه گیری درجه حرارت بدن اقدام کنید.
تب چیست؟

زمانی صحبت از تب به میان می آید که درجه حرارت بدن از 38 درجه بیشتر شود. 
تب به خودی خود یک بیماری محسوب نمی شود، بلکه زنگ خطری است که نشان می دهد 
نسبت به وجود یک بیماری هوشیار باشید. در واقع تب نشان می دهد که بدن مورد هجوم 

قرار گرفته است. 
البته همه چیز به همین جا ختم نمی شود. افزایش دمای بدن نشان می دهد که بدن نسبت 

به عوامل مهاجم واکنش نشان داده و در حال مقابله با آنهاست. 
در واقع این افزایش دما نشان می دهد که بدن نسبت به عفونت های ویروسی یا باکتریایی 

واکنش نشان داده و در حال دفاع طبیعی از خود در برابر این عوامل عفونت زا است.
توجه داشته باشید که ویروس ها و باکتری ها به سختی در شرایطی که دمای بدن بالا 
باشد رشد کرده و تکثیر می شوند. گفته می شود که سیستم ایمنی بدن در شرایط تب بهتر 
عمل می کند، اما هنوز این پدیده به اثبات نرسیده است. البته توجه داشته باشید که درجه ی 
حرارت بدن در افراد مختلف متفاوت است. درجه حرارت برخی افراد به طور طبیعی پایین بوده 
و روی 35,5 درجه سانتیگراد است. در حالی که دمای بدن برخی دیگر به بالای 37 درجه ی 

سانتیگراد می رسد.
 آیا هر چه درجه حرارت بدن بالاتر باشد، بیماری وخیم تر است؟

درجه حرارت بدن نشان دهنده ی شدت و وخامت بیماری نیست، یعنی اگر دمای بدن به 40 
درجه برسد به این معنی نیست که بیماری فرد شدیدتر از کسی است که تب 38 درجه دارد. 

خوشبختانه تب به محض اینکه بدن بر بیماری غلبه کند از بین می رود. 
بهترین روش برای اندازه گیری درجه حرارت بدن از طریق مقعد و آن هم یک بار در روز 

می باشد. 
 مهم تر از همه اینکه باید حواستان به علائم دیگری مانند خواب آلودگی و سنگینی سینه ی 
فرد تب کرده باشد. چون تمام این علائم نشان دهنده ی مشکلات جدی در داخل بدن هستند .  

آیا شرایط بدنی همه در برابر تب یکسان است؟
تب در همه ی افراد یکسان نیست. برخی افراد به راحتی و با سرعت تمام تب می کنند و درجه 

حرارت بدن آنها به 40 درجه می رسد.  روی تصویر کناری کلیک کنید.
 در حالیکه در برخی دیگر زمان زیادی طول می کشد تا دمای بدن به این درجه برسد. 

در برخی موارد نیز فرد به هیچ عنوان تب نمی کند.بنابراین بدن افراد مختلف نسبت به افزایش 
درجه حرارت واکنش متفاوتی نشان می دهد.

 آیا درجه حرارت بدن خیلی بالا خطرناک است؟
اگر تب کنترل شود، خطرساز نخواهد بود. در اکثر موارد نیازی به تلاش برای کاهش درجه 

حرارت بدن نیست. 
چنانچه احساس درد می کنید و یا واقعا مریض هستید، می توانید از استامینوفن استفاده کنید. 

این مراقبت ها باعث کاهش تب می شود. 
اما تب ناشی از گرمازدگی قطع نمی شود و اگر با کم آبی بدن همراه باشد، خطرآفرین خواهد 

بود. 
 در نتیجه بهتر است با مشاهده ی علائم تب به پزشک مراجعه کنید. 

توجه داشته باشید که تب در نوزادان و کودکان باید جدی گرفته شود و فورا به پزشک 
متخصص اطفال مراجعه شود.

آیا درجه حرات پایین بدن خطرناک است؟
افت غیرعادی درجه ی حرارت بدن می تواند خطرناک و حتی مرگبار باشد. 

کاهش درجه حرارت بدن می تواند در اثر قرار گرفتن طولانی مدت در سرما، شوک، مصرف 
الکل یا مواد مخدر و همچنین بیماری های متابولیکی مانند دیابت باشد. 

افت دمای بدن زمانی رخ می دهد که دمای مرکزی بدن به شدت افت کند و ارگان های 
حیاتی بدن تحت تاثیر قرار بگیرد.  

کاهش درجه حرارت بدن همچنین می تواند نشان دهنده ی وجود عفونت در نوزادان، 
سالمندان و افراد ضعیف باشد. 

توجه داشته باشید که عفونت خون نیز می تواند منجر به کاهش دمای بدن شود.
 نکته: تب برهای رایج 

در صورت بروز تب، استفاده از تب برهای معمول روش مناسبی برای کاهش درجه حرارت 
بدن محسوب می شود.  معمولا استامینوفن و داروهای ضدالتهاب غیراستروئیدی مانند آسپیرین 
و بروفن برای این کار استفاده می شود.  توجه داشته باشید که برای کودکان صرفا باید از شربت 

استامینوفن یا بروفن استفاده شود و هرگز از آسپیرین استفاده نکرد. 
 بهتر است با مشاهده ی علائم تب بخصوص در کودکان به پزشک مراجعه کنید.
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یک شرکت آلمانی از ساخت پلی هوشمند با کمک روبات های صنعتی چند محور 
در قلب آمستردام خبر داده است.

 3D Printed از ساخت پل فلزی هوشمندی با استفاده از Heijmans شرکت آلمانی
)فناوری سه بعدی( در مرکز آمستردام خبر داده که نگاه های بسیاری را به خود جلب کرده 
است.این پل عابر پیاده با استفاده از فناوری سه بعدی و با کمک روبات های صنعتی چند 
محور ساخته خواهد شد تا فناوری به کمک کاهش هزینه ها بشتابد. هدف از ساخت این پل 
را می توان در ابداع روشی اتوماتیک برای ساخت و ساز دانست.سرپرست این پروژه در این 
رابطه می گوید: »روش های ساخت و ساز اتوماتیک در آینده ای نه چندان دور جایگزین 
روش های معمولی و امروزی می شوند زیرا نه تنها مدیریت کردن آنها ساده تر است بلکه 
چنین روش هایی دوستدار محیط زیست بوده و پسماندهای کمتری دارند. چنین روشی با 
بهره وری انرژی و حداقل پسماندهای ساخت همراه است که از ویژگی های آن می توان به 
دوستدار محیط زیست بودن اشاره کرد.مدیر شرکت آلمانی Heijmans معتقد است، نه تنها 
از روش اتوماتیک در ساخت این پل استفاده شده بلکه با بهره از فناوری سه بعدی، انقلابی 
در طراحی و ساخت نیز به وجود آمده است.«اما هنوز مکان این پل به طور مشخص و دقیق 
اعلام نشده است. پیاده رو این پل نیز متفاوت خواهد بود تا با استفاده از فناوری های جدید 

بتوان تفاوتی بین نمای قدیم و جدید آمستردام را به وجود آورد.

قصه گویی مادربزرگ ها با فناوری جدید

تولید پوست مصنوعی هشت پا

فیلتر مقابله با بمب الکترومغناطیس در کشور ساخته شد
محققان کشور در یک شرکت دانش بنیان، موفق 
به ساخت فیلتر مقابله با بمب الکترومغناطیسی برای 
حفاظت سایبری از دستگاهها و سازمانهای حیاتی و 

حساس کشور شدند.
 سعید رحیمی - مدیر گروه فناوری اطلاعات و ارتباطات 
کوثر روشهای حفاظت الکترومغناطیسی را برای جلوگیری 
حملات الکترونیکی در سازمانها و دستگاههای حساس، مهم 
و حیاتی کشور، مهمترین روش عنوان کرد و اظهار داشت: 
روشهای حفاظت الکترومغناطیسی مبتنی بر چند راه حل و 
محصول است که یکی از محصولات اصلی در این حوزه فیلتر 
مقابله با بمب الکترومغناطیسی محسوب می شود.  وی ادامه 
داد: فیلتر EMP یا فیلتر مقابله با بمب الکترومغناطیس، جزء 
محصولات تحریمی کشور محسوب می شود که تاکنون تهیه 
آن با هزینه های چندبرابری و روش های مختلف برای ورود به 
کشور همراه بود.  رحیمی ادامه داد: اما به تازگی گروه دانش 
بنیان فناوری اطلاعات و ارتباطات کوثر موفق شده است که 
برای نخستین بار، این محصول را به صورت کاملا بومی در 
داخل کشور تولید کند.  مدیرعامل گروه فناوری اطلاعات و 
ارتباطات کوثر با تاکید براینکه این محصول دارای تاییدیه مراجع 
امنیتی است، اضافه کرد: فیلتر بمب الکترومغناطیسی سازمانها 
و دستگاههای حساس را در مقابل بمب های الکترومغناطیس 
و فعالیتهای خرابکارانه و اقدامات تروریستی الکترومغناطیس، 
محافظت می کند و هم اکنون در برخی مراکز حیاتی و مهم 
کشور پیاده سازی شده است.  وی در مورد کاربردهای این 
محصول بومی با بیان اینکه یکی از الزامات پدافندغیرعامل، 
برای  گفت:  است،  الکترومغناطیسی  از حملات  جلوگیری 

نمونه در زمان جنگ آمریکا و عراق، یکی از مواردی که کشور 
آمریکا از آن استفاده کرد و موفق شد در کمترین زمان عراق را 
شکست دهد استفاده از بمب الکترومغناطیسی بود؛ این بمب 
باعث می شود که بسیاری از تجهیزات الکترونیکی بسوزند و از 
کار بیافتد و قابل استفاده نباشد.  رحیمی با بیان اینکه نمونه 
استفاده از این فناوری در برخی کشورهای دیگر هم اتفاق افتاده 
است ادامه داد: ما در کشور، هنوز با اینچنین حملات و جنگ 
ها مواجه نشده ایم اما از آنجایی که این تهدید، بالقوه وجود 
دارد بسیاری از سازمانهای حیاتی و مهم کشور باید اقداماتی در 
حوزه امن سازی شبکه های خود به کار بندند.  وی تصریح کرد: 
براساس ابلاغیه سازمان پدافند غیرعامل کشور و دستگاههای 
امنیتی، محافظت الکترومغناطیسی یکی از تمهیداتی است 
که همه دستگاههای حیاتی و مهم و حساس، ملزم به رعایت 
آن هستند اما تاکنون اقدام وسیعی برای محافظت در برابر 

تهدیدات الکترومغناطیس در کشور انجام نشده است؛ با این 
حال هم اکنون سازمانها و مراکز حساس و حیاتی کشور در 
حال حرکت به این سمت هستند.  مدیرعامل گروه فناوری 
اطلاعات و ارتباطات کوثر در مورد بومی سازی فناوری فیلتر 
مقابله با بمب الکترومغناطیسی گفت: در پروژه های ابتدایی، 
این محصول به وسیله تجهیزات وارداتی در دست تولید قرار 
گرفت اما به تدریج به سمت بومی سازی این محصول حرکت 
کردیم و موفق شدیم فیلتر بمب الکترومغناطیسی را برای 
اولین بار به صورت کاملا بومی در کشور تولید کنیم.  وی با 
اشاره به بررسی مدلهای خارجی در تولید این طرح و همکاری 
برخی مجموعه های دانش بنیان خاطرنشان کرد: این محصول 
با ضریب موفقیت بالا، با نمونه های خارجی کاملا قابل رقابت 
است و در آزمایشگاههای مورد تایید مراجع ذی ربط تست 

شده و گواهی نامه معتبر دریافت کرده است.

با خلاقیت تیمی از دانشجویان مکانیک ممکن شد؛

دوچرخه سواری بر روی برف
تیمی از دانشجویان مهندسی مکانیک در دانشگاه شربروک در کِبِک کانادا 

در حال طراحی نوعی دوچرخه کوهستان برای حرکت بر روی برف هستند.
 این دوچرخه که در قالب پروژه »بهمن« )Avalanche( ساخته می شود، برای افراد 

حرفه ای در دوچرخه سواری و نه مبتدی ها ارائه می شود.
سازگارکردن  برای  سنتی  دوچرخه های  بازطراحی  حال  در  کانادایی  دانشجویان 

دوچرخه جدید با برف سواری هستند.
به جای استفاده از دندانه های عقبی به کاررفته در یک دوچرخه کوهستان، دوچرخه 
جدید از سازه گیربکس داخلی استفاده می کند که چرخ مرکزی را به حرکت در می آورد. 
شکاف های موجود بر روی چرخ، زنجیر را به حرکت در می آورند و این موضوع در برف 
کشش ایجاد می کند. پیشرانه این دوچرخه از تسمه Gates Carbon به جای یک 

زنجیر و دو چرخ کوچک برای حرکت کردن آسان زنجیر استفاده می کند.
این دوچرخه همچنین از نوعی سیستم ترمزگیری در برف هدفمند بهره می برد؛ شیب 
سازه چوب اسکی جلویی و زاویه رو به داخل این دوچرخه، نوعی برف روب V-شکل 

برای متوقف کردن دوچرخه در برف را خلق می کند.
دوچرخه »بهمن« هنوز در مراحل اولیه ساخت است و تیم علمی در حال نهایی کردن 

عناصر طراحی مانند بازوی جلویی دوچرخه و سازه  چوب اسکی مانند است.
دانشجویان به دنبال بازاریابی برای تولید نمونه اولیه کاربردی این دوچرخه هستند و 
قرار است اواخر سال جاری میلادی آن را تکمیل کنند. با تکمیل شدن این دوچرخه، 
آن ها دوام پذیری، قدرت مانوردهی و ترمزگیری آن بر روی برف را آزمایش خواهند کرد.

این دوچرخه ماه دسامبر در نمایشگاه دانشگاه شربروک به نمایش در خواهد آمد. 

روبات ها پل عابر پیاده می سازند

مهندسان آلمانی سیستمی ارائه داده اند که به خانواده ها امکان برقراری ارتباط با 
یکدیگر را از طریق قصه خوانی می دهد.

 این سامانه به اعضای خانواده ها امکان به اشتراک گذاشتن داستان ها با یکدیگر را از هر 
جای دنیا می دهد.

آلمانی  شرکت  ساخت   StoryHome ابزار  روی  بر  را  قصه ای  مادربزرگی  چنانچه 
Campfire UG ضبط کند، این قصه برای نوه هایش به عنوان قصه خواب بازچینش 
می شود. شکل سیستم ابداعی مانند یک عروسک روسی است و ابعاد آن 145*88 میلی متر 

اعلام شده است. این سیستم دارای نقطه ای برای شارژشدن و اتصال به اینترنت است.
ابزار جدید از طریق وای فای یا اترنت به اینترنت متصل می شود و می توان وای فای را طوری 
تنظیم کرد که با استفاده از برنامه نرم افزاری ارائه شده به همراه StoryHome به اینترنت 
وصل شد. این ابزار توسط پردازشگر ARM نیرودهی می شود و قصه ها را در فلش مموری 
داخلی خود ذخیره می کند. نوعی باتری تعبیه شده در آن امکان نواختن چهار ساعت صدا را 
می دهد. زمانی که StoryHome تنظیم شود، کاربر می تواند برای شروع قصه گفتن دگمه ای 
را یک بار فشار داده و زمانی که قصه وی تمام شد، دوباره همان دگمه را فشار دهد. افراد 
می توانند هر قصه دلخواه، ترانه های دوران کودکی و همچنین پاسخ به پرسش های اعضای 
خانواده  خود را ضبط کنند. زمانی که قصه ضبط می شود، در ابر StoryHome ذخیره شده 
و به ابزار جفت شده همسان آن ارسال می شود. کاربران می توانند از طریق اینترنت به این 
قصه دسترسی داشته باشند و قصه های ضبط شده را ویرایش و سازماندهی کنند و آ ن ها را به 

اشتراک بگذارند. زمانی که قصه ای توسط این سیستم دریافت می شود، کاربران می توانند با 
یک حلقه نور درخشان متوجه آن شوند. برای گوش دادن به قصه آن ها باید دگمه نواختن را 

فشار دهند و امکان مکث کردن و ادامه دادن قصه نیز وجود دارد.
 سامانه StoryHome دارای هیچ صفحه ای نیست و بنابراین نور آن پیش از خوابیدن 
و گوش دادن به قصه، کاربر را نمی آزارد. نداشتن صفحه و همچنین ماهیت صرفا صوتی این 

سیستم، تمرکز کاربر بر روی قصه را مختل نمی کند.

محققان دانشگاه بریستول انگلیس موفق به تولید 
پوست مصنوعی مشابه پوست ماهیان مرکب مثل 
دستاورد  این  که  شده اند  اختاپوس ها  و  اسکوئیدها 
می تواند برای تولید پوشاک استتاری مورد استفاده 

قرار بگیرد.
 هدف محققان از تولید پوست مصنوعی در نهایت تولید 
لباس های قادر به استتار بدن انسان است، به گونه ای که 
شناسایی و تشخیص لباس نسبت به محیط پیرامون مانند 
شیوه استتار ماهیان مرکب کاملا پیشرفته و غیرقابل تشخیص 
باشد. اختاپوس ها و اسکوئیدها گونه ای از ماهیان مرکب هستند 
که قادرند به سرعت رنگ و الگوهای موجود در روی پوست را 

تغییر داده و غیرقابل تشخیص شوند. 
این  پوستی  سلول های  ساختار  از کشف  پس  محققان 

این  سریع  استتار  شگفت انگیز  قابلیت  افزودند:  جانداران 
جانداران به لطف سلول های پوستی حاوی رنگدانه ها بوده 
که توسط ماهیچه های اختیاری احاطه شده اند. با توجه به 
ارادی بودن کنترل ماهیچه های پوستی، جاندار قادر است 
تا با کشیدن ماهیچه ها، پوست را تیره تر کرده و با عمل 
مخالف، رنگ پوست را روشن تر کند. این فعالیت در نهایت 
و از دید بیننده باعث تولید رنگ های متفاوت و الگوهای کاملا 

پیچیده ای می شود. 
محققان دانشگاه بریستول اکنون به فناوری تولید مصنوعی 
پوست ماهیان مرکب دست یافته اند، به طوری که آنها موفق به 
تولید نوعی شنل شدند که قادر است در محیط های متنوع، 
تولید پوست  برای  تولید کند.  را  الگوهای شبیه به محل 
مصنوعی ماهیان مرکب، اولین اقدام ترکیب مواد کشسان 

حاوی رنگدانه با ماهیچه های مصنوعی است که با سیگنال های 
الکتریکی منقبض می شوند.

الکتریکی  فرمان  با  مصنوعی  ماهیچه های  که  هنگامی 
منقبض یا منبسط می شوند، رنگدانه های موجود در آن رنگ ها 
و الگوهای موجود را مانند نمونه  طبیعی تولید می کنند. پروفسور 
فیشمن، محقق و استاد زیست شناسی دانشگاه بریستول اظهار 
کرد: هم اکنون به کمک فناوری جدید و تقلید الگوهای موجود 

در ماهیان مرکب می توان عمل استتار را انجام داد. 
وی در ادامه افزود: پوست مصنوعی از چند لایه حسگر نور 
و دما ساخته شده که به طور خودکار رنگ و الگوی پیرامون را 
تشخیص داده و تغییر می کند. نکته متمایز و مثبت این طرح 
عدم استفاده از گرما برای تغییر رنگ است که این امر سرعت 

استتار را بسیار افزایش می دهد. 
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۷ غذای مناسب برای تقویت استخوان ها
 استخوان های قوی تر شما را کم تر مستعد شکستگی یا پوکی استخوان در 
سنین پیری می کند. شاید برایتان جالب نباشد اما لازم است تا فرصت دارید 
با تقویت استخوان ها ضریب اطمینان از داشتن اسکلت قوی در سن پیری 
را بالا ببرید.در این مطلب شما را با بهترین غذا ها برای حفظ و نگهداری از 

استخوان های سالم آشنا می کنیم.
 گیاهان سبز و برگ دار منابع عالی از مواد معدنی لازم برای سلامت و قدرت استخوان 
هستند. غیر از کلسیم، منزیم، فسفر، پتاسیم و آهن را هم تأمین می کنند، تمامی موادی 

که باعث تقویت استخوان ها می شوند.
 سبزیجاتی مانند کلم پیچ، کلم بروکسل، کلم سبز، خردل سبز، آب تره و … را تا 
می توانید مصرف کنید. درست است که اسفناج و برگ چغندر سوییسی از مواد معدنی 
مانند کلسیم برخوردار هستند؛ اما آن ها دارای اگزالات نیز هستند که ممکن است در 
بعضی مواقع جلوی جذب کلسیم لازم را بگیرد، مخصوصا" آن هایی که رژیمی غنی از 

کلسیم مصرف می کنند. 
غذاهای سرشار از پروتئین 

داشتن استخوان های سفت و سنگ مانند کافی نیست. داشتن استخوان های انعطاف 
پذیر برای دوری از آسیب دیدگی نیز ضروری است. برای همین است که مصرف پروتئین 
زیاد برای نگه داشتن سیستم اسکلتی در وضعیت مطلوب حیاتی است. منابع غنی 
پروتئین با کیفیت شامل غاز، سینه مرغ، ماهی، پنیر، تخم مرغ، توفو، شیر، شیر سویا، 

گوشت گاو، حبوبات، آجیل و دانه هاست. 
غلات کامل 

این مهم است که مقدار مناسبی از کربوهیدارت های پیچیده را در رژیم غذایی خود 
داشته باشید. هدف این است که بدن برای تأمین انرژی به پروتئین نیاورد. با حضور 
همیشگی کربوهیدرات انرژی دهنده، پروتئین می تواند اکثر اوقات برای ساخت عضله 
و استحکام استخوان ها استفاده شود. ایده خوبیست که روی منابع سالم کربوهیدارت 
پیچیده مانند برنج قهوه ای، جو دو سر، آرد ذرت،گندم سیاه و کلا" محصولاتی که از آرد 
کردن غلات کامل بدست می آیند، تمرکز کنید. همه این ها منزیم دارند، ماده معدنی که 

که جذب کلسیم لازم، ضروری است. 
غذای غنی از مواد معدنی مصرف کنید

 داشتن یک تعادل از مواد معدنی لازم در بدن یک امر ضروری برای استخوان های 
محکم و سالم تر است. دلیلی ندارد فقط از غذا هایی استفاده کنید که دارای کلسیم بسیار 

هستند در حالی که دارای کمبود از مواد معدنی دیگر هستید.
 میوه های تازه و سبزیجات بهترین منابع برای جذب مواد معدنی هستند. مطمئن شوید 

که به اندازه کافی از آجیل و دانه ها استفاده می کنید.
 استخوان هایی که ممکن است مصرف کنید

 یکی از بهترین منابع کلسیم، بخش هایی از حیوانات است که کلسیم بسیاری در 
آن ذخیره شده: خودِ استخوان. ایده خوبیست که تا بخش های مشخصی از استخوان 

حیوانات مانند گردن شترمرغ، بال اردک، ماهی، بال مرغ و … را مصرف کنید.
 چربی مفید 

چربی های مفید برای استخوان های قوی و سالم ضروری هستند. روغن های ماهی 
مانند EPA و DHA )دو نوع از اسید چرب های امگا 3( باید در رژیم روزانه شما 
گنجانده شوند. منابع عالی از چربی های مفید و مناسب برای استخوان ها شامل ماهی 

هالیبوت، شاه ماهی، سالمون، ساردین، تن و قزل آلا هستند.
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4اقدام مهم قبل از رسیدن ماه مبارک رمضان 

ماه شعبان، خیلی زودتر از آنچه که فکرش را می کردیم گذشت، تا قدم گذاشتن 
در ماه میمهانی پر شکوه خداوند، فرصت چندانی نداریم، برای این مهمانی بزرگ 
باید آماده شویم، کاش اینقدر که برای مهمانی های عادی تدارک می دیدم و 
برنامه ریزی می کردیم کمی هم برای مهمانی بزرگی که فرشتگان و آسمانیان 

مهمان زمین ما می شوند خود را می آراستیم. 
 برای اینکه با ظاهر و باطنی شایسته تر وارد این مهمانی بزرگ شویم چند اقدام مهم باید 
انجام دهیم، و از این واپسین روزهای ماه عظیم شعبان نهایت استفاده را ببریم، برای این 
روزها و ساعات پایانی ماه شعبان ائمه علیهم السلام، به ما هشدار داده اند که این فرصت 

با ارزش را راحت از دست ندهیم و تمام تلاش خود را در جهت جبران مافات بکنیم.  
مهمترین کارهایی که می توانیم انجام دهیم تا با روحی آزادتر و آماده تر وارد بزم نور و 

رحمت شویم عبارتند از: 
  1- توبه، پیش از فرا رسیدن ماه رمضان   

اولین قدمی که باید برداریم تا فتح بابی برای قدم های دیگر ما باشد توبه است، خیلی از 
ماها اصلا حس نکردیم که ماهای نورانی رجب و شعبان کی آمدند و کی رفتند، و در واقع 
با همه روزهای دیگر برای ما فرقی نداشتند به هوش باشیم اگر تلنگری به خودمان نزنیم 
ماه مبارک رمضان هم، به همین سرعت سپری خواهد شد. در حالی که ما تنها مقداری 

گرسنگی و تشنگی کشیده ایم و بس و بهره ای هم جز همین نبرده ایم.
توبه باعث می شود چرک و آلودگی های روحی شسته شود و این سبکی کمکمان می کند، 
برای رسیدن به معنویات قدم های آغازین را برداریم و از انجام عبادات و مستحبات حظ 

کافی ببریم.
امام علی علیه السلام فرمود: »توبه دلها را پاک می کند و گناهان را می شوید.« )غرر الحکم، 

 )1355
امام علی علیه السلام فرمود: هر که ب�از آی�د، خدا به او بازگردد و به جوارح او و جای جای 
زمین دستور داده شود که آبروی او را حفظ کنند و عیب هایش را بپوشانند و گناهانی که 
فرشتگان حافظ اعمال برایش نوشته اند از یاد آنان برده شود . )بحار الأنوار جلد 32ص 28( 

2- حلالیت طلبیدن از اطرافیان  
در دنیا و حیات اجتماعی ما با دیگران در ارتباطیم و در این ارتباطات ممکن است خواسته 
یا ناخواسته موجب رنجش و آزاردیگران شده باشیم، گاهی ممکن است از آن ها غیبت 
کرده باشیم، به آبرویشان لطمه زده باشیم، سرزنش ها کرده باشیم ...این ها همه گناهانی 
است که برای روح وبال و سنگینی است چرا که  ظلم ما در حق مردم  با توبه پاک نمی شود 

و باید سعی کنیم در حد امکان رضایت اطرافیمان را جلب کنیم. 
پیامبر صلی الله علیه و آله فرمود: خدا رحمت کند بنده ای را که حلالیت بطلبد از برادری 
که به آبرو یا مال او تجاوزکرده، قبل از آن که )در قیامت( از او بازخواست کنند، آنجایی 
که دینار و درهمی نباشد، در نتیجه اگر شخص کار نیکی داشته باشد از آن بردارند و اگر 

نداشته باشد، از گناهان مظلوم برداشته بر گناهان او بیفزایند. )نهج الفصاحه، ح 1657(
آغاز ماه مبارک رمضان فرصت خوبی است برای عذر تقصیر، با تواضع و ادب از خانواده، 

دوستان و همکارانمان بخواهیم ما را حلال کنند.  
  3- نظافت منازل و مساجد 

ماه مبارک رمضان فرشتگان از آسمان به زمین می آیند و گرد روزه داران می چرخند و 
برایشان طلب آمرزش می کنند، در مکان هایی که نجاست و ناپاکی باشد فرشتگان وارد 
نمی شوند. باید یک خانه تکانی کنیم که ناپاکی در لباس هایمان در خانه هایمان نباشد. 

و نظافت مساجد به خاطر حضور بیشتر واجب است، باید مساجدمان را تمییز کنیم خاک از 
در و دیوارش بروبیم و برای پذیرایی از روزه داران و فرشتگان آماده اش کنیم. 

 4- روزه سه روز آخر ماه شعبان    
امام صادق علیه السلام: هر کس سه روزِ آخر شعبان را روزه بدارد و آنها را به ماه رمضان 
متّصل کند، خداوند برای او پاداش روزه دو ماه پیاپی را می نویسد. ) کتاب من لا یحضره 

الفقیه: 1829/94/2، الخصال: 6/582(  
عیون أخبار الرضا علیه السلام به نقل از عبد السلام بن صالح هروی � نقل می کند در آخرین 

جمعه ماه شعبان، خدمت امام رضا علیه السلام رسیدم. به من فرمود:    
»ای ابوصَلتْ! بیشترِ شعبان گذشته است و این، آخرین جمعه از آن است. پس در آنچه از 
آن مانده، کوتاهی هایت را در آنچه گذشته است، جبران کن. به کاری روی آور که برایت 

مفید باشد و آنچه را بیهوده است و به تو مربوط نیست، وا گذار.    
امام علی علیه السلام فرمود: »توبه دل ها را پاک می کند و گناهان را می شوید«

زیاد دعا و استغفار و تلاوت قرآن داشته باش و از گناهانت به درگاه خدا توبه کن، تا در حالی 
ماه خدا سوی تو آید که برای خدا خالص شده باشی. هیچ امانتی را بر عهده خویش باقی 
نگذار، مگر آن که ادا کرده باشی، و هیچ کینه ای را در دلت نسبت به مومنی نگاه مدار، مگر 
آن که از دل به در آورده باشی، و هیچ گناهی را که مرتکب می شدی، رها مکن، مگر این 
که از آن، دست برداشته باشی.  از خدا پروا کن و در نهان و آشکار کارت، بر او توکّل کن؛ 
»و هر کس بر خدا توکّل کند، او برایش بس است. خداوند، فرمان خویش را پیش خواهد 

برد. به یقین، خداوند برای هر چیزی اندازه ای قرار داده است.«  
و در باقی مانده این ماه، زیاد بگو: "خدایا! اگر ما را در آنچه از شعبان گذشته است، 

نیامرزیده ای، پس ما را در باقیمانده آن ببخشای!"    
همانا خداوند متعال، در این ماه به احترام ماه رمضان، بسیاری را ]از آتش[ آزاد می کند.«  

)عیون أخبار الرضا علیه السلام: 198/51/2، الإقبال: 42/1، بحارالأنوار: 17/73/97(    
   جمع بندی:  فرصت ها بخواهیم یا نخواهیم می گذرند، از ماه پر از فضیلت شعبان فقط 
سه روز مانده است سه روزی که به مثابه پلی برای ورود به ماه مبارک رمضان است، بیاییم 
در این سه روز دستی به روی روح و جانمان بکشیم، اگر با آلودگی وارد ماه مبارک رمضان 
شویم آن فرصت نوارنی را هم از دست خواهیم داد، ماهی که حتی نفس کشیدن هم ثواب 

دارد، کاری کنیم با عنایت خداوند متعال نفََس های آلوده نکشیم.

هشدار های 
انتظا می

چنانچه از افراد ناشناس 
موتورسیکلت خریده اید قفل های 

آن را تعویض کنید.

توصیه های 
راهور

هنگام خرابي احتمالي
وسیله نقلیه، در شانه خاکي 
جاده، توقف کنید و با استفاده 
از علائم ایمني، بخصوص در 
تاریکي هوا، نسبت به رفع 

نقص آن اقدام نمایید.
اداره آموزش فرهنگ ترافیک راهور قم

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین بپلاک  - فرعی از 10974 اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی مسگران 
که بنام خانم فاطمه صحرا نورد فرزند احمد که مالک مشاعی می باشد میباشد ، در جریان ثبت است که بعلت عدم توانایی 
مالک نسبت به معرفی حدود ملک بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای 
کتبی نامبرده طی وارده 1/10676-94/3/19 تحدید حدود پلاک مذکور در روز چهارشنبه مورخ 94/4/31 ساعت 8/5 الی 
12 صبح در محل وقوع ملک  انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام 
می دارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند . مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه 
خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 
متعرض ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی 

را نیز به این اداره ارائه نماید.
تاریخ انتشار: 94/3/25
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 463 فرعی از 10473 اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی 45 
متری 15 خرداد – کوچه آتش نشانی فرعی اول دست راست 10 متری سیدالشهدا کوچه ی 12 شهید احمد غلامی پلاک 
3 که بنام آقای ابوالفضل علی محمدی فرزند دیدار میباشد ، در جریان ثبت است که بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین 
تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا 
به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 1/10933-94/3/21 تحدید حدود پلاک مذکور در روز یکشنبه مورخ 94/5/4 ساعت 8/5 
الی 12 صبح در محل وقوع ملک  انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها 

اعلام می دارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند . مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت 
یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 
73/2/25 متعرض ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح 

قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید.
تاریخ انتشار: 94/3/25
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه باغ بپلاک -  فرعی از 10968 اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی مسگران 
که بنام خانم فاطمه صحرا نورد فرزند احمد که مالک مشاعی میباشد ، در جریان ثبت است که بعلت عدم توانایی متقاضی 
نسبت به معرفی حدود ملک بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی 
نامبرده طی وارده 1/10689-94/3/19 تحدید حدود پلاک مذکور در روز چهارشنبه مورخ 94/4/31 ساعت 8/5 الی 12 
صبح در محل وقوع ملک  انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام 
می دارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند . مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه 
خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 
متعرض ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی 

را نیز به این اداره ارائه نماید.
تاریخ انتشار: 94/3/25
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم 
تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تش�کیلی طبق قانون 
مذکور را براس�اس گزارش کارشناسان و به اس�تناد مدارک موجود در 

پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
1- رأی ش��ماره 139360330001036134 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001005715آقای/ خانمعباس داود آبادی فرزند عربعلی 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 154/60 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11121 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از خانم توران 

اشراقی احدی از وراث ابوتراب اشراقی.
 2- رأی ش��ماره 139360330001034540 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001005842 آقای/ خانم آسیه  اکبر زاده فرزند عبدالله 6دانگ 
یک باب س��اختمان  بمس��احت 112 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10287 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 3- رأی ش��ماره 139360330001034418 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001001941 آقای / خانم ابوالفضل ساجدی فرزند علی3دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 183/55 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 10828 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 4- رأی ش��ماره 139360330001034417 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1393114430001000986 آق��ای / خانم زهرا اش��رفی حبیب آبادی فرزند 
علی3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 183/55 متر مربع بر 
روی قس��متی از پلاک ثبتی 10828 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی. 
5-  رأی ش��ماره 139460330001001476 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001003084 آقای / خانم مجید صفریفرزند س��یف اله 6دانگ 
یک باب س��اختمان بمس��احت 100 متر مربع بر روی قس��متی از پلاک ثبتی 
11135/1134 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواس��طه از 

عبداله توسلی .
 6-  رأی ش��ماره 139360330001020823 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001001841 آقای / خانم سید رضا موسوی فرزند رسول6دانگ 
یک واحد گاوداری  بمس��احت 5570 متر مربع بر روی قس��متی از پلاک ثبتی 
42 -اصلی واقع در بخش4 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی اصغری 

والیجردی.
 7- رأی ش��ماره 139460330001002544 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001006252 آق��ای / خانم محمد علی صیادی فرزند محمود 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 175/82 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 11239/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 8-  رأی ش��ماره 139460330001002623 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001003326 آقای / خانم س��ید سعید سید صبور فرزند سید 
نصرالله 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 110/63 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 11092/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 9- رأی ش��ماره 139360330001035741 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001005632 آقای / خانم محمد حسینخانی فرزند هاشم 6دانگ 
یک باب ساختمان بمس��احت 10/46 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
1/222 -اصلی واقع در بخش4 ثبت قم خریداری عادی از نقی حاتمی جمکرانی .

 10- رأی ش��ماره 139360330001027011 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001005240 آقای / خانم حسین یعقوبی فرزند علی 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 59 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 7651 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
11- رأی ش��ماره 139360330001036183 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001005928 آق��ای / خان��م ابوالفضل حمید پور فرزند مهدی 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 102/40 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 10446/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

محمد رئیس جعفری مطلق. 
12- رأی ش��ماره 139460330001002496 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001006296 آقای / خانم حسن رضا بیگدلی نسب فرزند احمد 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 76/06 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11242 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواس��طه از 

حیدر اصفهانی نژاد. 
13-رأی ش��ماره 139460330001002400 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 

1391114430001005406 آقای / خانم داود چگینی فرزند هاشم6دانگ یک 
باب ساختمان بمس��احت 64 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11044 
-اصل��ی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از اکبر بیوس��ه احدی از وراث 

عباس بیوسه .
 14-  رأی ش��ماره 139460330001001638 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001006116 آقای / خانم موسی محمدی کسجین فرزند اسداله 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 94/85 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 11003 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 15- رأی ش��ماره 139460330001002556 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001003134 آقای / خانم حسین بخشایش فرزند محمد6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 65 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10448 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از فاطمه حاجی رئیس 

ابراهیمی احدی از وراث حسن حاجی رئیس ابراهیمی .
 16-رأی ش��ماره 139460330001002489 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001005830 آقای / خانم س��ید داود عبدالمنافی فرزند سید 
محس��ن 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 160 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 11010 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 17- رأی ش��ماره 139360330001032391 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001005050 آق��ای / خان��م ابوالفضل عل��ی محمدی فرزند 
دیدار6دانگ یک باب س��اختمان بمساحت 61/50 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10473 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از وراث مهدی بیگدلی.
 18- رأی ش��ماره 139360330001035763 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001001961 آق��ای / خانم رضا اصغر غلامی فرزند اکبر6دانگ 
یک باب ساختمان بمس��احت 93/96 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11291 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 19-رأی ش��ماره 139360330001036097 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001003189 آقای / خانم علی اصغر س��راجه حس��ینی فرزند 
محمد علی 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 147 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 10454 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 20- رأی ش��ماره 139360330001024362 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001005431 آقای / خانم عباس جهان بینی فرزند محمود6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 150 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11561 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 21- رأی ش��ماره 139360330001036186 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
فرزن��د  / خان��م مصطف��ی س��لیمی  آق��ای   1391114430001005522
رمضانعلی3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 180/61 متر مربع 
بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11003 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
 22- رأی ش��ماره 139360330001036187 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001005523 آقای / خانم مجتبی س��لیمی فرزند رمضانعلی 
3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 180/61 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 11003 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 

رسمی. 
23- رأی ش��ماره 139360330001034831 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001005832 آق��ای / خان��م احم��د اصفهان��ی مق��دم فرزند 
غلامعلی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 47/30 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 10487/14 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

 24- رأی ش��ماره 139460330001002314 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001005762 آقای / خانم محسن شمسائی فرزند محمد6دانگ 
یک باب ساختمان بمس��احت 61/83 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10362/19 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 25- رأی ش��ماره 139460330001002673 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001006290 آقای / خانم رحیم خلیلی حسین زاده فرزند خلیل 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 109/49 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11239/4 -اصل��ی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از خانم زهرا 

محمدی صرمی .
 26- رأی ش��ماره 139360330001034631 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001000952 آقای / خانم حس��ین دبیری احمد آبادی فرزند 

غلامعلی3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 109/80 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 9450/2/26 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
 27- رأی ش��ماره 13936033000101034633 مرب��وط به پرونده کلاس��ه 
1391114430001000953 آق��ای / خان��م عصمت میرزائی احمد آباد فرزند 
عبدالحسین 3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 109/80 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 9450/2/26 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی.
 28- رأی شماره 4417-82/12/24 مربوط به پرونده کلاسه 19084هیات حل 
اختلاف ماده147 آقای / خانم سید حسین مدرسی قمی فرزند سید احمد6دانگ 
یک باب س��اختمان بمس��احت 210 متر مربع بر روی قس��متی از پلاک ثبتی 
10599/1750 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواس��طه از 

محمد مهدی روشن.
 29- رأی ش��ماره 139360330001036281 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001005581 آق��ای / خانم محمود محمدی نخجیری فرزند 
غلامحسن 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 166/20 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 10794 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
30- رأی ش��ماره 139360330001036106 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001005191 آقای / خانم سید عدنان خونساری پور فرزند سید 
یوسف 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 109/85 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 10536 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 31- رأی ش��ماره 139460330001002338 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001006166 آق��ای / خانم ش��هریار بیکدلی فرزند صحابعلی 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 67/30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 1/260 -اصلی واقع در بخش4 ثبت قم خریداری عادی از علی حاتمی خواه . 
32- رأی ش��ماره 139460330001002506 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001002356 آق��ای / خانم محمد کلهر فرزند علی6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 74/04 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 7045 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از کبری عباسی. 
33- رأی ش��ماره 139360330001032240 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001003700 آق��ای / خانم هادی عزالدین نژادیان فرزند ایران 
6دانگ یک باب س��اختمان بمس��احت 102 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 10933/569و10934 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از رضا تبریزی.
 34- رأی ش��ماره 139360330001031320 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001003455 آقای / خانم معصومه ترابی نژاد فرزند احمد6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 142/28 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10250/18/36 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 35- رأی ش��ماره 139360330001036388 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001004290 آقای / خانم محمد رضا محمدی ثابت فرزند احمد 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 171/88 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 10800 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 36- رأی ش��ماره 139460330001001468 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001004726 آقای / خانم حس��ن اس��معیلی فرزند غلامعلی 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 574 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

1/540 -اصلی واقع در بخش4 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مش��اعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اش��خاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1394/03/10
تاریخ انتشار دوم: 1394/03/25
  جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

تیزی تبر بیخ گوش آخرین ریه شهر قم
گزارش/ زینب آخوندی

 باغ 5 هکتاری خیابان سمیه قم که با دیوار آجری زردرنگی 
پوشیده شده آخرین باغ باقی مانده در هسته مرکزی شهر و 
جزو معدود ریه هایی از شهر قم است که خطر تیزی تبر آن 

را تهدید می کند.
 این روزها اگر از کنار این باغ بگذری، آثار ساخت و ساز را البته با فضولی 
در شکاف درب آلومینیومی اش خواهی دید. ساخت و سازی که مانند 
آفت به جان باغات و زمین های زراعی آن حوالی افتاده و هر روز که 
سری به آن محله شهر بزنی، نشانه جدیدی از تخریب های بی رحمانه 

زمین های زراعی و قتل درختان زبان بسته خواهی دید.  
این باغ 5 هکتاری به عنوان آخرین باغ باقی مانده در هسته مرکزی 
شهر نشانه 11 هزار هکتار باغی است که 40 سال گذشته در شهر قم 

وجود داشت و الآن دیگر چیزی از آن باقی نمانده است.  
می گوید  قم  یک  منقطه  شهرداری  سرپرست  مظفری،  علیرضا 
ساختمانی که در آن محوطه در حال ساخت است، پلاکی را اشغال 
کرده که جزو پلاک این باغ نیست و مجوز برای تغییر کاربری  آن در 

زمان مدیران گذشته شهرداری داده شده است.  
وی می گوید که بنای شهرداری حفظ باغات منطقه است اما این کار 

به سادگی گفتنش نیست .
به گفته سرپرست شهرداری منطقه یک قم تنها تملک باغ هایی که در 
منطقه یک شهرداری قم قرار دارند، نیاز به 200 تا 300 میلیارد تومان 

اعتبار دارد که تأمین آن از عهده شهرداری خارج است.  
متری دو میلیون تومان حداقل قیمتی است که برای این باغ ها در نظر 
گرفته می شود درحالی که منابع مالی شهرداری به شدت محدود است. 
ایده آل این است که این باغات تملک شده و به عنوان بوستان هایی که 
درختان مثمر دارند، در اختیار شهروندان قرار بگیرد اما در این مسیر 

موانع هم کم نیست.  
روزهای گرم خردادی و ماه رمضانی که در پیش است و نفس نفس 
زدن های ناشی از گرمای بی رویه، پیش از هر چیز حس نوستالوژیک 
آب و هوای معتدل قبلی را در قمی ها زنده می کند. لازم نیست زیاد 

سن و سال داشته باشیم تا بارندگی های پاییز و بهار یا هوای پاک 
گذشته را به خاطر بیاوریم.

طبق اعلام سازمان هواشناسی حداکثر دمای تابستان امسال نزدیک به 
48 درجه خواهد بود که نسبت به سال گذشته تقریبا دو درجه افزایش 
داشته و این یعنی قم به سرعت تبدیل به مکانی غیر قابل تحمل برای 
زندگی می شود و مقصر بخش بزرگی از این تحولات کسانی هستند 
که در مقابل روند تبدیل باغات داخل شهر به ساختمان های تجاری و 

مسکونی سکوت کرده یا با آن همراه شده اند.  
در این میان تقصیر مالکان هم قابل اغماض نیست اما باید پذیرفت که 

پیشنهاد فروش یک باغ در ازای مبلغی قابل توجه چیزی نیست که 
هر کسی به راحتی به خاطر خدا و مردم از آن بگذرد مخصوصا که 
نگهداری باغات داخل شهر بیش از اینکه سود داشته باشد زحمت و 
هزینه دارد و واگذاری این زمین ها مالکان را از دردسرهای نگهداری 

هم نجات می دهد.  
باغات  حفظ  برای  است  معتقد  یک  منطقه  شهرداری  سرپرست 
باقی مانده در شهر چاره ای جز تملک سریع آنها وجود ندارد. او می گوید 
در این مسیر باید همه دست به دست هم دهند و هر ارگانی قسمتی 
از این بار را به دوش بکشد. اداره کل راه و شهرسازی، جهاد کشاورزی، 

سازمان حفاظت محیط زیست، استانداری، منابع طبیعی از جمله 
نهادهایی هستند که از نظر وی وظیفه دارند بخشی از این مسئولیت را 
به عهده بگیرند تا همه بار به دوش شهرداری نیفتد.   خطر تیزی تبر 
هر روز آخرین باغ باقیمانده در هسته مرکزی شهر را تهدید می کند 
مدیرکل راه و شهرسازی هم صحبت های مظفری را درباره ساخت و 
ساز در پلاکی غیر از پلاک باغ تائید می کند. هر چند که این دو پلاک 
به هم متصل هستند و ممکن است در این زمینه قضاوت اشتباهی 

صورت بگیرد.
اما آنطور که محسن بهشتی می گوید پلاکی که الآن ساخت و ساز 
در آن اتفاق افتاده پیش از این زمین زراعی بوده و تقریبا 8 سال 
پیش در کمیسیون ماده پنج استانداری قم توانسته تغییر کاربری 

بگیرد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در عین حال تأیید می کند که خطر 
تیزی تبر هر روز آخرین باغ باقیمانده در هسته مرکزی شهر را تهدید 

می کند و باید برای حفظ آن فکری کرد.  
آخرین باغ هسته مرکزی شهر قم باید حفظ شود

فرماندار قم هم از کسانی است که به لزوم پیگیری برای تملک این باغ 
و حل مشکلات در مسیر حفظ آن تأکید دارد.

رضا سیار با اشاره به کمک هایی که تلاش شده برای تأمین آب به 
مالکان باغ شود، گفت: این آخرین باغ هسته مرکزی شهر است و باید 

آن را حفظ کرد.  
فرماندار قم می گوید پیگیری های موجب شده تا وی با معاون عمرانی 
استاندار و مدیرکل راه و شهرسازی قم جلساتی تشکیل دهد و تمام 

راه های تملک این باغ را بررسی کنند.
در جلسه هفته گذشته شورای اسلامی شهر قم هم که با حضور 
استاندار و معاونان وی برگزار شد، استاندار قم تمام تأکیدات لازم 
برای حفظ باغات باقیمانده را گوشزد کرد. مسئله حفظ لکه های سبز 
موضوعی بود که حتی رئیس مجلس شورای اسلامی در مراسم معارفه 

شهردار جدید به آن تأکید ویژه داشت.  
حالا باید دید این تأکیدات و سفارشات و وعده ها چگونه عملی خواهد 

شد.  
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اخبار
رییس جمهور در جمع مردم بجنورد:

کسانی که می گویند تحریم مهم نیست 
از جیب مردم بی خبرند 

کشور  داخل  در  هم  مردم  تمام  حمایت  با  ما  کرد:  تاکید  رئیس جمهور 
غنی سازی می کنیم و هم چرخ اقتصاد را به حرکت در می آوریم. 

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی ظهر دیروز در جمع مردم بجنورد با اشاره به 
اینکه 24 خرداد روز سرافرازی و خوشحالی ملت ایران است گفت: امروز دو سال از رای 
مردم به اعتدال و میانه روی می گذرد چشم انداز دولت هم امید است و برنامه اش تدبیر و 

روشش همواره اعتدال خواهد بود. 
رئیس جمهور در ادامه افزود: شما ملت ایران نشان دادید عاشق نظام جمهوری اسلامی  
و مردم سالاری  دینی  بوده و انتخاب خود را با صندوق رای به جهانیان نشان داده اید. ملت 
ما در 24 خرداد اعلام کرد ما مسیری را انتخاب می کنیم که در آن همه اقوام و مذاهب در 
کنار یکدیگر باشند. تا ایران به هدف خود یعنی توسعه و پیشرفت دست یابد. ما در خرداد 
دو سال پیش به همه اعلام کردیم در این سرزمین به فرهنگ و سلایق یکدیگر احترام 
گذاشته و آستانه تحمل خود را بالا می بریم و هر حزب ،جناح ، قومیت ، لهجه و گویش در 
پی یک هدف یعنی پیشرفت ایران عزیز  است. روحانی با بیان اینکه ما می خواهیم از رقبا ، 
همسایگان و دیگر کشورهای در حال توسعه پیشی بگیریم گفت: ما برای دستیابی به این 
هدف متحد بوده، اختلافات را کنار بگذاریم و به یکدیگر کمک کنیم تا رونق اقتصادی آغاز 
شود. شما می دانید روزی که دولت کار خود را آغاز کرد از رشد و رونق اقتصادی خبری نبود  
و آمارهای اقتصادی نشان می داد که در سال 91 نزدیک به منفی 7 درصد رشد داشتیم 
و این آمار یعنی رکود عمیق حتی در سال 92 هم رشد ما منفی بود. شما می دانید در 
شرایط رکود روز به روز از تولید کاسته شده و به بیگانگان بیشتر وابسته می شویم. اگر تولید 
کاسته شود حتی برای نان شب هم باید گندم وارد کنیم. وی در ادامه با اشاره به اینکه در 
سال 92 میلیون ها تن گندم وارد کردیم خاطر نشان کرد: در سال 93 دو یا سه میلیون تن 
گندم کمتر وارد کردیم و امسال هم گندم کمتری وارد خواهیم کرد.وابستگی نیازمندی های 
کشاورزی ما به بیگانه کاهش پیدا کرده و ما روی پای خود ایستاده ایم. ما هشت میلیارد 
دلار مواد غذایی کمتری وارد کردیم. افزایش روز به روز تراکتورها  ،کمباین ها و ماشین های 
راهسازی و کشاورزی نشان می دهد ما در مسیر تولید رشد و توسعه قرار گرفته ایم. اما 
بزرگترین مشکل اجتماعی ما بیکاری است. چرا ایران با این همه منابع طبیعی و سرمایه 
انسانی باید با این مشکل مواجه شود. روحانی تاکید کرد: ما باید حرکتی از نو آغاز کنیم. ما 
می توانیم و قادر هستیم کشور را در مسیر توسعه قرار دهیم. دیگران آمدند در مسیر مسابقه 
بر پای ملت ایران زنجیر نابجای تحریم انداختند اما ما نمی گذاریم زنجیر ادامه پیدا کند. ما با 
کمک ملت به جلو حرکت کرده و با یگانگی،وحدت،انسجام ملی  و با حمایت رهبری  و اتکال 
به خداوند و توجهات امام هشتم پیش می رویم. دولت، ملت و رهبری تنها نیستند بلکه ما 
یک ملت منسجم و یکپارچه داریم. ما نمی گذاریم بیگانه ظلم و جنایت تحریم را ادامه دهد. 
ما نمی گذاریم حقوق ملت پایمال شود. ما نمی گذاریم مواد خوراکی مردم گرانتر به دست 
مردم برسد. رئیس جمهور خطاب به مردم کشورمان گفت: به خاطر تحریم ها هرجنسی 
که از خارج به دست شما می رسد حداقل 10 تا 15 درصد گرانتر است. یعنی این پول 
از جیب شما داده شده است. آنها که می گویند تحریم مهم نیست ، گویی از جیب مردم 
بی خبر هستند. آنهایی که می گویند ما در برابر بیگانگان نباید حرف بزنیم و مذاکره کنیم 
گویی از زندگی مردم بی خبرند. اما ما با هدایت های رهبری و حمایت مردم هم در داخل 

کشور غنی سازی می کنیم هم چرخ اقتصاد را به حرکت در می آوریم.

حسین نجابت :

احمدی نژاد در وحدت اصولگرایی جایی ندارند 
 نماینده اصولگرای مجلس گفت: احمدی نژاد خود را از اصولگرایان نمی داند و 

ایشان و نزدیکانشان در وحدت اصولگرایان جایی ندارند. 
حسین نجابت با تاکید بر اینکه احمدی نژاد و نزدیکان وی در وحدت اصولگرایی جایی 
ندارند، تصریح کرد: آقای احمدی نژاد خود را از اصولگرایان نمی داند و خود را مستقل و آزاد 
در جریان اصولگرایی تعریف می کند، بنابراین در بحث های مربوط به وحدت اصولگرایان، 

نامی از وی و دوستان و نزدیکانش ندیده ام.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات و اسلامشهر در مجلس شورای اسلامی افزود: 
اصولگرایان با کسانی که در دولت احمدی نژاد بوده اند و پس از آن کنار رفته اند، می توانند 
وحدت کنند.وی در مورد سیر تعامل میان اصولگرایان و احمدی نژاد یادآور شد: اصولگرایان 
در مجلس نهم همکاری خوبی با احمدی نژاد داشته اند که این همکاری به دلیل برخی 
مسائل در مجلس نهم کاهش یافت.نجابت در مورد همکاری اصولگرایان با احمدی نژاد 
در  انتخابات مجلس دهم افزود: طبیعتا وقتی احمدی نژاد خود را از اصولگرایان نمی داند، 
اصولگرایان نیز تمایلی به همکاری با وی ندارند. نجابت در مورد همکاری اصولگرایان با 
احمدی نژاد در  انتخابات مجلس دهم افزود: طبیعتا وقتی احمدی نژاد خود را از اصولگرایان 

نمی داند، اصولگرایان نیز تمایلی به همکاری با وی ندارند.

 محمد رضا عارف در دیدار نخبگان دانشگاه های کشور: 

اصلاحات چاره ای جز پیروزی 
در انتخابات مجلس ندارد

 رئیس بنیاد امید ایرانیان می گوید راهبرد اصلی اصلاح طلبان در انتخابات 92 
تغییر بود، و سایر اهداف و نیز انتخاب شخص و فرد خاص ، هدف ثانویه جریان 

اصلاحات بود که به این هدف هم دست پیدا کردیم. 
محمد رضا عارف در ایام مصادف با سالروز انتخابات ریاست جمهوری 1392، در دیدار 
جمعی از نخبگان و فارغ التحصیلان علوم سیاسی دانشگاه های مختلف کشور با  تقدیر از 
نگاه تشکیلاتی  و قانون محور شرکت کنندگان در جلسه و با آرزوی موفقیت برای آنها 
و تمام جوانان ایران اسلامی، به تلاش جریان اصلاحات برای کمک به موفقیت هرچه 
بیشتر نظام در چارچوب اصول و ارزش هایی که انقلاب برای آنها هزینه داده، گفت: جریان 
اصلاحات مدیون انقلاب، امام و راه امام است، هر چند جریان رقیب برای  برچسب زدن 
به جریان اصلاحات تلاش زیادی می کند. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: 
اصلاح طلبان برای رسیدن به قدرت در سازوکارهای قانونی موجود عمل می کنند، چرا 
که اصلاحات را عمل به قانون و انجام تکلیف در چارچوب قانون می دانیم.عارف با اشاره به 
انتخابات ریاست جمهوری سال 92 نتیجه  آن انتخابات  را حاصل عقل گرایی و ریسک 
پذیری به موقع جوانان دانست و تاکید کرد: راهبرد اصلی اصلاح طلبان در انتخابات 92 
تغییر بود، و سایر اهداف و نیز انتخاب شخص و فرد خاص ، هدف ثانویه جریان اصلاحات 
بود که به این هدف هم دست پیدا کردیم.وی با اشاره به انتخابات مجلس، خاطرنشان کرد: 
مشارکت حداکثری ضامن پیشرفت و توسعه کشور و حل مشکلات و پیروزی اصلاحات 
خواهد بود و جریان اصلاحات چاره ای جز پیروزی در انتخابات مجلس ندارد و باید به دنبال 
عبور از موانع باشیم و با احترام کامل به قانون، در پی رفع مشکلات  و معضلات خواهیم بود . 

مدافع عملکرد دولت دکتر روحانی هستم 
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی ضمن بیان جایگاه رفیع جنبش دانشجویی، گفت: 
اعتقاد ما بر این است که در دوران فعلی کارآیی تشکل های غیر سیاسی و NGOها بیشتر 
از تشکل های سیاسی است و به شخصه معتقد به این هستم  که شان جنبش دانشجویی 
فراتر از حمایت از احزاب است.وی ادامه داد: تشکل های دانشجویی باید برای مشارکت هر 
چه بیشتر مردم و بخصوص جوانان در انتخابات و بیان جایگاه مجلس شورای اسلامی 
ویژگی های یک نماینده ارزشمند تلاش کنند.عارف با اشاره به عملکرد دولت تدبیر و امید 
خاطرنشان کرد: برای ارزیابی کارنامه دولت باید دید دولت تدبیر و امید در چه شرایطی و با 
چه مشکلاتی مدیریت کشور را در دست گرفته؛ به همین دلیل با توجه به دانسته های ما از 
شرایط سخت دولت، همواره همراه دولت بوده ایم و به شخصه در هر جایی مدافع عملکرد 
دولت دکتر روحانی هستم، گرچه ضعف ها و کاستی های را می دانیم و برای رفع آنها به 

دولت از هیچ کمکی دریغ نخواهیم کرد .

معاون عمرانی وزیر کشور تاکید کرد :

برخورد شدید با متخلفان در استانداری ها 
معاون عمرانی وزیر کشور با اشاره به تخلفات در برخی استانداری ها که از 
دولت قبل آغاز شده، گفت: ما مطلقا با مفهومی به عنوان عرف شدن تخلف 
همراه نیستیم و در هر مقطعی که تخلف شناسایی شود، با عاملان آن شدیدترین 

برخورد صورت خواهد گرفت. 
هوشنگ خندان  دل در گفت وگو با ایلنا با بیان این مطلب گفت:ما در حوزه کاری خود 
در صدد شفاف سازی دستورالعمل ها و زمینه های کاری بودیم تا زمینه تخلف ها از بین برود.

وی همچنین درباره اقدامات وزارت کشور برای سامان دادن به حاشیه نشینی در 
شهرها گفت: حاشیه نشینی پدیده مزمومی است که در اکثر شهر های بزرگ کشور شکل 
گرفته است. خندان  دل افزود: آنقدر این مساله پیامد های ناگواری را به همراه دارد که 
ما در سال گذشته به عنوان مثال شاهد مسافرت اعضای شورای عالی امنیت کشور به 
شهر مقدس مشهد برای بررسی و کنترل حاشیه نشینی بودیم و متعاقب آن نشست های 
مشترکی بین وزارت کشور و چند وزارتخانه دیگر از جمله وزارت راه و شهر سازی صورت 
گرفت و چارچوبی برای حل و فصل مشکلات مربوط به حاشیه نشینی از آن نشست ها 
بدست آوردیم که به دولت فرستادیم و در انتظار اتخاذ تصممیم هستیم. معاون عمرانی 
وزیر کشور افزود: در بودجه سال 49 اعتباراتی برای بافت های حاشیه ای کلان شهرها و 
شهرهای مذهبی در نظر گرفته شده که متناسب با تصمیم هیات دولت در مصرف آن 
بودجه نیز اقدام خواهد شد. خندان  دل در تشریح این اقدامات گفت: ما ساختار هایی را 
برای حاشیه نشینی پیشنهاد کرده ایم که مبتنی بر مشارکت مردم و شهرداری ها است. 
خندان دل با اشاره به اینکه ماموریت هایی نیز برای بخش های مختلف در نظر گرفته شده 
است، افزود: ما در بافت های حاشیه ای با فقدان سرانه های خدماتی مانند فضا های آموزشی، 
بهداشتی و سرانه فضای سبز، نامناسب بودن معابر و ساختار فضای مسکونی، عدم استحکام 
آنها، مشکلات و معضلات اجتماعی مواجه هستیم و اگر طرحی که به دولت ارائه کرده ایم، 
تصویب شود هر کدام از دستگاه های اجرایی به نوبه خود مامور به انجام بخشی از امور در 

بافت حاشیه شهر ها خواهند بود.

یکصد و سی و یکمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم صبح دیروز در سالن جلسات شورا برگزار 

شد.
در ابتدای جلسه، ولی ا... بیاتی رئیس شورا توضیحاتی پیرامون 
حادثه برق گرفتگی کودکی خردسال در یکی از بوستان های شهر قم 
ارائه داد و از شهرداری خواست با توجه به حادثه مشابه سال گذشته، 
پیگیری های لازم را انجام داده و از تکرار چنین مواردی جلوگیری 

کند همچنین برخورد جدی با پیمانکاران متخلف صورت بگیرد.
در ادامه حجت الاسلام سید محمد آتش زر رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه گزارشی از جلسه بررسی عملکرد بودجه ای شهرداری 
و سازمان های تابعه ارائه داد و دیگر اعضا هم نظرات خود را در این 

زمینه ابراز کردند.
رمزگشایی از انحرافات بودجه ای شهرداری

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم گفت: 
در حوزه خدمات شهری اصرار زیادی داشتیم که شهرداری تعداد 
پیمانکاران را اعلام کند ولی هیچ اطلاعات کتبی به شورا ارائه نشده 

است.
حجت الاسلام سید محمد آتش زر اظهار کرد: تعداد پرسنلی که 
شهرداری در بودجه 94 معرفی کرده، با عملکرد مدیریت شهری 

تفاوت هایی دارد.
وی افزود: آنچه به عنوان اضافه کار تعیین شده، در دو ماهه 
نخست امسال دارای انحرافی 27 درصدی است؛ در حوزه خدمات 
شهری 23 میلیارد تومان بودجه در نظر گرفته شده بود که حدود 5 

میلیارد تومان هزینه شده است.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم با بیان 
اینکه بخشی از دیون سال گذشته در بودجه سال جاری در نظر 
گرفته شده است عنوان کرد: به این ترتیب اینگونه بیان می شود که 

مقدار هزینه ها در سال جاری کمتر بوده که این امر اشتباه است.
وی ادامه داد: در حوزه خدمات شهری اصرار زیادی داشتیم که 
شهرداری تعداد پیمانکاران را اعلام کند ولی هیچ اطلاعات کتبی به 
شورا ارائه نشده است هرچند پیگیری  و نامه نگاری های فراوانی در این 
زمینه داشتیم، این پاشنه آشیل شهرداری باید حتما مورد توجه قرار 

گیرد و شفاف سازی شود.
آتش زر با اشاره به مصوبه شورا برای شفاف سازی در این زمینه 
خاطرنشان کرد: مقرر شده بود پرسنل مربوطه از سازمان های تابعه 
حقوق بگیرند نه اینکه حقوقشان از شهرداری پرداخت شود ولی هنوز 
هیچ اقدامی در این زمینه صورت نگرفته هرچند شاید دلایلی از سوی 

مدیریت شهری عنوان شود.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم آخرین 
وضعیت علی الحساب ها و پرداخت ها در مدیریت شهری قم را مورد 
توجه قرار داد و گفت: برخی از این پرداخت ها می تواند در حال حاضر 

به صورت قطعی باشد ولی اقدامی در این زمینه انجام نشده است.
وی ادامه داد: در ارتباط با هزینه های عمرانی نیز 650 ردیف 
عمرانی در بودجه سال جاری شهرداری پیش بینی شده که 50 

درصد آنها دارای پیشرفت فیزیکی یا ریالی توأمان هستند.
آتش زر با اشاره به پیشرفت پنج درصدی طرح های تملک طی دو 
ماهه نخست امسال گفت: در زمینه بهبود محیط شهری نیز شاهد 

پیشرفت پنج درصدی در قالب برنامه پنجم هستیم.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه با بیان اینکه تعامل با اوقاف یا 
آستان مقدس فاطمه معصومه )س( جزو مشکلاتی است که در 
زمینه تملک وجود دارد عنوان کرد: عدم تخصیص اعتبارات دولتی، 
تداخل وظایف شهرداری و سازمان توسعه و عمران و فقدان نقدینگی 
در مواردی که مالکان حاضر به پذیرش معوض نیستند برخی از این 

مشکلات هستند.
وی با اشاره به احداث مسیر حریم راه آهن گفت: بخشی از این کار 
انجام شده و بخشی دیگر به دلیل عدم اجازه راه آهن هنوز اجرایی 

نشده که در این زمینه باید تعاملات را بیشتر کرد.
آتش زر با بیان اینکه دستگاه های حفار هم مشکلاتی با شهرداری 
دارند خاطرنشان کرد: از دیگر معضلات باید به این مسئله اشاره کرد 
که سازمان آتش نشانی حاضر به تحویل گرفتن پنج ساختمان جدید 
نیست و عنوان می کند هنوز ماشین آلات لازم برای استقرار در این 
محل ها را ندارد. رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی 
شهر قم افزود: در حال حاضر سازمان عمران و نوسازی مشکل قانونی 
ندارد و لازم است فرآیند قانونی انحلال دو سازمان قبلی هر چه 

سریع تر طی شود اما بودجه این سازمان بر اساس دو دوازدهم سال 
93 تعیین شده است.

وی تصریح کرد: هنوز اسناد مالی برخی درآمدها از جمله فروش 
آسفالت به مناطق ارائه نشده که در بودجه خود را نشان دهد.

آتش زر در ادامه به عملکرد بودجه ای سایر سازمان ها از جمله 
اتوبوسرانی اشاره کرد و گفت: این سازمان دارای 125 میلیون تومان 
درآمد حاصل از ارائه سرویس و 6 میلیون تومان فروش بلیط بوده و 
در عین حال 715 میلیون تومان هزینه بوده البته ارائه اطلاعات از 

سوی مدیریت مالی این سازمان دقیق نیست.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم با بیان 
اینکه سازمان تاکسیرانی طی دو ماهه نخست امسال 46 درصد 
تحقق درآمدی داشته است خاطرنشان کرد: در حال حاضر به دلیل 
حذف سهمیه سوخت و کاهش ارزش تاکسی، میزان نقل و انتقالات 

هم کمتر شده و به همین از درآمدها هم کاسته شده است.
وی به عملکرد بودجه ای سازمان پایانه ها و تحقق درآمدی 68 
درصدی این سازمان اشاره و اظهار کرد: در جلسه بررسی عملکرد 
بودجه سازمان های تابعه شهرداری، هیچ نماینده ای از قطار شهری 

حضور نیافت هرچند دعوت کتبی از این سازمان صورت گرفته بود.
آتش زر از تحقق 97 درصدی بودجه سازمان میادین شهرداری 
قم در دو ماهه نخست امسال خبر داد و گفت: در عین حال عملکرد 

سازمان فرهنگی ورزشی تنها 200 میلیون تومان بوده است.
بررسی عملکرد بودجه ای شهرداری
 اقدامی نظارتی از سوی شوراست

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم نیز 
در این جلسه گفت: برگزاری جلسات بررسی عملکرد بودجه ای 

شهرداری اقدامی نظارتی و قابل توجه از سوی شوراست.
عباس ذاکریان با اشاره به جلسه بررسی عملکرد بودجه  مدیریت 
شهری قم اظهار کرد: می توان گزارش عملکرد بودجه ای شهرداری و 
سازمان های تابعه را به صورت مبسوط برای همه اعضای شورا ارسال 
کرد و همچنین اطلاعات آماری کوتاه و مختصر را در جلسه علنی 

ارائه داد.
وی افزود: اعضای ناظر سازمان ها حتما باید در جلسات بررسی 
بودجه ای حضور داشته باشند تا بتوانند نظارت دقیق تری اعمال کنند.

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم با بیان 
اینکه تصمیم به برگزاری چنین جلساتی اقدامی قابل توجه از سوی 
شورای شهر محسوب می شود خاطرنشان کرد: لازم است شهرداری 
و سازمان ها نیز همکاری لازم را داشته باشند و رؤسا یا نمایندگان آنها 

حتما در جلسات حضور یابند.
سپس جلسه وارد دستور شد و مصطفی سعادت طلب رئیس 
کمیسیون امور زیربنایی شورا به قرائت لوایح این کمیسیون پرداخت.

13 مورد لایحه که 12 مورد از آنها با اجماع مورد تایید قرار گرفته 
بودند لوایح این کمیسیون را تشکیل می دادند که بیشتر مربوط به 

توافق با افراد حقیقی و حقوقی بودند.
آخرین موردی که سعادت طلب به آن اشاره کرد، طرح انجام 

موارد مربوط به تملک قطعات فضای سبز با مبلغ کمتر از 50 میلیون 
تومان در کمیته تملک بود.

پس از رأی گیری مصوب شد که شهرداری لایحه مربوط به این 
طرح را ارائه دهد.

محمود مسگری، رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای شهر 
قم در ادامه به قرائت موضوع مربوط به این کمیسیون پرداخت.

درخواست شرکت نانوبتن در مورد تعیین تکلیف دو قطعه زمین 
در منطقه نیروگاه مسئله ای بود که مسگری آن را مطرح کرد و گفت: 
اعتراض شرکت نانوبتن در مورد عملکرد شهرداری قم مبنی بر عدم 
ابلاغ قرارداد واگذاری دو قطعه زمین موضوعی است که در اینجا با آن 
مواجه هستیم. وی ادامه داد: واگذاری دو قطعه زمین به سرمایه گذار 
با مبنای قراردادی که شهرداری به شورا ارسال می کند به همراه 
قیمت کارشناسی تراکم بر اساس ماده 5 مصوبه کمیسیون حقوقی 

و نظارت است.
ولی ا... بیاتی رئیس شورا هم در این زمینه گفت: مقرر شده که 
قرارداد واگذاری این دو قطعه زمین مجددا در شورا مطرح و مصوب 
و همچنین تراکم بر اساس مصوبه ماده 5 تعیین شود و به این ترتیب 

فرآیندی قانونی شکل بگیرد.
حسن بختیاری نایب رئیس شورا نیز در مورد این طرح عنوان 
کرد: پروژه مناسبی با ابعاد مختلف فرهنگی، گردشگری و اقتصادی 
پیشنهاد شده و تنها نگرانی موجود، قطع درختان است که البته 
می توان در قراردادی که تنظیم می شود، حدود 90 درصد درختان 

را حفظ کرد.
عباس ذاکریان رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر قم 
در ادامه اظهار کرد: در شورای قبلی تنها بحث چاله زباله مطرح شده 
بود و رأی ما نیز بر همین اساس صادر شد ولی بعد از اینکه قرارداد 
به شورا بازگشت، متوجه شدیم دو پلاک ثبتی وجود دارد که چاله 
زباله تنها یکی از آنهاست. وی افزود: تصور ما این بود که هر دو پلاک 
مربوط به چاله زباله هستند ولی بعدا دریافتیم پلاک دوم همان فضای 
سبزی است که درختکاری هم شده؛ البته برای مدعی این پرونده، 

پس از مصوبه شورا حقی ایجاد شده است.
طوبی حجازی عضو کمیسیون فرهنگی شورا خاطرنشان کرد: 
بهتر است اعضای شورا پیش از آنکه به این طرح رأی دهند، بازدیدی 
از منطقه داشته باشند و ببینند که فضای سبز موجود تا چه میزان 

برای این منطقه محروم لازم است.
حسین فاکر عضو هیئت رئیسه شورا هم گفت: این درست نیست 
که زمینی را به شخصی واگذار کنیم و بگوییم درختان همچنان باقی 

بمانند زیرا مالک می تواند نسبت به قطع آنها اقدام کند.
وحید شایسته نیک دیگر عضو شورا هم تصریح کرد: بر اساس 
مصوبه شورا، حقی برای مدعی ایجاد و دو پلاک به او واگذار شده 
است که می تواند بر همین مبنا، از شهرداری خسارت بگیرد ضمن 
اینکه رفتار ما با سرمایه گذار در شرایط رکود مالی باید صحیح و همراه 
با تعامل کامل است و اگر اشتباهی در گذشته صورت گرفته باید تاوان 
آن هم داده شود زیرا دو قطعه پلاک واگذار شده و حال که طرف 

مقابل حاضر شده بر اساس قیمت کارشناسی مبلغی را پرداخت کند 
تعامل لازم را انجام داده و نوبت شورا و شهرداری است که تعامل 

داشته باشند.
وی ادامه داد: می توان درختان را شمارش کرد و سپس واگذاری 
را با شرط حفظ فضای سبز جنگلی انجام داد و خسارتی برای عدم 

التزام تعیین کرد که طرف مقابل به سمت قطع درختان نرود.
محمود مسگری رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت هم گفت: 
تجربه نشان داده فضاهای سبزی که در اختیار بخش خصوصی 
هستند وضعیت به مراتب بهتری نسبت به پارک هایی دارند که 
شهرداری آنها را اداره می کند بنابراین بهتر است به نظر کمیسیون 

تلفیق رأی داده شود.
در نهایت و پس از رأی گیری، 10 نفر به این طرح رأی مثبت 

دادند و به این ترتیب با رأی متزلزلی، مصوب شد.
پس از آن نوبت به حجت الاسلام سید محمد آتش زر رئیس 
کمیسیون برنامه و بودجه رسید که او هم به طرحی در مورد انجام 
حسابرسی عملکرد سال 93 شهرداری و سازمان های وابسته توسط 
شرکت آگاه نگر اشاره کرد و گفت در مناقصه انجام شده، این شرکت 

برنده شده است.
نخستین لایحه ای که آتش زر به آن اشاره کرد اخذ مجوز عقد 
با سید محمد حسین دهناد در مرکز  پاره وقت ساعتی  قرارداد 
کنترل هوشمند ترافیک بود؛ پیشنهاد شهرداری 150 ساعت و نظر 

کمیسیون، 115 ساعت بود.
وحید شایسته نیک عضو شورای شهر در این زمینه گفت: باید 
مسائل حقوقی را در اینگونه لوایح حل کرد و اگر فرد نخبه ای شناسایی 
شده، قراردادی منعقد شود که بتوانیم در طرحی آینده نگرانه، مدیری 

شایسته برای قم تربیت شود.
رضا پوریافر معاون شهردار قم هم در این زمینه عنوان کرد: 
مشکلی در این حوزه میان شهرداری و بازرسی وجود دارد؛ طبق 
قانون قرارداد 176 ساعته، تمام وقت محسوب می شود ولی بازرسی 

معیار خود را بر روی 120 ساعت قرار داده است.
وی افزود: اصرار شهرداری، جذب نیروهای متخصص است و به 

همین دلیل پیشنهاد قرارداد 150 ساعت ارائه شده است.
رأی گیری در مورد نظر کمیسیون برنامه و بودجه یعنی قرارداد 
115 ساعته انجام شد که رأی لازم را کسب نکرد به همین دلیل 
لایحه شهرداری یعنی قرارداد 150 ساعته به رأی گذاشته شد که 

مصوب شد.
لایحه بعدی پرداخت حق الزحمه هفت میلیون تومانی به سه نفر 

از نیروهای یگان امداد بود که به تصویب رسید.
لایحه بعدی اخذ مجوز محاسبه و دریافت تعرفه عوارض بر اساس 
خیابان 24 متری در ارتباط با ملک مرکز آموزشی و درمانی شهید 

بهشتی بود که با رأی مثبت اعضای شورا مصوب شد.
نخست  طبقه  ساختمان  اجاره  مجوز  اخذ  لایحه  همچنین 
شهرداری منطقه سه هم توسط آتش زر قرائت شد که پوریافر معاون 
شهردار قم در این زمینه گفت: این فضا در طبقه همکف بوده و 
موجب آسایش مراجعان نیز خواهد شد بنابراین از اعضای شورا 

می خواهیم با قیمت کارشناسی موجود موافقت کنند.
البته نظر کمیسیون برنامه و بودجه، مخالفت با این لایحه بود که 

به رأی گذاشته و مصوب شد.
پس از آن نوبت به کمیسیون خدمات شهری و رئیس آن عباس 
ذاکریان رسید و او هم به لایحه نامگذاری چهار مورد خیابان به همراه 

هفت مورد شارع تکراری اشاره کرد.
ذاکریان افزود: طی هماهنگی با خانواده شهید مفتح، مقرر شده 

که هفت مورد تکراری به نام این شهید تغییر یابند.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر قم خاطرنشان 
کرد: خیابان شهید مفتح غربی حد فاصل شهید صدوقی تا شهید 
عطاران همچنان به همین اسم باقی می ماند؛ خیابان شهید مفتح 
شرقی حد فاصل عطاران تا شهیدان محمودنژاد به خیابان شهید 
عراقی تغییر می کند، شهید مفتح شمالی به خیابان شهید سپهبد 
قرنی تغییر می یابد، خیابان شهید مفتح جنوبی منشعب از خیابان 
فردوسی هم به نام شهید حسن پور نامیده می شود، خیابان شهید 
مفتح حد فاصل کریمی و ایثار به خیابان شهید حقانی تغییر می یابد 
و همچنین نام شهید موسوی دامغانی بر روی خیابانی دیگر به نام 

شهید مفتح گذاشته می شود.
این لایحه با همه جزئیات به تصویب شورای شهر رسید.

گزارش از سمانه سادات فقیه سبزواری

عصر پنجشنبه 20 خرداد سال 94 مانند دیگر عصرهای گرم 
آخرین روزهای بهاری و زمانی که گرما به اوج خود رسید فضای 
سبز خیابان مفتح جنوبی قم پر بود از بچه هایی که در این مکان 
مشغول بازی بودند. با نزدیک شدن غروب آفتاب انتظار می رفت 
که از اوج گرما کم شود ولی هنوز هوا گرم بود. محمد حسین 
قربانی نوجوان 12 ساله همراه با دیگر دوستانش برای بازی به 

فضای سبز رفتند.
دری سخن  هر  از  و  بودند  گفت  و  مشغول گپ  بزرگ ترها 
می گفتند، صدای اذان مغرب به گوش می رسید برخی در همان 
فضای سبز مشغول نماز خواندن شدند و برخی دیگر مسجدی که 

در همان نزدیکی بود برای اقامه نماز انتخاب کردند.
آسمان از گرما دم کرده بود و محمد حسین شاد و خندان و فارغ 
از درس و امتحان با دوستان و همکلاسی هایش مشغول بازی بود. 
صدای جیغ ناشی از شادمانی کودکان و نوجوانان به گوش می رسید.

نور  و  بود  آورده  وجد  به  را  همه  سبز  فضای  این  خنکای 
چراغ هایی که روی پایه های فلزی خودنمایی می کرد، فضا را روشن 
کرده بود. محمد حسین و دوستانش مشغول بازی بودند و روی 

حساب شیطنت دنبال یکدیگر می کردند.
همه چیز در یک لحظه اتفاق افتاد... دست محمدحسین به 
یکی از تیرهای فلزی چراغ در این فضا برخورد کرد تمام تنش 
به لرزه افتاد گویا صاعقه ای از جانش عبور کرد و لحظاتی بعد... 

محمدحسین روی زمین بدون حرکت افتاد.
هیچ کس نمی دانست محمدحسین که تا لحظاتی پیش در 
حال جست و خیز بود چرا به یکباره آرام روی زمین افتاده است...

دقایقی گذشت شاید 10 دقیقه ... دوستان محمدحسین متوجه 
غیبت چند دقیقه ای او شدند و پس از اینکه چند بار صدایش 
کردند متوجه شدند محمد علی بی حرکت است هراسان و ترسان 
نماز  به سراغ پدرش که در همان لحظات در مسجد مشغول 

خواندن بود رفتند. 
هادی قربانی پدر محمد حسین می خواهد از حادثه تلخ شب 
آخر بگوید بغض گلویش را فشار می دهد، قوای مردانه اش را جمع 

می کند تا صحبت کند ولی هنوز بغض در صدایش وجود دارد.
»من مسجد بودم و نماز می خواندم که یکی از اهالی محل آمد 
و مرا پیدا کرد و گفت بیا محمد در پارک افتاده و تکان نمی خورد، 
متوجه نشدم که چه مدت زمان طول کشید و یا چگونه خودم 
را به محل رساندم ولی زمانی که رسیدم گل نوشکفته من روی 
چمن زیر نور چراغ آرام خوابیده بود گویا هیچ وقت به این آرامی 

نخوابیده است«.
بغض امانش را برید و کلام در میان اشک هایش نم کشید و 
دیگر نتوانست ادامه بدهد... مهمانان برای عرض تسلیت به این 
خانواده داغدیده در حال آمد و رفت بودند و عکس محمد حسین 

که روبان سیاه در کنار آن خود نمایی می کرد، دیده می شد.
برای  را  به هم زدن و یک حادثه محمدحسین  یک چشم 
همیشه از آغوش گرم و پر مهر مادر و پدر دور کرد، حادثه ای که 
سال گذشته نیز کودکی را به آغوش مرگ کشاند. شاید مسئولان 
شهری خاطره تلخ تیرماه سال گذشته را فراموش کردند که دوباره 

شاهد وقوع حادثه مرگبار دیگری هستیم.
نوشدارو بعد از مرگ سهراب چقدر این روزها مصداق پیدا 
می کند... پس از وقوع حادثه برق گرفتگی محمد حسین همه به 

فکر افتادند تا راه چاره  ای پیدا کنند و مقصر معرفی شود.

همه در جنب و جوش هستند. تیم بررسی و کارشناسی علل و 
دلایل بروز این حادثه از سوی مسئولان تشکیل و آغاز به کار کرد. 
پیام تسلیت شهردار به خانواده داغدار نوجوان قربانی بی مسئولیتی 

مسئولان ابلاغ شد.
اکنون که حادثه برق گرفتگی دوباره تکرار شده است مسئولان 
به فکر چاره هستند تا ضمن شناسایی عوامل انسانی دخیل در این 
حادثه به برنامه ریزی و مدیریت بپردازند تا از حوادثی این چنینی 

جلوگیری شود.
مدیریت بحث فضای سبز با شهرداری است ولی از جایی که 
شهرداری آن را به بخش خصوصی واگذار کرده می تواند شانه خالی 
کند و آن را به گردن پیمانکار بیاندازد ولی در این میان کودکان و 

نوجوانان شهر باید قربانی شوند.
موسی حاتمی فر شهردار منطقه چهار شهر قم با اشاره به وقوع 
این حادثه بیان می کند: برق گرفتگی این نوجوان به صورت ناگهانی 
رخ داده و پرونده ای در دستگاه قضایی با شکایت اولیاء دم باز شده 
است. وی فرسودگی تیر برق روشنایی در فضای سبز را یکی از 
عوامل این حادثه عنوان می کند و می گوید: چند سالی از عمر 
سیستم روشنایی این فضای سبز می گذرد و وقوع چنین اتفاقی 
قابل تصور است. شهردار منطقه چهار شهر قم، سازمان پارک ها و 
فضای سبز را ناظر رسیدگی به فضاهای سبز شهر دانست و عنوان 
می کند: نگهداری و حفظ فضای سبز به پیمانکاران بخش خصوصی 
سپرده می شود و سازمان فضای سبز مسئولیت نظارت و رسیدگی 

بر آنها را بر عهده دارد.
هر چند که گفته می شود بعد از اتفاقی که در تیرماه 93 برای 
کودک خردسال در خیابان معلم رخ داد، اقدامات فراوانی برای 
ایمن سازی صورت گرفته و تیرهای جدید در بوستان ها ایمن سازی 
دلبند  فرزند  مرگ  و  مشابه  حادثه ای  وقوع  هم  باز  ولی  شدند 

خانواده ای دیگر رقم خورد.
زمانی که با پیمانکار پروژه های فضای سبز شهرداری تماس 
می گیری پس از شنیدن بوق های ممتد، مردی که »علامه« نام 
دارد می گوید: »همه چیز را شهرداری گفته است و دقایقی دیگر 

تماس بگیرید«؛ دیگر هیچ تماسی را پاسخ نمی دهد.
زمانی که پیمانکار در این زمینه پاسخ نمی دهد شاید برای ما 
هم تصور شود که پیمانکار در این زمینه نقش داشته و نمی خواهد 

پاسخگو باشد.
شهردار منطقه چهار شهر قم، حادثه برق گرفتگی نوجوان 
12 ساله را امری طبیعی دانسته و عنوان می کند: اتفاقی که برای 
نوجوان 12 ساله رخ داده در بوستان ها نبوده بلکه در یک فضای 
سبز معمولی به وقوع پیوسته و این فضا از نظر زیرساختی وضعیت 

خوبی ندارد.
جای سخن اینجاست که اگر فضای سبز این منطقه وضعیت 
زیرساختی مناسبی ندارد چرا تا پیش از مرگ محمدعلی کسی به 
آن توجه نکرده است. شاید باید فضای سبز شهری باز هم قربانی 

بگیرد تا مسئولان راه چاره  ای بیاندیشند.
براساس گفته های شهردار منطقه چهار شهر قم،  مشاهدات و 
بررسی های اولیه حاکی از آن است که ترانس برق تیر روشنایی آب 

شده و اشکال فنی عامل اصلی این حادثه است.
بی اعتمادی مردم نسبت به مسئولان شهری بالا رفته است و 
اعتماد نمی کنند فرزندشان برای بازی به پارک برود و حرف هایی در 
بین مردم شهر به راه افتاده است که فضاهای سبز قم قربانی می گیرد.

در برخورد با متخلفان حادثه برق گرفتگی 
مماشات نخواهیم کرد

شهردار قم در همین رابطه صبح دیروز در حاشیه یکصد و 
سی و یکمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در 
گفت وگو با خبرنگاران گفت: ستاد ویژه پیگیری حادثه برق گرفتگی 
در یکی از بوستان های قم تشکیل شده و شهرداری هیچ مماشاتی 

در برخورد با متخلفان در این حادثه نخواهد داشت.
برق گرفتگی  به حادثه  اشاره  با  و  مرتضی سقائیان نژاد  سید 
کودکی خردسال در یکی از بوستان های قم اظهار کرد: لازم است 
پارک ها و فضاهای سبز قم از نظر ایمنی وضعیت مناسبی یافته و 

تجهیز شوند.

وی افزود: از زمان وقوع این حادثه، ستادی ویژه بررسی ماجرا در 
شهرداری تشکیل شده تا به آسیب شناسی بپردازد.

نیز  داغدیده  اینکه جویای حال خانواده  بیان  با  قم  شهردار 
هستیم گفت: دیدار و صحبت هایی برای عرض تسلیت و تسکین 
این خانواده و همچنین جلوگیری از جنجال آفرینی صورت گرفته 

است.
وی ادامه داد: به یقین مشکلاتی ساختاری در این زمینه وجود 
دارد و سازمان پارک ها و فضای سبز هم به دلیل اینکه وظایف 
متعددی دارد مشکلاتی را نیز شاهد است زیرا چارچوب تشکیلاتی 
مناسبی در این حوزه نداریم. سقائیان نژاد با اشاره به لزوم تمرکز 
سازمان پارک ها بر امور مربوط به فضای سبز در همه مناطق عنوان 
کرد: در این زمینه پیشنهاداتی به شورای اسلامی شهر قم ارائه 
خواهیم کرد. شهردار قم با بیان اینکه هنوز نتیجه بررسی ها در مورد 
این حادثه اعلام نشده است گفت: برای نتیجه گیری و جمع بندی 
در این زمینه نیازمند اعلام همه نظرات کارشناسی هستیم و فعلا 

نمی توان به اظهار نظر و قضاوت پرداخت.
زمینه  این  در  متخلفان  با  برخورد  در  مماشاتی  افزود:  وی 
نخواهیم داشت و هرگاه متخلف اصلی و کسانی که قصور داشتند 
مشخص شدند، این کار صورت می گیرد زیرا هدف اصلی مدیریت 

شهری، کسب رضایت شهروندان و ارائه خدمت به آنهاست.
حادثه  ویژه  ستاد  پیگیری های  به  اشاره  با  سقائیان نژاد 
برق گرفتگی در یکی از بوستان های قم عنوان کرد: معاونت خدمات 
شهری مسئول پیگیری ماجرا شده تا از پراکندگی در بررسی ها 
پرهیز شود بنابراین معاون مربوطه ساز و کار لازم را تعیین خواهد 
کرد. شهردار قم با تاکید بر لزوم تمرکز نگهداری و ایمنی تجهیزات 
پارک ها در سازمان فضای سبز شهرداری گفت: در حال حاضر 
چنین بخشی در مدیریت شهری قم وجود ندارد ولی لازم است 
امور ایمنی به طور کامل در اختیار سازمان پارک ها و فضای سبز 
باشد؛ امیدواریم در مدتی کوتاه و با همکاری شورای شهر، چنین 

تشکیلاتی ایجاد شود.

برخورد با متخلفان در اولویت قرار گیرد
رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در یکصد و سی و یکمین 
جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به حادثه 
برق گرفتگی کودکی خردسال در یکی از بوستان های قم گفت: 

جای تأسف و تأثر است که اینگونه حوادث در قم تکرار می شود.
ولی ا... بیاتی اظهار کرد: حادثه مرگ کودکی خردسال بر اثر 
برق گرفتگی در یکی از بوستان های قم بسیار دلخراش و شبیه 

حادثه یک سال پیش بود. 
وی افزود: همان زمان از شهرداری خواستیم نسبت به اصلاح 
سیستم های ایمنی در فضاهای مربوط به شهرداری از جمله فضای 
سبز اقدام کند و امروز هم از شهردار جدید می خواهیم با توجه به 
فرارسیدن فصل تابستان که استفاده بیشتر مردم از پارک ها را به 

دنبال دارد این مسئله را در اولویت قرار دهد.
رئیس شورای شهر قم با تاکید بر برخورد با افرادی که در 
زمینه ایمنی فضاهای سبز کوتاهی می کنند گفت: مسئولیت ایمنی 
فضاهای شهری بر عهده ماست و لازم است با پیمانکاران متخلف 
برخورد شود؛ از رؤسای کمیسیون خدمات شهری و سایر اعضای 

مربوطه می خواهیم پیگیری لازم را در این زمینه داشته باشند.
وی ادامه داد: جای تأسف و تأثر است که اینگونه حوادث در 
قم تکرار می شود؛ باید اقدامی صورت بگیرد که اینگونه موارد به 

وقوع نپیوندد.

گزارشی از یک صد و سی و یکمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم:

رمزگشایی از انحرافات بودجه ای شهرداری

تکرار تلخ حادثه مرگبار برق گرفتگی

نوجوانی که قربانی بی مسئولیتی شد
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هرگاه دنيا به قومى رو كند، خوبى هاى ديگران بر 
قامت آنان پوشانده مى شود و هرگاه پشت كند، 
خوبى هاى خودشان هم از آنان رُبوده مى شود.

دوشنبه - بیست و پنجم خرداد ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3744 روزنامه

مرخصی رحیمی به علت فوت همسر
گفته می شود: جلال رحیمی از مرخصی محمد رضا رحیمی معاون اول محمود احمدی نژاد 
خبر داد و گفت: برادرم برای ش��رکت در مراسم تشییع و ترحیم لطیفه عرفانی همسرش از زندان 
مرخصی گرفت. برادر محمد رضا رحیمی بعدازظهر دیروز )یکش��نبه( در گفت و گو با ایرنا افزود: 
رحیمی از دیروز تا پایان مراسم همسرش در مرخصی است. وی یادآور شد: پیکر لطیفه عرفانی قرار 
است امروز در شهرستان قروه استان کردستان به خاک سپرده شود. همسر محمدرضا رحیمی صبح 

دیروز به دلیل سکته قلبی در بیمارستان قلب تهران درگذشت.

نامه اعتراضی مداحان به علی لاریجانی
گفته می شود: پس از صحبت های یک نماینده مجلس درباره عملکرد مالی بنیاد دعبل، جمعی 
از مداحان کش��ور نامه ای به علی لاریجانی رئیس مجلس ش��ورای اسلامی نوشتند و از این گفته 
ابراز ناراحتی کردند. به گزارش تس��نیم،آنها در انتهای نامه از نمایندگان مجلس خواس��ته اند تا با 

حمایت هایشان مسیر بیمه کردن تمام مداحان را مانند همه اقشار دیگر هموار کنند.

توافق هسته ای قطعی شده است
گفته می ش�ود: روزنامه المس��تقبل لبنان وابسته به جریان المستقبل به نقل از برخی منابع 
دیپلماتیک آگاه نوشت که قدرت های بزرگ تا آخرین لحظه امضای توافقنامه هسته ای با ایران، 
مصلحت را در این می دانند که هیچ چیزی درباره قطعی بودن امضای این توافقنامه اعلام نکنند.این 
روزنامه نوشته: هر دو طرف غرب و ایران تا 30 ژوئن جاری در حال مانور دادن هستند و هر دو طرف 
تمایل دارند موقعیت مذاکره ای خود را در مرحله ای که دو طرف خواهان رفع موانع برای تسهیل 
امضای توافقنامه هستند، بهبود بخشند. به نوشته المستقبل ، در حال حاضر بنا به گفته این منابع 
امضای توافقنامه قطعی است و این توافقنامه نیز عبارت از یک توافق سیاسی است و در خصوص 
بخش فنی نیز مذاکرات تا آخرین لحظه ادامه خواهد داشت و ممکن است این مذاکرات بین 10 تا 

15 روز تمدید شود.

احزاب در صدا و سیما شبکه تاسیس می  کنند؟
گفته می شود: برخی مسئولان دولتی پیشنهاد داده اند لایحه جدیدی برای فعالیت احزاب و 
تأسیس شبکه اختصاصی آنها در صداوس��یما از سوی دولت ارائه شود. روزنامه خراسان نوشت: بر 
اساس پیشنهاد یکی از مسئولان مهم کابینه به مدیران ارشد اجرایی، درخواست شده است با توجه به 
اصل 26 قانون اساسی و تأکید آن بر آزادی تشکیل و فعالیت انجمن ها و تشکل های سیاسی، لایحه 
جدیدی برای اصلاح قانون احزاب به تصویب هیأت دولت برسد و موارد مهمی چون تأسیس شبکه 
اختصاصی در صدا و سیما برای اعلام مواضع، برنامه ها و اخبار احزاب اجرایی شود که این درخواست، 

فعلاً در نهاد ریاست جمهوری در حال بررسی است.

آیا تلگرام به زودی  فیلتر می شود؟
گفته می ش�ود: وزیر ارتباطات در گفت وگو با ایس��نا صحبت از ایجاد محدودیت قانونی برای 
شبکه های اجتماعی که از طریق آن ها استیکرهای توهین آمیز و غیراخلاقی ساخته و توزیع می شود؛ 
کرده است. واعظی صریحاً اعلام کرد برای شبکه هایی که از محتوا یا استیکرهایی در قالب توهین به 
مقامات کشور استفاده کرده و یا نسبت به ترویج مسائل غیراخلاقی مبادرت می کنند بر اساس قانون 
محدودیت اعمال می کنیم. وی همچنین از برخورد با منتشرکنندگان محتواهای خلاف اخلاقی در 
شبکه های اجتماعی یا مباحثی که مسائل امنیتی کشور را نشانه گرفته باشند، خبر داد و تأکید کرد 
طبق قانون برخورد شده و موضوع در کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه رسیدگی خواهد شد. گفتنی 
است اخیراً کاربران شبکه های اجتماعی به خصوص تلگرام با ساخت و توزیع انواع استیکر حتی در 
قالب تصویر کاربران، اقدام به توزیع بین هم گروه های خودکرده و به همین خاطر پیغام هایی مبنی بر 
حذف عکس پروفایل کاربران باهدف جلوگیری از ساخت استیکر در این شبکه بین کاربران به طور 

گسترده ای توزیع شده است.

هلال رمضان، غروب چهارشنبه رویت می شود
گفته می شود: براساس محاسبات نجومی یک رصدگر مجرب هلال ماه های جوان، هلال ماه 
مبارک »رمضان« در غروب روز چهارشنبه 27 خردادماه در شمال و بخش هایی از مرکز ایران با ابزار 
اپتیکی و از مناطق مرکزی به سمت جنوب کشور با چشم غیر مسلح رویت پذیر است و پنجشنبه 

روز اول ماه مبارک رمضان است. 

گران فروشی واردکنندگان خودرو تایید شد
گفته می شود: رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس برخی گزارش ها مبنی بر گران فروشی 
شدید برخی نمایندگی های رسمی خودروسازان خارجی در ایران را، تایید کرد.  پیش از این بسیاری 
از کارشناسان با انتقاد از عملکرد نمایندگی های رسمی خودروسازان خارجی در ایران خواستار کاهش 
قیمت خودروهای وارداتی شده بودند. در این زمینه یک کارشناس صنعت خودرو از درآمد هنگفت 
برخی از نمایندگی های رسمی خودروسازان خارجی از ناحیه استفاده از پول پیش خریداران خودرو 

برای واردات این محصولات به ایران خبر داده بود.

جایگزین کلمه »دلواپسان« انتخاب شد!
گفته می شود: دیروز وزیر ارشاد در اظهاراتی به جای واژه دلواپسان از واژه دیگری استفاده کرد. 
علی جنتی در مراسم تقدیر از دست اندرکاران نمایشگاه کتاب از برخی تنگ نظری ها از طرف دلسوزان 
کج اندیش گلایه کرد و گفت: حتی درباره بازدید برخی چهره های کشور از نمایشگاه کتاب واکنش 
نشان می دادند و با چاپ بولتن ها در صدد تحت فشار گذاشتن همکاران ما بودند. علی جنتی گفت: 
در سال گذشته جلسات متعددی را درباره چگونگی برگزاری نمایشگاه کتاب تهران با مجریان این 
طرح داشته ایم. نظر من در ابتدا این بود که نمایشگاه بین المللی کتاب تهران را به چهار نمایشگاه 

تخصصی تقسیم کنیم که در بازه های مختلف زمانی در سال برگزار شود.

تصویب طرح استانی شدن انتخابات مجلس
گفته می ش�ود: نمایندگان در نشست علنی دیروز )24 خردادماه( مجلس در جریان بررسی 
طرح استانی- شهرستانی شدن حوزه های انتخابیه انتخابات مجلس شورای اسلامی، گزارش یک 
فوریتی ماده یک این طرح را با 112 رأی موافق، 47 رأی مخالف و 6 رأی ممتنع از مجموع 206 
نماینده حاضر در جلسه تصویب کردند. براساس ماده یک طرح استانی شدن انتخابات مجلس شورای 
اسلامی، محدوده جغرافیایی هر استان در انتخابات مجلس یک حوزه استانی محسوب می شود. در 
تبصره این ماده تعداد نمایندگان هر حوزه استانی معادل تعداد نمایندگان حوزه های انتخابیه موجود 
در اس��تان است که مس��تند به قانون تعیین محدوده حوزه های انتخاباتی مجلس شورای اسلامی 

مصوب 1366/1/30 و اصلاحیه های بعدی آن تعیین شده اند.

لغو مصوبه کسر حق بیمه از بن کارگری
گفته می ش�ود: علی یزدانی با توجه به بروز نگرانی های��ی در میان کارفرمایان و کارگران 
مبنی بر کس��ر 30 درصد از حق بیمه بن کارگری از س��وی س��ازمان تامین اجتماعی گفت: با 
مکاتبات و پیگیری های انجام شده، کسر 30 درصد از حق بیمه بن کارگری لغو می شود. معاون 
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت افزود: این ام��ر نگرانی های زیادی را برای کارفرمایان و کارگران 
ایجاد کرده اس��ت که به نظر می رس��د با لغو بخشنامه، این نگرانی ها پایان یابد. به تازگی بیمه 
تامین اجتماعی ابلاغیه ای را به ش��عب استانی خود ابلاغ کرده که طی آن، مصوبه تیرماه سال 
گذشته شورای عالی کار درباره عدم دریافت حق بیمه از بن نقدی کارگران لغو و دریافت حق 

بیمه از این محل از سر گرفته شد.

   
نامحرمانه

گفت و گو: نجمه عزتی

وقتی مرحوم مزینی در دهه 50 کتاب »کوین لینچ« 
به نام »تصویر شهر« را ترجمه کرد برای نخستین بار واژه 
و اصطلاح »سیمای شهری« وارد ادبیات ایران شد و باب 

تازه ای در شهرسازی و معماری حرفه ای ایران باز کرد.
از آن روز که فقط واژه ای در میان متخصصین شهرسازی 
مطرح شد حدود نیم قرن گذشته و امروز سیمای شهری به 
عنوان یک اصل در اصول شهرسازی مطرح می شود. معماری 
شهری یکی از شاخص ترین معیارها در تشکیل سیمای 
شهری محسوب شده و در واقع نشان دهنده ارزش ها و گاها 

عقاید، تفکرات و باورهای یک ملت است.
معماری شهر قم به دلایل پایتخت مذهبی ایران و مرکز 
تشیع جهان بودن از اهمیت خاصی در منظر و سیمای 
شهری برخوردار است. برای بررسی وضعیت این فاکتور مهم 
در سیمای شهری با علیرضا خاکی قائم مقام حوزه معاونت 

شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت وگو کردیم.

 چرا در منظر و سیمای شهری قم با توجه به 
 � اسلامی  معماری  از  استفاده  به  رهبری  تاکیدات 

ایرانی تحولات چشمگیری صورت نگرفته است؟
این بحث پیچیده  بوده و دلایل زیادی دارد. مهمترین 
دلیل این است که به خاطر اختلاف نظر بین اساتید و 
کارشناسان هنوز تعریف دقیقی از معماری و شهرسازی 

ایرانی � اسلامی ارائه نشده است.
بر  مبتنی  را  اسلامی  شهرسازی  و  معماری  عده ای 
ما  منظور  می گویند  و  دانسته  تاریخی  خاص  دوره های 
معماری دوره صفویه و قاجار است و بعد از آن را معاصر 
می دانیم. عده ای نیز بر این باور هستند هر بنایی که به دست 
مسلمانان ساخته شده است معماری اسلامی محسوب 
می شود، در همین راستا سمینارهای زیادی نیز برگزار شده 
است ولی هنوز اساتید به جمع بندی نهایی در این زمینه 

نرسیده اند تا در اختیار متخصصین شهرسازی قرار گیرد.

نظر  از  قم  کنونی  معماری  و  شهرسازی   
کارشناسان چگونه است؟

تقریبا تمام کارشناسان بر معماری شهر قم نقد دارند البته 
این مختص قم نبوده بلکه اغلب شهرهای کشور یک شهر 
ایرانی با حکومت اسلامی و ویژگی های مختص جامعه ما 

نیست.
دقیقی  تعریف  هنوز  که  است  این  دلیلش  نخستین 
در مورد سبک و الگوی زندگی ایرانی -اسلامی نداریم، تا 
زمانی که برای الگوی زندگی برنامه منسجمی نداشته باشیم 
نمی توانیم برای پوشش آنکه معماری و شهرسازی است 
برنامه درستی ارائه دهیم. درواقع یکی از دلایل نامطلوب بودن 
معماری شهری کاستی  در علوم اجتماعی و علوم نظری است 
که نتوانسته ویژگی های یک زندگی اسلامی � ایرانی را به 
جامعه ارائه دهد تا بر مبنای آن معماری مورد نظر را تعریف 

و طراحی کنیم.
مثلا برای طراحی لباس یک رشته ورزشی تا زمانی 
که ندانیم چه رشته ورزشی با چه ویژگی هایی مد نظر ما 
است نمی توانیم برای آن لباسی طراحی کنیم. معماری و 
شهرسازی نیز لباس یک جامعه هستند. وقتی تظاهر در 
جامعه ای زیاد می شود طبیعی است که نماها مهمتر از درون 
می شوند دقیقا بر عکس معماری دوره صفویه که معماری 
درون مهمتر از بیرون بوده و در همین راستا در معماری 
صفویه نماها ساده ولی درون خانه ها بسیار کار شده هستند.

وقتی جامعه برون گرا شده، ارتباطات اجتماعی در آن 
بیشتر و تکنولوژی وارد زندگی مردم می شود اگر راهبردی 
بحث  در  مطمئنا  نشود  تعریف  آنها  استفاده  نحوه  برای 
شهرسازی و معماری با مشکل روبه رو خواهیم بود. یعنی 
یکی از دلایل مطلوب نبودن معماری شهری ما ارائه ندادن 
راهبردهای عملیاتی متناسب با نیاز زمانه در این زمینه 
توسط نهادهای شهرسازی از جمله شهرداری،  وزارت راه و 

شهرسازی و بنیاد مسکن بوده است.
متاسفانه ما هنوز ضابطه هایی برای ارائه به نظام مهندسی 
نداریم تا در طرح های جامع و تفصیلی آنها را رعایت کنند. 
البته گاهی در دوره هایی ضوابطی در این زمینه تعیین شد 
اما چون با نیازهای جامعه فاصله داشت هیچ گاه عملیاتی 
نشدند، درواقع باید گفت در حال حاضر ضوابط و معیاری 
برای ساخت و  ساز نداریم. مثلا برای ساختن ساختمان ها 
آئین نامه 2800 را داریم که اگر ساختمان فلزی بود باید 
کنترل  موارد  مبنای همین  بر  و  رعایت شود  موارد  این 
و نظارت نیز صورت می گیرد. اما در بحث پلان )موقعیت 
داخلی ساختمان ها(، نما )روابط خارجی ساختمان ها( ضوابط 
مشخصی وجود ندارد، البته اخیرا مطالعات و برنامه ریزی هایی 
در این زمینه صورت گرفته است ولی کامل نبوده و هنوز 

جای کار دارد.
علاوه بر این کمرنگ شدن الگوی زندگی ایرانی � اسلامی 
در جامعه بر تمامی بخش های فرهنگ، اقتصاد و  شهرسازی 
و معماری و ... تاثیر گذاشته است. یعنی به دلیل نبود مبنایی 
دقیق مبنی بر آداب و سنن و مذهب در شهرسازی و معماری 

با بلاتکلیفی روبه رو هستیم.

 یعنی تا زمانیکه سبک زندگی ایرانی �  اسلامی 
در زندگی مردم جاری و ساری نشود نمی توان این نوع 

معماری را در جامعه عملیاتی کرد؟
باور  روح معماری که در دوره های قبل وجود داشته 
جمعی مردم آن جامعه به یکسری از مسائل بوده است. ما 
نمی گوییم این باورها از بین رفته است اما امکانات تغییر یافته 
و ما در حوزه های تخصصی،  متناسب با آن تغییرات برنامه ای 
طراحی نکرده ایم. مثلا در حال حاضر روابط اجتماعی، حضور 
زنان در جامعه و ... نسبت به دوره های صفویه و  قاجار خیلی 
بیشتر شده است ولی متخصصین با این تغییرات برنامه های 

راهبردی که قابلیت اجرایی داشته باشد را ارائه نکرده اند.

 دلیل هماهنگ نبودن برنامه ها با پیشرفت های 
دنیا چیست؟

دلایل این ناهماهنگی تا حدودی ناشی از باورهای جمعی 
جامعه است، مقداری هم ناشی از این است که متخصصین 

نهادها راهبردهای مناسب ارائه نکرده اند.

برای  اقداماتی  موارد چه  این  به همه  باتوجه   
معماری شهری قم تاکنون صورت گرفته است؟

دغدغه های  از  یکی  موضوع  این  در سال های گذشته 
بوده است،   استان  دانشکده های معماری و شهرسازی در 
هرچند تاکنون راهبردی کلی در این زمینه ارائه نشده است. 
از اقدامات انجام شده در این زمینه می توان به برنامه ریزی 
شهری در طرح تفصیلی جدید شهر قم اشاره کرد که بر 
اساس آن ایجاد و احیای بافت های ویلایی، الگوی پهنه بندی، 
یکسان سازی تراکم پهنه ها، عدالت شهری و حقوق شهروندی 
که یکی از فاکتورهای مهم در معماری اسلامی � ایرانی بوده 
مورد توجه قرار گرفته است. البته این گام ها نسبت به اصل 
موضوع قدم های کوچکی است. از اقدامات دیگری که در 
راستای احیای معماری اسلامی � ایرانی در دستور کار قرار 
گرفت احیای دوباره مناطق تاریخی اطراف حرم است که شاکله 
شکل گیری آنها براساس معماری سنتی و اسلامی بوده است.

 احیای بافت سنتی و معماری اسلامی در تمام 
بخش های شهر قم اجرا خواهد شد؟

خیر این موضوع در 6 محله که اغلب در مرکز شهر قم 
قرار دارند اجرایی خواهد شد. یکسری از بافت ها به دلیل 
افزایش جمعیت و مشکلات مالی نتوانسته اند شکل خاصی 
به خود بگیرند که به آنها سکونت گاه های غیررسمی گفته 
می شود. مثل بعضی از محله های مناطق 2 و 6، باید برای 
این محلات توان بخشی در راستای بهسازی محلات که زیر 
شاخه عدالت شهری یکی از اصول شهرسازی اسلامی است 

در دستور کار قرار گیرد. 
معماری و شهرسازی گذشته یکسان بودن همه محلات 
نبوده است، بلکه اگر بخواهیم معماری و شهرسازی اسلامی 
در گذشته را خلاصه کنیم باید بگوییم در آنها همه چیز در 
جای خود قرار گرفته بود یعنی آجری که در پله ها به کار 
می رفت با آجرهای کف حیاط متفاوت بودند، رابطه مسجد با 
بازار و مدرسه در یک شبکه دقیق و فکر شده انجام شده بود.

 قائم مقام حوزه معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم:

در شهرسازی و معماری با بلاتکلیفی روبه رو هستیم
اخبار

شهردارقم تاکید کرد: 

شناسایی کلیه نقاط حادثه خیز شهر 
ظرف مدت یک هفته

شهردار قم گفت: کلیه نقاط حادثه خیز در سطح شهر ظرف مدت 
یک هفته شناسایي و رفع خطر شود.

مرتضي سقائیان نژاد در دیدار با مدیران ارشد معاونت خدمات شهري و امور 
اجتماعي شهرداري قم با بیان اینکه حوادثي مانند برق گرفتگي اخیر نباید تکرار 
شود گفت: تمامي سازمان ها و مناطق با محوریت حوزه خدمات شهري باید هر 
چه سریع تر تمهیداتي به کار برند تا از این گونه حوادث جلوگیري شود. وي در 
ادامه با اشاره به برنامه ریزي براي ایجاد کمربند سبز در شهر قم افزود: در صدد 
هستیم با همکاري استانداري بتوانیم فرمایشات مقام معظم رهبري در مورد 
ایجاد کمربند سبز را سریع تر عملیاتي کنیم و تلاش مي کنیم تا سال 1400 
سرانه فضاي سبز قم به ازاي هر نفر به 25 متر مربع برسد. شهردار قم زیباسازي 
شهر قم را مورد توجه قرار داد و با اشاره به اینکه نباید براساس الگوبرداري از دیگر 
شهرها زیباسازي هاي شهر انجام پذیرد اظهار داشت: روح شهر در جسم آن تبلور 
مي یابد و باید مباحث زیباسازي به گونه اي باشد که شأن شهر قم حفظ شود. وي 
در ادامه موضوع پسماند در شهر قم را مورد توجه قرار داد و خاطر نشان کرد: باید 
در این زمینه باید با کمک سرمایه گذاران از مدرن ترین تکنولوژي هاي روز جهان 
براي انرژي زایي در زمینه پسماند بهره مند شویم. سقائیان نژاد همچنین با اشاره 
به امکان مدیریت پساب ها براي آبیاري فضاي سبز گفت: استفاده از این امکان 

بایستي از اولویت هاي توسعه فضاي سبز شهري قرار بگیرد.

مدیرعامل سازمان زیباسازي شهرداري قم اعلام کرد: 

ساماندهي سیما و منظر شهري 
متناسب با فضاي معنوي قم

مدیران  دیدار  در  قم  شهرداري  زیباسازي  سازمان  مدیرعامل 
ارشد حوزه معاونت خدمات شهري شهرداري با شهردار  قم گفت: 
برنامه ریزي براي ساماندهي سیما و منظر شهري متناسب با فضاي 

معنوي شهر قم است.
اسماعیل فتحي با اشاره برچیده شدن داربست هاي فلزي در تبلیغات 
محیطي سطح شهر قم ابراز داشت: با توجه به اینکه شهر قم شهري مذهبي 
است و در مناسبت هاي مذهبي چهره شهر دگرگون مي شود تبلیغات محیطي 
هم در این ایام افزایش مي یابد و در این راستا سازه هایي را جایگزین داربست ها در 
سطح شهر کرده ایم. وي در ادامه حذف زوائد بصري در سطح شهر را مورد توجه 
قرار داد و خاطر نشان کرد: طرح هایي را براي جداره هاي سطح شهر مخصوصاً در 

هسته مرکزي شهر آماده کرده ایم و در صدد اجراي آن هستیم.

شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
استان قم گفت: لازم است از 
شائبه های سیاسی در انتخابات 
ساختمان  مهندسی  نظام 

استان قم پرهیز شود.
عمومی  روابط  گزارش  به 
اداره کل راه و شهرسازی استان 
قم، جلسه انتخاب هیئت اجرایی 
سازمان  مدیره  هیئت  انتخابات 
نظام مهندسی استان قم برگزار 
راه  مدیرکل  بهشتی،  محسن  و 
این  در  قم  استان  شهرسازی  و 
اظهار کرد:  جلسه طی سخنانی 
از  نفر  از بین 14  این جلسه  در 
مهندسان واجد شرایط هفت نفر 
به عنوان هیئت اجرایی انتخابات 

هیئت مدیره سازمان نظام مهندسی استان 
قم انتخاب می شوند.

در  سیاسی  شائبه های  از  پرهیز  وی 

انتخابات سازمان نظام مهندسی را مورد 
نامتجانس  رفتار  افزود:  و  داد  قرار  تاکید 
نباید  استان ها،  بعضی  مهندسی  نظام 
موجب تأثیر سوء بر پیکره نظام مهندسی 

کشور شود.
شایان ذکر است در این جلسه از بین 
14 نفر اعضای نظام مهندسی استان قم، 
هفت نفر به عنوان هیات اجرایی انتخابات 

هیئت مدیره سازمان نظام مهندسی 
قم انتخاب شدند.

آقایان  از  انتخابی عبارتند  اعضای 
ابوالحسن  سید  معرفت،  محمدرضا 
سید  سروش،  حسین  فاطمی، 
ضیاءالدین ضیایی، محسن منتظران، 
علی متقیان و سرکار خانم سیده شبنم 
فاطمی؛ هیات اجرایی پس از انتخاب 
با حکم ریاست دستگاه نظارت استان 
)مدیرکل راه و شهرسازی( منصوب و 
بر اساس جدول زمان بندی اعلامی از 
و  مهندسی  سازمان های  دفتر  سوی 
تشکل های حرفه ای مدیریت ساختمان 
به  نسبت  متبوع،  وزارت  مسکن  و 
از  لازم  اقدامات  و  جلسات  برگزاری 
جمله آگهی فراخوان داوطلبان واجد 
برگزاری  صلاحیت ها،  بررسی  شرایط، 
انتخاباتی سالم و اعلام نهایی برگزیدگان 

اقدام خواهند کرد.

مدیر کل راه و شهرسازی استان قم تاکید کرد

پرهیز از شائبه های سیاسی در انتخابات نظام مهندسی

جناب آقای 

مهندس غلامرضا صالحی
مدیر کل محترم بنیاد مسکن 

انقلاب اسلامی استان قم
بدینوسیله از زحمات بی شائبه جنابعالی 
و کارکنان آن اداره کل در راستای رفع 

مشکلات روستائیان و همچنین به کارگیری 
نیروهای جوان، تحصیلکرده
متخصص و متعهد به خصوص

جناب آقای 
مهندس مجید عزیزی

مسئول نمایندگی بخش کهک
که با اهتمامی که در گره گشایی از کار قشر 
زحمتکش روستائی دارند،  موجبات رضایت 

مردم بخش را فراهم آورده اند، کمال 
تشکر و قدردانی را داریم. 

جمعی ازاهالی روستاهای بخش کهک

تقدیر و تشکر

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا به شاخه فنی و حرفه ای 
کشور در پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . در این راستا

 هنرستان غیردولتی خواجه 
نصرالدین طوسی
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